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М. Стојадиновић; Министар унутрашњих послова др. Антон Корошец; Министар саобраћаја др. Мехмед 
Спахо; Министар без портфеља др. Шефкија Бехмен; Министар пољопривреде Светозар Станковић; 
Министар социјалне политике и народног здравља Никола Прека; Министар трговине и индустрије др. 
Милан Врбанић; Министар физичког васпитања народа Мирко Комненовић; Министар шума и рудника 
Игњат Стефановић; Министар без портфеља   Ђура Јанковић;   Министар финансија   Душан   Летица и 

Министар грађевина Милош Ст. Бобић. 

ПОЧЕТАК У 12.20 ЧАСОВА 

САДРЖАЈ; 
j — Читање и усвојење заиисника IV редовног 

састанка иената. ■  . 
■> — Извештај Имунитетоког одбора Оената. 
;{ — Извештај o конституиоању Одбора. 
4 — Молбе ii жалпг. 
б — Дневии ped: Претрес извештаја Финансиј- 

ског одбора o предлогу Закона o буџетским ^ана- 
естинама за месеце; август, септемб&јр, октобар, но- 
вембар II децбмбар 1935 и јану$.р, фебруар и март 
[gge године и иакшмппм и ванредним [федитима 
v:; буџетскб дванаестане за месеце: април, мај, јуни 
и jv'iii 1936 II ys буџет државних расхода и прихода 
1934/36 године. 
Говорници: Известилац Mii.iaii Марјаловић, Ми- 

[nicTap финансија, Душан Легида^ Др. Миоос 1ав 
(Inoj, Др. I'i"'11 Мајсгровић, Др, Бењамин Шуле- 
рии-,. ' Др. Јосип Illn.Kimili. Mn.ivTim Драговић, 
Фран КукуЛевић-Сакцинскв п Вбјислав llpoTiiii. 

Нстпртеднш (tp.Vpoui Круљ: Отварам V ре- 
loiiim састанак Оената Краљевине Јутославије. Мо- 
лим г (jelcperap'a да арозита залшсник прошлог са- 
cT.iiii.'a. 

Секретар г)^.Ђура Котур: прочита запионик lv 
редовног сасганка. 

Цотпретседнш г)/к Урош Круљ: Да ли има как- 

ипх примедаба на onaj записник? (Нома). Пошто 
примедаба нема, записник се оверовљава. Молим r. 
секретара да нзволи глошитнти приспеле предмете 
na Претседништво Ссната и то најпре извештај И- 
мунитетског одбора. 

Секретар дрЉура Котур (чита): Имуинтгтски 
одбор (Viiara полноо je Сонату свој извештај o зах- 
теву Мпнистра правде за одобрење ародужења Есри- 
вичног поступка иротив сонатора r. лр. Милана Вр- 
банића, због дела из чл. 8. Закона o сузбијању 
скупбће, 

Потпретседнш &р. Урош Круљ: Овај нзвештај 
Нмунитетског одбора. Je отштампаи u разделиће се 
госиодп сенаторима, те he бита стављен на дневвн 
реД кад то Сецат закл>учи. Изволите саслушати 
нзвештај o кшстатуисању Одбора! 

Секретар ор.Ђуро Котур; (чита): i) Одбор аа 
проучавање законског предлога бенатора г. г. Др. 
шрослава Плоја a другова нзвеШтава, да се je коп- 
ституисао n нзабрао за претседЉка г. др. Алберта 
Крамера, за Иотпретседника г. Милаиа Марјановнћа 
и за секретар r. АсШЈа Алибеговића. 2) Имунитот- 
ски одбор Сената извештава да je изабраока упраж- 
ii.nio Mino секретара Одбора др. Ваеу Глушца. 

Потпретседнш др. Урош Круљ: QBB имрештаји 
сенатских одбора примају се на знање.   Молим г. 
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секретара да изволи саоиштити ириспелс молбс   и 
жалбе. 

Секретар др.Ђура Котур чита молбс; Претеед- 
вика општине брестовачко. срез^а лесЈадаалЈсог; Дра- 
гомира Данајлића. економа, n другора иа 1'орљег 
Mu ланонца. 

Потпретссдншх др. Урош Круљ: Ове мо ine \nv- 
тићг се надлежном Одбору за молбс и жалбе. 

Сада, господо сепатори. прслааимо на лисшпј 
рсд данадрњег бастанад, a то je: Пречрвс нзреш|аја 
Финансијског одбора o прсдлогу зажша o буџет- 
ским двадаествнаАса за меоеце: авгует, г^птомба]), 
октобар, иовембар u децембар t935 године и јануар, 
i|H'n])\,ip ]i март J!);3(i годииг и и.иашдиим л ШЦ&Мг 
ним кредитима уз буџетске два^аббтине ■:л мсгпи 
лприл, ма.ј. јуии. јулн 1935 годипс и уз буџет др- 
жавних расхода и прпхода  Ј9.34/35 годткч' 

Про свега молим г. и^нсстноца Финаислк i;()r 
одбора да поднесе одборски извештај. 

Известн.тц Мшан Марјановић (чита): „Изве. 
штај Финансијског одбсфа Сената Краљ^ане Југо- 
славије o продлогу ЗакоНа o буџетским даанаасти- 
нама за месеце: алвгуст, септембар, октобар, новеи- 
бар и дрцембар 1935 и јануар, фвбруар и март 1936 
годино и пакнадним и ванредним крсдитима уз бу- 
џетске .и-тасстино за месеце: алрил, M.IJ. јуни и 
јули 1935 годипг ii уа буџот државних расхода :i 
ирпходл  1S34/35 год. 

Финансиски одоор Сената FCOM« je од стране 
Претссдниттва Соната актом Вр. 1386 од 23 јула 
1935 годиис нредат иредлог Закона o бЈдаетскЈш два- 
HaiTTima.vra и иакиадиим и вадредаим гсредитима, на 
својим седницама од 23 и 24 Јула о. r. пресЈвдао je 
и проучио овај закмгскв предлог и има част гјодне- 
ти Сонату овај 

ИЗВЕШТЛ-Т 
Госиодин Мииистар фииансија у имо K'paa.mn.r 

Владо дао je разлоге због којих су тражене овакве 
дванаостино. Финансијеки одбор Сената прима то 
разлоге као основале с облиром ва распуот Народне 
гкутптпис. избо]^ наро/ишх иослаиика. на време 
када je Крал>евека влада оброзована и на HPMOI.VII- 
ност ла Краљо1!(л;а влада саремв вов предлог буџета, 
нити би било могућио да га Народно претставншп- 
тво испита и pomii. 

Уколиђо he ова Влала iiDirMiMbiinaTir буџот за 
1934/35 год. ona у толико стоји на буџетском irpor- 
ра.му претходае владе tooja je ca Народинм претстав- 
пиштвом буџет допола; у 1;олпко je itoBiiM цредло- 
зима допутгла плјг iraMiMiii/ia бурет и Фжвтсц^ст 
закон, у толико je то њев финансијско-полит^гчра 
програм. 

Ови су програми, нзражени у буџету TI Финед- 
гијском закону подударпм као што je то п Г. Мшш- 
свдр финавсија навоо у Одбору. 

Овај мродлог Закона o буџетским дванабсти- 
пама. како га je и Народна гкуиштина усвојила, 
примонићо се as време од i августа 1935 до 31 
марта 1936 голшп* св расходом од 6.780,833.865,34 
лииара од чега пада na адмииистпацију др«аве 
4.609,569.566.— динара a на да>жавна оривредна 
предузећа в ллтановп ?471,264.905.34 .uiiia|)a. 

• Jai.oiK-inr предлог оадржи joni ir орвећ^Аа у 
ипду иакиаллих II ваџреднзд вредвта за време од r 
августа L93«i до 31 марта I93fi године у износу 
242,018.34S.— динара. a у игто вромг и rNraif.oTbP у 
ИЗНОеу 148:012.213.— ДИИПрп. 

Са извршени.м редуЈргоањем расхода у Народ- 
ној скунштвди сткарно повећан>с овог буџотског 
периода од i априла 1935 до 31 марта 193(ј године 
iiaiocH укупно 93,963.563.40 динара. 

Овај износ поввдиења распоређен je na разделе 
Мппистаргтиа војске n мс^нарице . Министарства 
IIIK)CI!CTI'. Врхорде државне управе и на отплату 
ануитета no обавезака усвојеним у новом пред- 
логу. Taj n.iiioc покећања иалажс се одредбама по- 
зитввних закона п у циљу побољшап.а привреде у 
ред чега додазе аоред одобрених кродита u нови 
i.pi'.unn за јавне радове. 

Bnniai; надатака na noMciivrc аотрсбс1 неће се 
покрити новим теретима, иити hc če повећати до- 
садашњим, већ покриће сс уштедама у буџетскиа 
расходима и вишковима у буџетским приходима, a 
ово само ио себп yiiyiiyjc  П.шду   n.i  оковомисаае, 

KKoiioMci;a криза оолабила je све привредне 
снаге због чега се намећу старања за олакшања др- 
жавних терета i;ojir лежена народу и iberoBoj 
цривреди, 

Влада je у овом законском предлогу показала 
(•Ta|iaii,<' у овом иравцу. јер су аредложене олак- 
птцс пореских герета Есао mro оу: 

укидање § 7 [р^ееке новелс од 1У фебруара 
1934 год. no којој се пореска оптерсћења течовина 
вршила no спољним знацима, a не no суштини npn- 
вреде пореског обвезника To je донело многа непра- 
вична, тепцса л десввшфвва оореска оптерећења. 

Бојати гс да лп вов пачпп иореских одбора нећ« 
латп пупу гаранцију за правилно одорезивање, na 
зато na r. Мипистру (рипапспја стоји, да одборе у- 
путп na објективно оцењиваље пореског обвезника, 

Даље, за ашлаћивање дугованик нореза дат je 
рок од 15 годпна. a то he омогућитн да економскв 
слабији IIO]>CCI;II обвезницв ипак нзвршс својс дуз$- 
пости и омшезе арема држави. 

Крлонистима n добровољцима основано с^ про- 
дужене аовлаехвце код земљарине за 5 година. 

Правилво уређена и сннжева порсска стопа иа 
prinv TjtiMia да донесе користн од учешћа страног 
капитала у ii;iinoj држаш. 

Kao т('|»ст н то вевравичав осећалн су (« у na- 
роду u казнене такое na опомене пореоке. Оне оу 
смааене na мппимум. 

За пољопрпиргдпт.г учтм-па су aiama олак- 
тап.а у томс: urni je ;icMa.apiina na оранице n ии- 
нограде na виаоградским теренима см&Вјена за још 
|;!.зз"" тако да h.« укупвд сшдаен* извсти на дап 
I jaiiya|)a (936 годипг управо јеДну ТрећИКу; ШТО jfi 
смањењем такса na складишта омогућено иодизаае 
силоса који су, варавно, врло важна потреба за no- 
пол.ппју пофопривреду n трговину. 

Код друштвеџнх пореза предлог сх) зраћа на 
раппЈг iiponiKv yi;ina.iyliii пошму ОД фобруара 1934 
да би се n ова врбдузећа вроииа свом норма шш 
стам.у. a.m ca ОбвЈВезоМ полагап.а рачупа И уП08» 
nanaina  [JOPCCKC ВЛаста Cfl  радом. 

Ту заков основано уводи презумпцију постоја- 
n.a утаја Kđo кривичног дела, ако бп се из књижев>а 
n других радња ггоказАлн каракторни знаци утаје, 
ма n ие било MoivliiinrTii да ое зла намера докаже. 

Ma/m Tpidiiiui II .MinaiMiijc ЗЈШЈТИћоНИ ''У ОД Вб- 
ликих |1ад11иа. Koje продају и na сптпо. јер Ке ОВС BG' 
ini.v радп.е сиосптп n рореска додатак na т 1вину. 
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Опроштене су све казне изречоне према земљо- 
радничким задругама и њиховим службеницима пи 
рачунским и таксеним   кривицама   сасвнм   оправ- 
дано. 

Обвезници течевине неће плаћати каматни по- 
рез на своја пословна потраживања ако ова нису 
обезбеђена хипотеком ш нсу у депоу предузећа 
рбавезних на јавно полагање рачуна. 

Финансијскн одбор Ссната из овога увиђа ре- 
шеност Краљевскс владо да дела у том правцу да се 
расходи доведу у правилну размеру са ослабљоним 
дохотцима пореских обвезнжка, a ово захтева ге- 
мељно прегледање целокупног буџета које he неми- 
noBiro уиутити Владу на снижаваље расхода у на- 
редном буџету за 1936/37 годину. 

Растерећење Централне управе и преношсн.с 
послова на банск« самоуправе мора се поновно из- 
вршити тако, да се реформишо адмииистрагивпи 
апарат у правцу разумне штедње. 

Сенат je и раније наглашавао, да се у Финан- 
сијски закон ио уносе законеке одредбе којс немају 
везс са буџетом "и које лрипадају другим правним 
областима. 

Али то сс није ни сада избогло, na зато и у овоЈ 
црилици Сенат ову иапомену истиче. 

Врло je важна чињепица да je садашњим закон- 
скргм предлогом у S 8 допуњен § 03 Финансијског 
закоиа за 1934/35 овлашћевем Министарског саветч 
да може доиети Уредбе са закопском снагом: o 
штампи, o удруЈкоњима, зборовима и договорлма и 
o избору народних поолашака. 

Целегирање законодавне влаоти на Владу као 
извргану власт ие допушта уставио ни државно 
цраво, јер законодавна власх арштда законодавном 
телу. 

За одступање од тога морају постојати наро- 
чити случајеви државне потребе и нужде. 

Прилике и државна иотреба и вужда ради одр- 
жааа цржавне челине и јединства наметнуле су нм- 
перативну дужност Њ. В. поч. Краљу Александру 
Ујединитељу, да 6-1-1929 годинс лрекине са дооа- 
дашњим парламентарним режимом у комс су стра- 
гти узеле такав обим TI таку јачину да су претцле 
опстанку Уједињене Краљевине. Последица тога 
r.[i.i,i je и укидаљо Усгава од 1921 годипе. 

Taj 'mu Краљећ народ je одобрио и својс одо- 
бреве јавно нзрааио у аеколико црилика, што по- 
хврђује и она дубока народна туга и лтлост због 
његове мученичке (^мрти. 

Kp,], i. je ииак држави дао Устав, доносони су и 
други политички закони свс у циљу умирења ду- 
хова у држави за извесно ирслазновреме после чега 
би св'вратило редовном аарламвнтарнсм стаау. 

Он je то u изјавио, a у духу je Карађорђввића 
да самоу споразуму оа иародом државу урсдо и др- 
жавом управљају. „ тт Сснат no изјави Претоедника Владе у Народ- 
аој   (.|;v Tinm: да се предложеним   овлашћешнма 
жели вормализација, примирење политичко! жа- 
вота v земљн са свима потребпим ['арапцијама за 
државно и народно јединство, Финаноијсљи одбор 
(Vn.riM гакав разлог за давање овлапЉева прима. 

Финансијокн одбор са задовољством прима из- 
јаву Г. Министра Претоеднин,а у Народној скуи- 
iiVninii- .i,.i само велике псмштичке отрадке буду у 
будуће иосиоцн политичког живота у земљи, jop у 
Т;)М;. nnm r. Прегседнкк да ороцес прилагођаваља 
лолитичких институција вахтевима новог времена 

не негира шестојануарску политику дрлшвног je- 
динства. 

Па како he Влада у сагласности са Одборима 
Скупштине и Сената донети овс Уредбе то тако де- 
легирану закоаодавну власт Народног претставни- 
штва, Финансијскн одбор прима. 

Финансијски одбор моли Сснат, да овај закон- 
ски лредлог прими у целости како га je Народна 
скупштина примила,' 

За известиоца одређен je г. Мнлан Марјановић. 
За секретара, 

Јован Алтипармаковић, с. р. 
Претседник Одбора 

Инж. Дака Поповић, с. р. 

Ч л a нов и: 
Милан Марјановић, с. р.; dp. Иво Majcrpoeuh, с. р.; 
dp. Отон Франгеш, с. р.; dp. Алберт Крамер, с. р., 
Петар Теслпћ, с. р.; Крста Радовановић, с. р.; др. 
Саво Љубибратић, с. р.; Јован Алексић, с. р.; др. 
Богдан Гавриловић, с. р.; Осман Виловић, с. р.; др. 
Бењамин Шуперина, с. р.; др. Станко Шверљугп, 

с. р.; др. Jocun Немец, с. р." 

Господо сенатори, личпо желим, после овог из- 
вештаја, неколико речи да проговорим. Пре свега, 
no самој природд, наша je држава националпа. На- 
ционалне државе у своме оквиру држс народ истог 
порекла, истог стабла, pače, настањен на сталним 
ториторијама, a још кад тај народ има исти језик, 
исте обичаје и исту традицију у прошлости, он je 
без сумње јсдинствсн. Словенци, Хрвати и Србп 
истог су стабла гране, они су Оловени на Југу. Да- 
љу прошлост имали су заједничку до доласка у ове 
крајеве. Насел>ени на разним територијама, они су, 
у току свога живота, долазили под утицаје суседних 
држава, те су ти утнцаји усадили између њих раз- 
лику у вери у толико, IUTO се у обредима и чини- 
ма верским разликују, али ne и у хришћанству. 
-Tivulo су и исто, даклс, и у вери. Па, исто тако и 
браћа. Муслимани. који су у гоку година примили 
Ислам, и они се друкчије не осећају него да су Словени. 

После To.iiiKO векова ралједињепог лшвота, до- 
шао je дан уједињења. Сем Србије и Црне Горе, ко.|е 
су имале своје самосталне државе, остали нису 
били самостални, или бар довољпо самостални. И 
ово наше уједиаење mije резултат пасиља створе- 
ног ратом. оевајаљем, већ je резултат драгс воље и 
пристанка народних маса сва три племепа да орга- 
пизујемо једну и исту државу. Нико и никад пије 
покушао до данас да зажели Велику Хрватску, Bfe- 
лпку Словенију n.iu Велику Србију, нити су и прет- 
ходинци наши у том правцу радили. Сви троје, 
дакле, чинимо јодну и једипствену цслину као Ју- 
Еословени који, настањени na територпји коју држе 
вековиш, има.ју један јсзик, јодне осоћаје и мислв, 
и зато претставл.ају јсдну нераздвојну и једин- 
ствону државу и нацију. lio вољи свих примљен Je 
и облик државе, a то je уставна монархија под дина- 
стијом Карађорђовића. To je добило изражаја п у 
јавним актима, и ми сви скупа прослављамо на дан 
l дсцембра сваке године Уједињење. 

Другс државе, господо, које су исто тако надио- 
налне, али које нису у почетку свога стварања ство- 
риле јединствену државу. морале су TOKOM времола 
a доприје, кад je идеја јсдинства продрла у најдубље 
кутове. paтом, борбом да стварају и створе једин- 
стио. Тако вам je дошло до уједињсне Италије, не- 
IUTO доцпије и до уједиљене Немачке. Према томе, 
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господо сенатори, што би било природније од тога, 
да ова држава буде и остане чврста јединствена за- 
једница јсдинствепог југословенског народа, у коме 
со не губс посебна имсна сваког од та три племена. 
Све друго што би се предузело, то je вештачко по- 
дузимање, то je неко теорстско размишљање залуд- 
них људи, без сумње залудних људи. Има их којн 
су отворсно за федеративну државу. Нека они то 
желе, али могу ли ту фодерацију добити? Морају 
разјединити оно што je уједињено, и то je још жа 
лоснија ситуација. Ти људи на силу Бога хтели Ов 
да и даље одржавају та три племена одвојена са 
посебним територијалним границама, посебним уро- 
ђењем екоиомско-финансијС1шм, просветним и т. д. 

И зашто то? Да би из моде и због неке исто- 
ријско теоретске заблуде имали други какав др- 
жавно-иравни облик који би био израђен у савезној, 
сложеној држави. Савсзне или сложене, федеративне 
државе, прет110ставл>ају иостојањс посебних нацио- 
iia.;iHHX држава, које уговором образују сложену др- 
жаву. Tora има у Америци, где су различите нације, 
које су се уговорима сложиле у једну фсдеративну 
државу, тога има у Швајцарској где су три отсечно 
супротне иације организовале државу, a то je опет 
иолитвчка организација, и не само њиховом вољом 
него и волуОМ Немаца, Италијана и Француза. Али 
то оу иосебне нације које су се удружиле, да добију 
свој оквир у јсдној удруженој држави. Да ли ко год 
може рећи, да смо ми иосебне нације? To нико па- 
мстан не можс рећи. 

У једној својој изјави г. Давидовић, коју je 
1034 годиие уиутио циркуларом својим пријатс- 
љима, он je посебице признао, да би за српски на- 
род у Србији било врло тешко примити постојање 
једне савезне државе или организовање једне сло- 
>i.i'iie државе, зато што je српски народ стално ра- 
дио за уједињење српскога народа у једној једин- 
ственој и националној држави и нс би могао схва- 
тити — вели он сам — то идеално стање како га он 
замишља, ту сложену државу. Али — каже — ту 
сложену државу намеће хрватско питање. Ja, ro- 
сподо,. не видим да хрватско питање постоји у том 
оп.тику, да Хрвати хоће да се обележе засебним на- 
родом, који се разликује и одликује не знам как- 
вим особипама од Срба — српске посебне наци.је 
или од С.човоиаца — словсначке посебне нације. 
AKO би било питање унутратњег уређења, админи- 
страције и т. д., све то не сме да тангира вдеју, да 
je Југославија израз и облик једанствене југосло- 
венске националне државе. 

Па и г. Давидовић, развијајући своју мисао u 
сложеној држави, на једном месту побегао je од ње. 
Тако налазећи донекле да се могу no гоографскоч 
иоложају, no ирошлости, заокруглити као Јединица 
Хрватска, Словенија и Србија, нашпао je на мсша- 
впиу Срба и Хрвата у Босни (Један глас: И у Хр- 
ватској!). Он je наишао само у Босни, и тада je у 
свом циркулару казао: онде где се мешају Срби ii' 
Хрвати, a то je у Боспи и Херцоговшги, ту би се 
шшранила као неваква тампои дрншва. Каква ло- 
гика? Кад могу.Срби и Х^вати у тој тампоп дрлсави 
живети заједно и развијати се под истим условима, 
зашто не могу онда у оквиру Југославије? Нело- 
гичиост доводи до нсправилних закључака. 

Морам да изјавим и ово, иоводом једног говора 
г. Давидовића у Крушевцу. Он je осстио и он зна да 
су се многи његови другови из демократске странке 
удал>или од њега, или он од њих — то би било боље 
речено. И он с обзиром на публику пред којом je 

говорио, избацио je једиу фразу, која оиаловажава 
и која не би приличила човеку његових година и 
његовог друштвеног положаја, да су оне демократе 
који се са њим не слажу, слабићи, који су ради коре 
хлеба, или ради беса отишли у страну. Међутим, 
дубока су начелна и основна ова питања, која он до- 
дирује у сложеној држави и на дубоким основним и 
начелним витањима другови могу да се разиђу и 
онда се часно разилазе без подметања ноистино. 
Приличан je број оних који су сс одвојили, a да 
нису на министарским положајима, ни у државној 
служби већ су се вратили у своја редовна грађан- 
ска занимања, што се не може роћи за многе који су 
око њега. 

Извините што сам се мало удаљио, и молим за 
отрпљење што сам вам одузео времо. Ja мислим да 
je света дужност свакога свссног, способног и умно 
развијеног грађанина да добро размисли o темељима 
п основима наше државе. Ja мислим да смом pehu 
да би сваки онај који покуша да руши ocehaj na 
родни, да je потребна јединствеиа држава — јер сс 
масе народне воле и поштују — мислим да би чи- 
пио један злочин ако хоће да експериментише са 
својим тсоријама o сложеној шш федеративној др- 
жави. 

To бих могао рећи и г. Мачеку. Он сс већ толико 
пута изјаснио, a послсдњи  пут je  свео ту  своју 
федерацију на захтев o независној  Хрватској.  У- 
мирите се госиодо малко. И ja верујем и мислпм ла 
он живи у једној тешкој и изузетној ситуацији. у 
којој не располаже вотпуно по својој вољи са ре- 
зонима какву државу жели. Он he једнога дана да 
ое ослободи оних, на које се данас указујс да су 
приликом љегове прославе рођсндана као аптидр- 
жавни, турбулентни елементи правилиексцесеипм- 
зивали крвопролића. Ми то знамо, Хрвати то знају. 
To су зиали и они који су иод вођством Павелића 
убили нашега Краља. Али то су елемепти, na које 
i;ласт, na које хрватски народ kopa да обратн иа- 
жњу, jop хрватски парод нијс то што су и фрапков- 
ди. Господо, имамо један бол који joui није преоо- 
i.eir. Ту скоро нама су убили Крал.а. To пије тако 
незнатпа и ситна ствар. Душу нашега народа, свест 
и ocehaj није задовољшш ни Друштво Народа, нити 
te задовољита потпуно и пресуда фравцуски^ оу- 
дова. Остаје то питање na размитљање натем napo- 
лу: како he се ono достојпо затворити. Ja баш зато, 
IHTO знам да се тако и у народу говори, и овде хоћу 
да поновим да ни Фрапцуска није, no стицају при- 
лика, успела до краја да joj се издају емигрантв, 
који за Француску и прсма Фрамцуекој нису еми- 
гранти. Они су емигранти за Југосиавију. Они су 
омигранти и добили лрава политичке заттите у Ита- 
лији. Али из Италије они су правилп екскурзију у 
Tpehy државу, у Француску, и тамо су чинилп зло- 
чипе. И колико сам ja то могао да прочитам и у ко- 
лшш су ми позната мшпљења вро(|)ееора права, ита- 
лијански Апелациони суд у Турипу пије могао on- 
равдати ноиздавање, Зашто je то тако, време he no- 
казати. 

Госиодо. покојпи Краљ за ово време од кад Je 
примио nvn терет уираве дрлшвом na своја плећа, 
од o јапуара 1929 г., направио je успехе који су 
очити и који су позпати и признати: у стварапл 
Мале Аптапте, у ствараљу Ба.пкапско!' пакта., n 
осталпх уговора и пактова. Ради осигурања мира у 
Европи on je за ово време вакације стЈХ)ге парла- 
монтарности, или довтриварне парламентарности, 
учврстио и углед и иолоЈкај Југославијв, тако да 



СТЕНОГРАФСКЕ БЕЛЕШКЕ 53 

она није данас за занемаривање и да се она и у по- 
глсду на мир у Еврогш и у погледу њених у Алтап- 
ти пријатеља високо цсни. Па онда, господо, довестп 
своју државу у такав однос са другим балканским 
државама да ćy им се интереси иотпуно изједна- 
чили у погледу одрлгања данашње ситуације у Ев- 
ропи, то je један успех који се никада досада нијо 
лостигао ни од кога. Зато, господо, пред ирвим про- 
хтсвима и захтевима неколицине људи, нико мудар 
несмо да поклекне. Ми се можемо уверавати, може- 
мо предавања држати, молсемо зборисати, можемо с« 
разликовати у мотодама рада и т. д. али све то што 
будемо радили и ма која страпка била, мора почи- 
вати на идеји јединствене националне државе Југо- 
славије, и ни на којој другој идеји не може со оства- 
рити ни један рад, ни Једна акција инкоје странко. 
да Cm то'било корисно no државу. 

И господо, сматрајући да су ови прсдлози којо 
io влада учинила учињени у том правцу, нарочито 
после данашњег обавештења које смо добили од r. 
Мипштра Протсодника, ja молим Сенат да прими 
овај ;iai;()iici;n 11|)оллог v цслости, онако како га ]е 
Народна скупштина примила. (Пљес1шн>с и одобра- 

Цотпретседник ()р. Урош Круљ: Господо сена- 
тори iioiiiTO смо чули извоштај Финансијског одбо- 
иа отварам начелну дебату o законском предлогу 
o буџетским дванаестинама. Реч има Министар фи- 
Евлсија г. Душап Лотица. 
Министар финансиЈа Душан Летица: Господо ce- 

патопи предлог буџота за 1935/36 год., предат Ha- 
подној скупштини 19 новсмбра 1934, није могао 
бити intoiMCTOM расправе и рсшења у Народном 
цретставништву. Разлог je томе распуст Народн" 
скушпгине, извршен o фебруара 1935 год. У међу- 
времену, између расиуштања пређашње и састанка 
садање Народнб скушптинв измакла je и стара, a 
настала нова буџетска година. Престао je да важи 
стапи a није jom донет иови буџетски ред. За ова- 
квс слутајсис. кад je Пародпа скутптина распуште- 
на a није'решила иови буџет, Устан иредвиђа, да oe 
булет протекле буџетске године Указш може иро- 

(ужити за четири мсссца. Ово je и учињено Указом 
о'ч 11 марта о. г. 

Истеком ове четпри двапаестине кра,|ем овог ме- 
r(.ll; T,ir..i.a <•(> поново питањс дриивног финан- 
птања за наредне мсссце, све до краја закопске бу- 
џотске roumi'. Ј\њ\ су пам пута за решењс тога пи- 
таи.а била отворена: донети иотпуио  нови   иредлог 
n'vni r.-i iim поћи o г ii.vivM дванаестина. Краљев- 
(.ј..; ј,, i,,;, ui и^.аПрала onaj другн пут. За доношење 
поедлога новог буџета ова Краљввска влада imjr 
„;,,,'.,., Времена, да се упушта у овакаи опсежан за- 
конодавни задатак, a ни Народно претставншптво 
не би било v могућности да га до Rpaja овог мвседа 
савлада. C овог разлога, a на основу чл. 103 Устава. 
поднео сам Народпом првтставништву предлог За- 
i.oiia o буџетским дваиаестинама за огам месоци, од 
августа ове свс до i;|iaja марта наредне годинс. Са 
ове досадатње  гпри дпапаеетине и наредних осам, 
.,,,' |;0ј(. ,'тапл.ам ona .i прсдлог, обухватЛв 06 врмен- 
i''Kii цсла iiama законска Пуџетска годииа н тако 
створити Mor.vliiKKT лакшег 1везиног обделаванл, у 
заврптом рачупу. 

11|)едлог Закопа. o буџетским дванаестинама 
ооухвата у рачунском делу четирп ррупв издаганл 
Прва се тпчс (|'»ii!iaii<'iipaii>a, државпих потреба од l 
авгуота [935 до 31 марта 1936 год., a па оспову др- 
асавног бу r.i за прогеклу буџетску годину. У дру- 

гој групи изложена су повећања, која се јављају 
према прошлогодшпњем буџету. Она су настала нак- 
надним и ванредпим кредитима, одобреним за цео 
период времсна од 1 априла 1935 до 31 марта 193» 
год. У трећој груии обухваћена су смањења према 
пуџетској 1934/35 год., за цео период од 1 априла 
1935 до краја марта 193G год. Најзад, у четвртој гру- 
пи излагања у рачунском делу предлога иоказана су 
решења Министарског савета no чл. 131 Закона o 
државном рачуноводству. 

Кад упорсдимо укупну вредпост свих двана- 
естина, за цео период, од l априла све до краја мар- 
та наредне године, са вредиошћу иротлогодшпњег 
буџета, увећаног са накнадним и ванрсдним кредп- 
тима, показује се за овај нови буџетски период по- 
r.i'iian^ у 93,963.563.40 дин. Пј^длог Закона не ио- 
ставља захтев да се уводе нови тероти или да oe'no- 
јачавају постојсћи, да би се овај вишак покрио. На- 
против, у свом § 6 одређује, да се ти издатци имаду 
да покрију нз уштеда у буџетским расходима и ви- 
шкоиа у буџстскпм 11])иход11ма. Другим речима: др- 
жавна администрација упућује се на ванредно еко- 
номвхЈаље оа одговарајућим свотама буџетских крс- 
дита иренетих из прошле буџетске године. У овом 
11]>авцу упутиће се рад око KopniiihoH.a буџетских 
кредита у целокупној нашој адмшшстрацији и убр- 
зо ho се предузсти иотребне мере, да се буџетска рак- 
нотежа потпуно обезбеди n одржи за све време ва- 
жења траЈкених дванаестина. Финансијска политшса 
ове Краљевске владе у ствари je иастаиак оне фи- 
нансиске политике, коју je повела њена предходни- 
ца. Она се стварно проводи већ од почетка ове го- 
динс, када joj je повукао основнс линије садашњи 
Претседннк Краљевске владе г. др. Милаи Стојади- 
новић, онда у својству носиоца финаисиског ресо- 
ра у претходној Крал>евској влади. 

' Дух нове финансиске политике, инаугурисан 
послс једног периода фискалног притиска и фискал- 
ае претераности, провејавао je из сваке нове финан- 
сиске политичке мере. Све со кроће ка сређивању 
тешких иривредних односа, ка олакшању обавеза 
јавпог карактера, ка оживаљавању и подизању ду- 
готрајиом к|)изом оштећене народпе иривреде. 

Јаћуара one годппе Уредбом je лшсвидиран ре- 
иолвнпг кредит Народне банке у висини од 314 ми- 
лпопа фр.птугкпх (jipaiiaKa. Не дирајући ниуко- 
лико у фактично стање вредности динара, овом опе- 
рацијом ослобођена je наша иривреда једне тешке 
обавозе, да иностранству плаћа на име камате око 
30 милиона динара. годишње. Овом операцијом, кбЈа 
нас je ослободила једне знатне обавезе према ино- 
странству, омогућено je било спуштање камати'- 
стопс, a у даљим конзеквенцијама и доношсњс сада- 
iiin>e Уредбе o максимираи.у камата. 

У циљу лакшег прибављања нужиих средстава 
за општо и привредне иотребе, потребно je било рад 
великнх држ^вних и државом привилегисаних ба- 
иака коордвнирати и довести га у склад са општом 
кредитпом и привредном политиком Краљевске вла- 
де. У ту оврху, иоред нашсг омисионог народног mi- 
ститута, пронете су из надлежносит другпх ресора у 
ресор Мииистарства финансија: Дргкавна хипотс- 
i;apna банка, Поштанска штедиопица и Привилего- 
вана аграрна банка. 

Порез na оранице, као главну културну врсту у 
пољопривреди и na винограде, где се јавл>ају као мо- 
нокултура, зимус je спуштен за 20%. Годишње по 
реско задужење нашег земљорадника спуштено je 
овако за пупих   100 милиона динара. У крајевима 
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где je извршен нови катастарски премер, брисане су 
и иореске разлике, које су се јавиле према разрсзу 
no иодацима нрвобитног катастра. И ове брисане по- 
роскс разлике значе за држакну благајницу одри- 
цање од 50 милиона динара прихода. 

И кроз овогодишњс бановинске буџете спрове- 
ден je низ разноврсних олакшица, у оквиру јавних 
дажбина. Прирез бановински у већини бановина 
знатно je спуштен, цео низ такса или je укинут или 
су им стопе спуштене, a трошарина на погоиска 
средства избрисана. Делимична накнада за овако 
насталс губитке у буџетским приходима нађена je 
увођењем нових, и уопштавањем већ понегде уведе- 
них трошарина, које потрошачкој публици неће до- 
носити неке осетније издатке. 

Овако утврђеним правцем наша финансиска по- 
литика продужује се и јасно оцртава и у овом за- 
конском предлогу буџетским дванаестинама. Један 

"низ пореских одредаба, које су у њему садржане, 
биће несумњиво у нашем привредном животу запа- 
жене и подвучене. 

Под ударцима привредне кризе попуштају и 0е- 
леже осетне штете и старе господарске једшгаце. 
Ново, које смо створили после уједињења., из нацио- 
налних побуда, баш када су једва почеле да ое опиру 
o своје младе господарске снаге, бацила je иривредна 
криза уиатраг. Краљсвска влада овим законским 
предлогом жели им прискочити у иомоћ и скинути 
са наших колониста пореско бреме још за неко вре- 
ме, да би сс лакше могли одупирати нсдаћама, ко- 
јима их притискује ово критично господарско ври- 
ме, и из њега изићи спрсмни, да продуже у својим 
насељима своју националну мисију. 

У истом циљу, да бисе исправиле раније адми- 
нистративне потрешке, извршиће се поновни струч- 
ни преглсд пашњака и шума у црногорским и у ју- 
жно-србијанским областима, и укинути са њих она 
пореза, која им je без стварног основа наметнута. 

Иоред ових иосебпих олакшица, којс сс тичу 
само одређеног краја или извесне скупине зсмљо- 
радника, Краљевска je влада овога пута пошла још 
даље и имала пред очима целокупну нашу земљо- 
радњу, која због светске господарске кризе за свој 
мукотрпни рад не налази ни најумереније награде. 
Мам je зимус већ, за ову годину, на име пореског 
рпстсрећења земљорадње, жртвовано 100 милиопа 
динара, овога пута, донела je Краљевска влада од- 
луку, да се за наредну пореску годину земљарина 
спусти за пуну трсћину од нормалне пореске квоте, 
у колико су у питању оранице и они виногради, где 
су они једини извор прихода земљорадника. Поред 
всћ поменутих 100 милиона, овим новим попустом 
годшпњо задужење земљарином спустићс се за 166 
милиопа дшгара. A, кад упоредимо основну земља- 
рину, како je утврђша и разрезана прве године no 
доношељу нашег Пореског закона, видећсмо да je 
она одонда сиуштена за пуних 50 %. 

Поред ових олакшица, које he имати своје деј- 
ство на висину самог задужења земљавином ове и 
наредних година, Краљевска je Влада хтела, да се 
олакшају и порески дугови, нагомилани ^пнијих го- 
дина, и то за оне, које господарска криза најшипе 
Јшитискујо. за земљораднике и ситне занатлије no 
селима. У том циљу, стављона je у законски пред- 
лог и одредба, да се за порез на земљиште, који Je 
остао неисплаћен до краја 1932, дозвољава отплата, 
која за релативно веће дугове достиже чак и 15-го- 
дишњи рок. 

За овај час, у коме смо, све ово je збиља један 
тожак напор, који се и овог пута чини на рачун 
прилива државне благајнице. Ипак, ова жртва, Koja 
ће се морати поднсти на другој страни, cirocnhe се 
у толико лакше, у колико више буде од користи на- 
шем селу и нашем земљораднику. Кад нам село 
jiaiue буде опет господарски снажно, биће снажнији 
и јачи и сви други редови парода. Данас све нашс 
снаге, све наше хтење морамо упутити подизању и 
снажењу нашег најглавнијег државног основа, na- 
mer села. 

Живсћи у времену, кад се преузетим новчаним 
обавезама, по правилу, само са муком може да удо- 
вољава, ваљало je узети у заштиту и онс, порески 
уреднс. повериоце, који нииу у могућности да дођу' 
до својих каматних потраживања. Ту ггореску за- 
штиту обезбсђује им законски предлог, дотад и у то- 
лико, докад и колико остваре своја потраживања. 

Hir обвезници течевинс неће од сад плаћати ка- 
матии порез од оних својих пословних потражива- 
ња, која нису обезбеђена хипотеком, или нису у де- 
поу код ког предузећа обавезног на јавно полагашз 
рачуиа. 

За мање и средње пореске обвезпике доносимо 
овог пута и знатна олакшања у егзекутивннм тро- 
шковима. За пореске дугове испод 10.000 динара 
они сс сад спуштају за свих 50%. Најмања рвихова 
мера која je до сад била 10 дии., сад се спушта чак 
на један дшгар. Спуштање, бат ове минималне мор.- 
егзекутирних трошкова на 1/1(;, осетиће се нарочито 
на селу, где новац има релативно највећу вредиост, 
и гдо се издатак у 10 дипара тсшко сноси. 

Обвезници течевине опраштају се овим закон- 
ским предлогом са добро иознатим § 7, и његовим 
минималним пореским основицама, које су у нашој 
јавности изазвалс толико живих нротеста. Поступак 
порески враћа се потпуно у пређашњи законски ко- 
лосек. A, да би се фискални интереси дргкаве довољ- 
но обезбедили пред необјективним оценама поједи- 
иих пореских одбора, морао се за члаиове иореских 
одбора поставити принцип паритета, задржавајућн 
меото прстседнпка за државног претставпика,. Инте- 
реси државне благајнице у досадашњој композицији 
пореских одбора остали су неоправдано незаштиће- 
пи.   Онима који су дужни давати остављено je, да 
сами одлуче колико hc да дају. Збиља, рсдак слу • 
чај иоверења, који je изузетно код nac указаи јед- 
иој групи пореских  обвезника.  Дано повсрсизе, ме- 
ђутим, обрнуло се у пракси врло често у протнвпом 
смеру, a на штету 'државе. Очскивање обратие ситу- 
ације, и неве реторзије на штету обвезника у новој 
комиозицији одбора потпуно je пеосновапа прстио- 
ставка.   У новом одбору оцене ћс се вршитн према 
стручном мишљењу стручних чданова његових, n 
не Biune према мишљсњу делогата политичких on- 
штина. Уосталом, није улога нијвдног   члана иорс- 
CKOi одбора да штитрг ма чијс субјсктивие интересе. 
Члавство у одбору место je поверења, са часиом 
дуЈкности арбитра у  одпосу између  јавшшравног 
интереса државне зајсднице и јавноправне обавезе 
ррађана, Ни бирани пи постављопи члапови одбора, 
са овог терена објективних арбитра, вв смеју да от- 
ступају, a најмање сам претссдпик одбора. Оа овако 
схваћеном дуукношћу, рад нових одбора, биће бла- 
готворан, и само оваквим радом можемо да очекује- 
мо, да ћемо ближе прићи ка поотулату пореске рав- 
ноиравности,  a у послетцима и  ка  разграђивању 
иореских стоиа. ' У доказ својих пајбољих намера. 
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џореска he админиетрадија настати. да се и иг1)у 
"Јлановима одбора, којг поставља вјшуг, но могућ- 
иости нађе и постави које лицо m реда порески.ч 
обвезника. 

У циљу одржавања n јачања радиносги у кру- 
говнма ситнијих трговаца и ситнијих заватлдја као 
и у циљу јаче иорсск« равномерности јавља се и 
HoiiH аорески додатак на точовину. Држава Ва 
11,сму нема баш никаквог фискалног ннтереса. Очи- 
то je, да велике радње са мпогонрсном робом ii.m ci 
BHiire продавница имају могућност веће зараде по 
ирироди својо посебнс организације, због сдаог вели- 
ког промета и својих уштеда, које остваро на on- 
пгтим трошкоиима. Овим пореским додатком, којисо 
удара no промсту, a не no зарали, жедв се н хоћета 
neha зарада п поссбно порески да обухвати, и ство- 
ри умирење и увсрен>о мођу осталим обвсзпнцима 
точовин(\ да je и код ових радња. изуЗешо широког 
опсега, порезу подложни пороски при.ход иотпуно 
обухвгЉен. 

Важна je и одреДба у обнму овога иаконског 
предлога, да со OMOT ваопостави Министарство по- 
шта и телеграфа, не можда због каЈ:вих личних ра- 
злога, no због живо потребе коју доносе време и прн- 
лике. Велики број врло важних питања no државке 

.и привредне и народноодбран^ене интересе чекају 
na решев&е у овом ресору. Kao једно огромио одољо- 
н>о, мођу другим огромним одељеаима росора Мини- 
старотва саобраћаја, ona важна ir рентабшша др- 
жавна установа осећала јо сву теживу водостатка у 
оргализацији својо службе. 

У безводшш крајевима Краљевине Југославије, 
од давнина jom стоји отворопо, нерешено горуће rra-' 
тањо сдабдевања здравом водом тамоши^г напкт 
народа. Odo je само сиорадпчпо и местимично реша- 
вано, али у основно и систоматско решаваље његово 
није се досад улазило. Ова Краљевока влада жели 
да приступи u томе горућем питању, предлажући у 
ту сврху закључење Лосебног зајма од 50 милиона 
динара. 

Мп смо вољпи, да ариступимо и ребизијн п ио- 
бољшању стања иатпих ратних инвалида,' i;o.jii r\ 
личним жртвама својим полаЈгали темељ ове државо. 

Законски прсдлог o буџетским дванаестинама 
лопоси нам jonr једну исто тако важну одродбу. Њг- 
зина појава Ешје повииа, a дикту.ју je прилиЕеи вре- 
мо у коме живимо. Boli у [фошлогодишњем финав- 
сијском закону Министарскн савет je лобио овлаш- 
hcii.c да можо доносши уредбе са законском снагбм 
v циљу сређивања и олакшања еЕономских прили- 
ка v земљи ir уотито у цил>у уиапређева привредне 
делатности. Умесност и коригт од ово одредбе наша 
земља iiM.ua p прилико да већ осети, У обиму овот 
закоиског предлога нзложене cv 22 уредбе, које су 
донете од иочотаа ono године. Ma да ое оважвим аа- 
чшго.ч допопии.а законСких вормп несумњиво пот- 
крада доста грешака, које бв се у родоииолг законо- 
(аипом постушсу лакше избвгавале; ма да се.оваким 
законскти ^федбама [греДмеги п пагава којо оно 
unpalivjv често иута веДовоЈШо jocso и недовољно 
обимно решавају! практиковаље оваљвог закоподав- 
mir рада дшстују данашње прилике, диктују их по- 
требе iaHainH.er времевга п у другим иарламоптарно- 
супериорнијим државама, диктује пх с једне стра- 
||(, СПОрИ парламентарни механизам, n с друге стра- 
не хитна потреба за решавањем отворених проблсма.. 

TFnpi'i (■dunjaлиих м економских проблема, којл 
го млас стављају пред цео гпот. дакле тг пргд nac, 
ии имамо u својих иогоиппч унугарњвх пробдема и 

пита11>а. за poje со тражи првенство, за којс се тра- 
/ки хитчост у решавању. Сама ирирода ових нробле- 
ш и м}1ожина liHTopoca, који се у њима укрштавају 
траже за њихоко брже, a што правилнијо решевће, 
један форум, нешто шжретнији, гипкији, но што су 
ila|K).uia iipiTcraisiiiiiiiTHa у свом пуном i-arraii.v. S' 
( куиииу ових паших иосебиих питања. која треба 
овнм краћшЈ nocTviiKOM да ое брже и лакше реше, 
спадају и нарочито унутарња полнтичка питања., a 
то <у иитања реформе у обиму Закона o изборима 
п.Чкиппх ii(KMaiim;a. Закона o удружоњима, ;)боро- 
иима и догонорима и Закоиа o штампи. Зажонским 
предлогом o дванаостинама тражи со за решење 
ових трију питања компстенција Мишгстарског са- 
вета, али са резервом да се са ротењем Министар- 
ског савета сагласе нарочити одбори. којо ho из 
своје средине изабрати Народно претставннштво. 

Ifri.a ми je дозвољецо поменути овдо jom једну 
одродбу законског предлога, icoja се тичо реформе 
досадашае техшчке израде државног буџета, Уред- 
ба o тохпичком саставу буџета из 1927 годино отала 
je на гледиште плуралног система буџота. одваја- 
jvlm буџете државних привредних пре^гзвћа од бу- 
џота адмвнистрацијо. Поводећи со за овим сиете- 
мом, поменута Уродба пијо водила рачуна o циљу и 
улози појодиног привредног аредузећа. A управо у 
томе погледу наша државна предузећа много се ра- 
зликују. Сем тога, преглодност садањег буџота. i;oiir 
jo рађен no поменутој Уродбп. у својој најважнијој 
карактеристици, у укупном збиру своме, тешко je 
приступачан и стручњацима. Ту je иотробно оба- 
вити читаву јодну Јтачупску радњу, да би со добио 
укупан и коначаи збцр дажавног буџота. A буџот 
трсба да будо прегледан, јасан и отворон. a кад je 
јасап и отворси, он јо искрен. Сви ови разлози за- 
јодно диктују да се тохпичкој изради буџета дадо 
јодшгстпона цолина. Услод тога. и због чисто тох- 
ничких разлога. одложоно јо стучгањо na гиагу но- 
вог Закона o државном рачуноводству до i апрдла 
19,37 родане. 

Индекси нашо привредне долатности на 4 Mece- 
na ове годипе показују да со процес оздравл>ења 
наше привродо можо остварити oaifo поотоиопо n 
полако, iop jo депресија ранијих година била врло 
дубока. Можо оо заболожити као повољан знак. мало 
ублажавање диспаритота између mma. пољопривред- 
них и индустриских производа. Априла токуће го- 
лино иидскс пољопривредних ароизвода износио je 
58,9, a индугтрнјскпх 65,3, лок јо прошлс ГОДИНе бе- 
лежио 52,] ирема 69,3. Мвђутнм, упутрашња тр- 
говина бори оо jom увек са великим тешкоћама. 
Криза банкарства jom jo у иупој онази. Спољна тр- 
говииа јо заболожила у отшј годиип азвесне успехе 
који оо огледаИу у оеном пррасту и ио вредноотп и 
no воличини. Биланс се салдира вшпком од us ми- 
лиопа динара, док смо Сфошле годинс за исто време 
ималн паоиву од 78.000.000.— динара. 

Ипак, иоумосио бтг било воровати да je стање 
иашо привреде добро. и да ona без тошкоћа можо 
подносити торото овојих обавеза. Депресибно сшље 
у нашој иарпдној привреди ародужава се и у 1935 
год. Само за разлику од протходиог периода, у овоЈ 
ntuniii се ирошло из фазе пасивне одбрано у ак- 
тивну борбу са кризом. Смжпљена, планска комбн- 
miiui.ja финансијских Mojia и мора ;!;i оживљење 
n.iiiir всародне привреде, o којима јо воћ било речи. 
јасно свдоочо да je Краљевск^ влада озбшвно прц, 
стушиа обнобђ Југоололоиоко прпвродо. 
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liii.i.vnm no.umu;.-! Краљевске владе обележена 
je v њеној декларацији чуиап.см вредноста народног 
новца, у ово неколико речи обухваћени су сви ин- 
тереси нашег аационалног госЛодарства у односу иа 
значај и улогу нашег новца у њему. ЕСраљевска 
влада je рас&рстила са взвесним штетним и скупим 
нлузијама, којс су naiii.v националну монету [фика- 
3HBa."io у иеигриој ст т.кити. И^Гктаиајућн и иачг, i- 
iii> одбацујућн свакв внфлационв експеримеиат, 
Краљевска влада je аознатим мсрама много учини- 
ла за оживљење sagier кредитаог грасшпта. Ва.лутне 
реформ^, које je нзвела Краљевска влада; пречиш- 
iiai;a.ivliii биланс nami' Пародпг бавкеизаводећнре- 
a.ino KOTiipaii.c дишцрског курса, ваишле су na одо- 
браваое n правилно разумевање, не само у нашој 
зсмљв него и у нностранству. Налш инострани по- 
вериоцв схватилв су .ла стабилност вародног новца 
аије у пптан.у п да су iipo,iy:!OTi' мсрс у сагласноств 
колико ca здравим ра8ум<ш толикоиса интересима 
националне привреде n држш ппх финановја. Због 
Tora ве само да je динар ва међународној берзв оотао 
кроз све премо   савршено   адрст иего и воказивао 

генденцију оналажења. М^еђутим, као што не иостоји 
намера Краљевске владе да се джнар слаби, тако 
исто нс nocTojii пи намера да се он у вредноств no- 
шћава. 

Завршавајући овако своја излагања и погледе 
o важнијити момситпма законекога предлога, кога 
iiMaiv пред бобом, ja nar мо.тпм. господо севатори, 
да га mino.inTr усвојитн n одобрити, тим прс што 
њим« треба да се задовољи један аиз прешних, важ- 
nnx Mai; ii виталвих потреба вашс државс и иарода. 

Краљсвска влада je na делу свом досад, a n у 
ninioi рглпом |;оптакт\- и раду 08 ФивансИЈСКИМ ОД- 
оо|н)м ЕЈародве скушптане п Оената, показала n до- 
казаЛа, да су високи државвн и варбдви нвтсрсси 
предМет њезиног вепосредног старап.а и да мирно 
може да очекује, господо сенатори, иату оцену ова- 
квог њезиног рада. (Одобрававм в пљескање). 

Потпретседнш др. Урош Круљ: Господо сева- 
тори. noniTo je време аоодмаклО, Ja hy ову седвицу 
ca iianm.M присзганком прекинзгги, a васгавак зака- 
иати за 5 часова понодне. 

Седница Je прекинута у 13,25 часова. 



стеногрдФске велешке 

сенлтл 
Крлл^евине   ^угосллвије 

ГОДИНА 4 БЕОГРАД, 1935 ГОДИНЕ КЊИГА I 

V РЕДОВНИ   САСТАНАК 

СЕНАТА НРАЉЕВИНЕ ЈУГОСЛАВИЈЕ 
ДРЖАН 26 ЈУЛА  1935 ГОДИНЕ У БЕОГРАДУ 

ПРЕТСЕДАВАО: 

ПОТПРЕТСЕДГШК 

Др.   УРОШ   КРУЉ 

Секретар 
Др. ЂУРА КОТУР 

Присутни су г. г. Министри: Претседник Министарског савета и Министар иностраних послова др. Милан 
М. Стојадиновић; Министар унутрашњих послова др. Антон Корошец; Министар саобраћаја др. Мехмед 
Спахо; Министар без портфеља др. Шефкија Бехмен; Министар пољопривреде Светозар Станковић; 
Министар социјалне политике и народног здравља Никола Прека; Министар трговине и индустрије др. 
Милан Врбанић; Министар физичког васпитања народа Мирко Комненовић; Министар шума и рудника 
Игњат Стефановић;  Министар без портфеља Ђура Јанковић;    Министар   финансија  Душан Летица   и 

Министар грађевина Милош Ст. Бобић. 

НАСТАВАК СЕДНИЦЕ У 17 ЧАСОВА 

Потпретседник др. Урош Круљ: Господо сена- 
тори, настављамо прекинуту седницу. Ha дневном 
реду je наставак начелне дебате o предлогу Закона 
o буџетским дванаостннама. Реч има г. сенатор др. 
Мирослав Плој. 

Dr. Miroslav Ploj: Gospodo senatori, gospodine 
Ministre! Sa velikom pažnjom pratio sam govor go- 
spodina Ministra finansija. U logično sređenim izlaga- 
njima učinio je gospodin Ministar prikaz onih odre- 
daba koje su bivši Ministar finansija, sadašnji Pret- 
sednik Ministarskog saveta i sadašnja Vlada izradili 
i predložili u nacrtu Zakona o budžetskim dvanaesti- 
nama u cilju oživljenja narodne privrede odnosno u- 
blaženja teške stagnacije privrednih poslova. Sa ve- 
likim zadovoljstvom saslušao sam g. Ministra finan- 
sija, koji je prikazao niz korisnih odredaba, naročito 
što se tiče porezne politike, naglasivši da su te od- 
redbe izrađene u svrhu da se žalosni period fiskalnog 
pritiska i fiskalne preteranosti prevede u period 
stvarnog i liberalnog procenjivanja teških privred- 
nih odnosa. 

Da izvadim iz skupa tobožnjih smanjivanja po- 
reskih obaveza i ublaženja vrlo teških dispozicija u 
poreskom zakonu nekoliko zaključaka: daljnji dell- 
mični popust zemljarine, novi katastarski premer sa 
uštedom za poreske obveznike od 50 milijona dinara, 
Ukidanje zloglasnog § 7 Zakona o tečevini iz god. 

1934, novi poreski dodatak na tečevinu, koji se na- 
meće prema prometu, a ne prema zaradi, nekoje nor- 
mativne reparacije u okviru društvenog poreza, opra- 
štanje tečevine od plaćanja kamatnog poreza kod 
nekojih poslovnih potraživanja. 

Videčemo kako će ova smanjivanja u praksi i 
kako brzo dejstvovati; ako se obećanja gospodina 
Ministra realizuju, zahvalnost tako teško opterećenog 
poreznika biće velika. 

U ove radosne aspekte pada i kap tuge — refor- 
ma poreskih odbora i povećanje poreza na rente za 
štedne uloge kod kreditnih zadruga i štedionica od 
3 na 6%. 

Gospodin Ministar smatra prvu reformu potreb- 
nom zbog toga, da se njome približimo poreskoj rav- 
nopravnosti. Zanatlijski i trgovački krugovi su uz- 
nemireni i molim gospodina Ministra da vodi računa 
o objekcijama navedenih privrednih krugova i da izda 
odgovarajuća uputstva u tom smislu. 

Što se tiče povećanja poreza na rente, mislim da 
je ova mera vrlo štetna, jer se time sprečava štednja, 
stvaranje narodnog kapitala i ulaganja u domaće 
štedionice, društva za zajmove i ostale novčane za- 
vode uopšte i time se oštećuju narodni kapital i eko- 
nomska nezavisnost. 

Treba da podvučem, da će baš pre navedeni za- 
vodi Dravske banovine, koji najviše osećaju kreditne 



58 V РЕДОВНИ CACTAHAK — 26 ЈУЛА  1935 

i novčane teškoće, biti najteže loptereceni zbog po- 
većanog poreza. Štedionice i zadruge Dravske bano- 
vine imaju dve i po milijarde dinara uložaka za koje 
bi diferencija usled povećanog rentnog poreza izno- 
sila 3 miliona dinara godišnje, dok diferencija za 
takve zavode u svim ostalim banovinama ne bi izno- 
sila ni jedan i po milion dinara. Zavodi u Dravskoj 
banovini plaćaju uopšte ceo porez na rente za u- 
lagače. 

Ova izlaganja dokazuju štetnost ovog povećanja 
i molim Vladu da preuzme sve što je potrebno za 
sanaciju ovog preopterećivanja. 

Zakonski nacrt o budžetskim dvanaestinama od- 
vaja se od bivših budžeta počevši od 1930 godine na- 
ovamo u tome, što dovodi u svom bilansu prema 
onome iz god. 1934/35 do povećanja rashoda u iznosu 
od 94 miliona dinara. To je sigurno slaba strana za- 
konskog nacrta, i to tim više, jer se opravdano pri- 
govara što se u sadašnjim tako teškim privrednim 
prilikama previše troši za investicije velikog obima 
koje imaju i pretežno lokalni značaj i što Vlada niie 
sa istom blagonaklonošću uvažila nužne potrebe u 
različitim granama kulturnog i privrednog života 
sviju banovina. 

Gospodin Ministar finansija dotaknuo se u svom 
govoru takode valutarnog pitanja i skrenuo je pažnju 
na deklaraciju Kr. Vlade u kojoj se govori — a to 
smo čuli već u svim dosadašnjim vladinim deklaraci- 
jama — o čuvanju vrednosti narodnog novca. Odba- 
cio je bez svake restrikcije bilo kakav inflacioni ek " 
sperimenat. Ne mogu priznati, bez svakog ograni- 
čenja, ovu težnju kao opravdanu, ali hoću samo krai- 
ko da spomenem, da je razvitak svetske krize i u vezi 
sa time finansijskih i monetarnih situacija vrlo za- 
visan od događaja, čiji značaj i uticaj u danom mo- 
mentu ne možemo već sada sebi da pretstavimo i do 
temelja proučimo. Biti preveliki optimista j operisati 
već danas sa tako apodiktičkim proricanjem, od- 
nosno zauzeti potpuno odbijajuće stanovište u pitanji: 
inflacije, koja ima, ako se sa strogim kautelama sa 
čuva od svakog prekoračenja neophodno potrebnih 
mera, takode svoje korisne strane, nameće preveliku 
odgovornost. 

Ministar finansija bavi se konačno ovlašćenjem 
koje traži Vlada za donošenje Zakona o izboru na- 
rodnih poslanika. Zakona o udruženjima, zborovima 1 
dogovorima i Zakona o štampi, ali sa rezervom, da se 
sa rešenjem Ministarskog saveta saglase i naročiti 
odbori, koje će iz svoje sredine izabrati Skupština 
i Senat. 

O ovom ovlašćenju mnogo se je govorilo u 
Skupštini, mnogi poslanici sa svog opozicionog sta- 
novišta protiv Vlade, drugi sa stanovišta potreb- 
nog obezbedenja prerogativa parlamentarizma, a 
treći za Vladu sa stanovišta praktične politi- 
ke, stvarnog shvaćanja date situacije, koja nam 
ne pruža onu atmosferu u kojoj se mogu takva van- 
redno škakljiva pitanja rešavati korisno i sa onom 
brzinom, koju traži sadašnja vrlo zapletena unutraš- 
nja politička situacija. O ovom pitanju govorio je i 
gospodin Pretsednik Ministarskog saveta u Skupštini 
i objasnio stanovište vlade i razloge koji su rukovj- 
dili vladu da predloži ovo ovlašćenje. Ne varajmo se: 
i vlada i parlamenat nalaze se podjednako pod pri- 
tiskom događaja; demokratija se buni protiv ovakve 
dinamike, ali danas, gospodo senatori, traži se brza 
i odlučna akcija, prožeta čvrstom voljom iskrenog i 
stvarnog rada za unutrašnje izmirenje države. 

Ja hoću, gospodo senatori, da glasam za dvana- 

estine i za Finansijski zakon i time za ovlašćenje. 
Ja neću da sumnjam u reči koje je izgovorio Gospo- 
din Pretsednik Vlade u sednici Senata dana 4 jula o. 
g., da će vlada, ističući naročito princip državnog i 
narodnog jedinstva, biti odlučna ne samo u naglaša- 
vanju nego i u stvarnom sprovodenju zakonitosti, 
kao i u punoj primeni i poštovanju načela jednakosti 
i ravnopravnosti svih građana. 

Dozvolite da sada predem na izlaganje o pri- 
vrednoj krizi i o monetarn.om pitanju. U petoj godini 
svetske krize svet nije učinio nikakav važan korak 
napred na putu ka obnovi svetske ekonomije. Ne 
može se poricati, da je u nekim državama zaista do- 
šlo do više manje primetljivih poboljšanja — u Ve- 
likoj Britaniji već se govorilo o povratku ranijeg 
prosperiteta — ali ovo poboljšanje nikako ne рока- 
zuje značaj jednakosti i ne možemo da skinemo sa 
sebe impresiju, da su upotrebljavana veslačka sred- 
stva, delimično sa efemernim učincima. 

Pojačane trgovinske ograde, ekonomska autar- 
kija, dirigovano gazdinstvo, kontingentovanje, kom- 
penzacioni promet, sistem premija, propisi o kliringu, 
poteškoće transfera i last not least, monetarni ek- 
sperimenti, — ovo je sve oružje, kojim se služe poje- 
dine zemlje u privrednoj borbi postizavajući prolazne 
uspehe, a u istini tek odvraćajući od sebe još veCe 
štete. Ova politika skreće, u svom konačnom efektu. 
od onog puta kojim treba da kročimo, ako hoćemo 
da dođemo do trajne sanacije, putem uzajamne i is- 
krene saradnje sviju zemalja u Evropi i Ujedinjenih 
država Severne Amerike, putem ojačanja osećaja ?o- 
lidariteta i međusobnog poverenja. Ovo bi bio put, 
koji bi omogućio da se izvučemo iz ekonomskog ne- 
reda i da nanovo obezbedimo racionalno funkciom- 
sanje mehanizma cena i razmene. 

Upotrebio sam reč »Svetska kriza«, što nije pot- 
puno tačno, pošto ne postoji više danas u svetu jedna 
ekonomska zajednica. Svet se podelio na pojedine 
zone uticaja, oko kojih se takmiče jake grupe; to su 
anglo-saksonska (sa okruglo 500 miliona stanovnika,), 
japanska, francuska i italijanska grupa, od kojih po- 
slednje dve nastoje da svoje privredne relacije pro- 
dube i prošire upotpunjavanjem svojih kolonijalnih 
veza. U vrlo blisko vreme ovim će se grupama priklju- 
čiti i Sovjetska Rusija sa približno 150 miliona sta- 
novnika. Nemačka ide u privrednom životu odvojenim 
putevima. 

Privredna politika Ujedinjenih država Severne 
Amerike, koje 90% svoje produkcije troše u zemlji a 
izvoze samo 10% svoje produkcije, a preko potrebno 
sirovine za Evropu idu putem progresa i umerenog 
nacionalizma. Pretsednik Ujedinj. država, RooseweIt, 
trudi se da navikne zamlju da ona zadovoljqva sama 
sebe, pa je time stekao popularitet. Sagradio je na- 
cionalnu ekonomiju, stvorio je od Ujedinjenih država 
Severne Amerike ekonomsku zajednicu, koja radi go 
tovo sama za sebe i sopstvenim svojim snagama. Ona 
vodi već sada jednu, od evropskih zemalja odvojenu, 
trgovinsku politiku, koja je dobila svoj izražaj u ono- 
mad zaključenom trgovinskom .sporazumu sa Brazi- 
lijom, koji može da se nazove »uzornim sporazu- 
mom«. Ovaj sporazum sadrži obavezu međusobnog 
neograničenog najvećeg povlašćenja i načelo da cc 
se kontraktualne države manuti svega što bi moglo 
da bude na štetu trgovine obeju zemalja. Ovo je po- 
četna pojava novog duha. koji može da izvede svet Iz 
postojećeg privrednog haosa. 

Hoću samo još da napomenem, da se privredna 
politika  Pretsednika  RoQsewelta  nije  bavila  toliko 
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razvitkom svetske privredne politike, nego, uglavnom, 
povećanjem unutrašnje kupovne snage, socijalnim pi- 
tanjima, kao: poboljšanjem radničkih plata, redukci- 
jom broja nezaposlenih, povećanjem cena domaćih 
proizvoda, borbom protivu abuzivnih spekulacija i 
zabluda banaka, finansijskih i industrijskih magnata 
i naposletku monetarnim pitanjem, u kojem je pogle- 
du bez sumnje, potaknuta politikom vlade Velike 
Britanije — devalvacijom engleske funte, — pošla 
pravcem još znatnog povećanja svetskog monetar- 
nog haosa. 

Hoću da podvučem još jedanput, da svetska pri- 
vredna kriza ostaje za sada u svojoj važnosti ogra- 
ničeno polje ekonomskog nacionalizma. 

Svet živi danas u doba najtužnije likvidacije gre- 
šaka i zabluda u privredi. Ova će nam likvidacija do- 
neti povoljnija vremena, koja će biti mnogo 
manje probitačna nego su bile prve posleratne godi- 
ne, ali će dovesti svet do zdravog i trajnog privred- 
nog stanja. 

Moramo da uvidimo, da je bila velika greška, kad 
se mislilo, pa i radilo po tome mišljenju, da po- 
većanje kredita može da osigura obnovu ekonomske 
ravnoteže: baš ova kreditna politika dovela je do 
jednog razmaha privredne produkcije sasvim van 
svake relacije sa mogućnostima konzuma i do nago- 
milavan ja zaliha produkata, koje se nisu mogle u- 
novčiti. Rezultat toga bese opet — rušenje cena. 

Ovaj razvitak unatrag privrednog prometa imao 
je za posledicu, da su mase kratkoročnog novčanog 
kapitala, kp je su bile nagomilane, pa su tražile sigur- 
nog plasiranja, počele da se sele iz jedne zemlje u 
drugu. Nagli, više puta i spekulativni premeštaji ovih 
kapitala sa glavnih novčanih pijaca jedne zemlje u 
drugu, pogoršali su stanje monetarnih podloga i pro- 
uzrokovan pad valutarnih pariteta. 

Svemu tome pridružio se još jedan razlog, koji 
jako koči prebrodenje krize. Velika Britanija, u svrhu 
da poveća svoju produkciju i svoj izvoz, da umanji 
nezaposlenost i nekako ublaži svoje budžetarne te- 
škoće, sprovodi u jesen 1931 godine jednu monetarnu 
manipulaciju: devalvira postepeno funtu za 41% nje- 
ne zlatne podloge. Za ovim primerom povele su se, 
što sam već napomenuo, države severne Evrope, obu- 
hvaćene u privrednoj interesnoj sferi Velike Brita- 
nije, Ujedinjene države Severne Amerike, Čehoslo- 
vačka i naposletku Belgija. 

Poznata vam je, gospodo senatori, bez sumnje 
vehementna kampanja, koja se vodila meseca maja 
o g protiv francuskog franka u prvom redu. Ova 
spekulativna kampanja bila je dobro snabdevena sred- 
stvima, ali ona nije mogla uspeti, jer je tehnička si- 
tuacija' Francuske banke (Banque de France) vrlo 
dobra, likviditet banke odličan, a kreditovanje u ume- 
renim' granicama. Ali opasnost ipak postoji, i to u 
stanju francuskog državnog budžeta, u nepoverenju 
bilo umerenog bilo spekulativnog izvora i u finan- 
siranju trezorerije, koja živi sada jedino .od zajmova 
u velikom obimu. I premda je spekulacija bila prinu- 
đena da zaustavi svoje napadaje na monetarno vn- 
ženie francuskog franka, ipak ne može se iz toga za- 
ključivati da je došao trajan mir, nego, bolje reci, 
tek neko primirje, koje može da se od danas na sutra 
nrevrne u nove'napadaje. Ova se je opasnost u po- 
slednje dane znatno ublažila. Francuska vlada izdila 
"je već na osnovu datog joj zakonskog ovlašćenjn. 
više uredaba, kojima traži materijalne žrtve od svih 
francuskih građana  bez razlike, izuzev t^k nezapo- 

slene i slične, pa čak i malih penzionera. Ove vladine 
mere omogućuju relativno velike, osetljive uštede, u 
svrhu da se postigne ravnoteža budžeta. Ove su mere 
tako dalekosežne, posižu tako daleko u materijalne 
interese svakog pojedinog građanina, da nije čudo, 
što se vladin plan označuje kao revolucionaran. A 
pariška berza, najosetljivije uho i barometar mišlje- 
nja privrednih i finansijskih krugova, odgovorila je 
na te mere — hosom državnih renta. 

Valutarne borbe su danas borbe za okončanje 
svetske krize. Kriza franka nije bila novčana kriza, 
nego jedna privredna i finansijska kriza, koja zadire 
u koren same egzistencije. 

Pre sredenja ovih prilika nije mogućno ni pomi- 
sliti na ozbiljnu stabilizaciju svetskih monetarnih va- 
ženja, pa ni svetske ekonomije. Želja da bude već jed- 
nom kraj monetarnoj nesigurnosti, biva takode sve 
veća i veća kod svih svetskih sila. Sve više i više pre 
uzima maha uverenje da monetarne manipulacije 
privremeno povećavaju sposobnost za konkurenciju 
jedne zemlje na štetu druge, ali da konačno prouzro- 
kuju dalje ograničenje svetske trgovine, što ima 
svoju reperkusiju i na zemlju, koja ima od devalvacije 
monete prolaznu korist. 

Slobodna međunarodna izmena robe, privredna 
saradnja sviju zemalja, vitalni je uslov našeg toliko 
diferenciranog privrednog života. I trgovini i indu- 
striji neophodno je potrebno da nesmetano posvrša- 
vaju svoje međunarodne platežne obaveze, darnogu 
računati sa konstantnim relacijama cena pojedinih 
monetarnih važenja. Još meseca maja 1935 g. izjavili 
su na glavnoj skupštini Banke za međunarodno izrav- 
nanje plaćanja sakupljeni guverneri 22 Narodnih ba- 
naka, da je konačni cilj monetarne politike restitu- 
cija stabiliteta vrednosti monetarnih važenja na 
zlatnoj podlozi. 

Govori se već i piše o svetskoj moneti. Ja nisam 
takav optimista, da bih mogao misliti na skoru re- 
alizaciju takve ideje, ma da je ona veoma zdrava, pa 
bi bila i vanredno efikasna za ukidanje već nesnos- 
nog monetarnog nereda u svetu. Premda se danas 
još uvek postavlja monetarna politika u službu pri- 
vredne politike, "tako da zapadne evropske zemljo, 
koje pripadaju sterling-bloku, i Ujedinjene države 
Severne Amerike, smatraju valutni problem sredstvom 
borbe, a ne ciljem, da kod pomenutih država рге- 
težu nastojanja, da se putem monetarne politike po- 
stižu trgovinsko i industrijsko-politički ciljevi, — ipak 
se pokazuju znakovi zdravog shvatanja monetarnog 
problema. 

Pomenuo sam već deklaraciju Međunarodne ban- 
ke u Bazelu, pa da skrenem sada pažnju i na jasnu 
deklaraciju sekretara amerikanskog trezora od me- 
seca maja o. g., u kojoj se naglašuje važnost svetske 
privredne konferencije, odnosno nastavka Londonske 
konferencije od g. 1933, a u svrhu da se diskutuje ! 
pitanje stabilizacije valuta. Skrećem pažnju i na go- 
vor sekretara britanskog trezora, koji je, premda je 
učinio sve rezerve u pogledu datuma stabilizacije bn 
tanske monete, izjavio da Britanija smatra kao ko- 
načni cilj svoje monetarne politike stabilizaciju na 
zlatnoj podlozi. 

Pre kratkog vremena održana je u Parizu kon- 
ferencija Međunarodne trgovačke komore na kojoj 
je učestvovalo oko 900 delegata trgovačkih komora 
i gde se mnogo govorilo o stabilizaciji valute. Bri- 
tanski delegati zaista su pokazali pasivnu i striktno 
rezervisanu tendenciju, naglašavajući, da je politika 
britanske vlade, da se stvori međunarodna stabilna 
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valuta, ali ne prć nego što se ispune izvesni uslov!. 
Ovi su delegati imali odvojena mišljenja u pojedinim 
pitanjima, ali su pristali na rezoluciju, da je stabili- 
zacija valuta na zlatnoj podlozi neophodna potreba 
za obnovu svetske privrede. U rezoluciji poziva me- 
đunarodna komora interesovane vlade, da preduzmu 
odmah potrebne pregovore u svrhu, cla bi se došlo 
do provizornog sporazuma o stabilizaciji. Ova rezo- 
lucija primljena je jednoglasno, što svakako pret- 
stavlja radosnu pojavu i za male države, koje mogu 
na ovoj konferenciji da iznesu sve nevolje i poteško- 
će, koje prouzrokuje nedostatak dovoljne zlatne za- 
lihe i potrebnog stoka deviza, i da traže mere za sa- 
naciju. 

Radujem se što je Ministar finansija, obrazujući 
naročito odelenje za valutama pitanja, već pokaza^, 
kakvu važnost polaže na to, da se toliko važno pi- 
tanje stabilizacije valute iz osnova ispita i prečisti. 

Što se tiče privredne krize u našoj zemlji, po- 
trebno je da utvrdimo, da se njeni znakovi ne poka- 
zuju jednako u svima granama naše narodne privre- 
de. Produkcija se povećava u nekim industrijama, 
prilike se prodaje poboljšavaju nekako, nezaposle- 
nost ne raste, nego se naprotiv pomalo smanjuje, ali 
i to je veoma opasno — privredna situacija našeg se- 
ljačkog staleža očevidno se pogoršava. Dovođenje 
ovog staleža, od koga je u prvom redu zavisan zdrav 
privredni razvitak naše Jugoslavije, do novog blago- 
stanja, mora da bude naša prva i najveća briga. 

Borba protiv privredne krize traži čvrstu orga- 
nizaciju svih konstruktivnih snaga privrednog života, 
odrešitu i nepokolebljivu volju za koordinaciju napo- 
ra vlade i privrednih krugova i povratak opšteg po- 
verenja. Ne negativna kritika rada Vlade i Narodnog 
pretstavništva, nego temeljit rad i sa strane svih in- 
teresovanih staleža i slojeva građanstva, to je ono 
što je nama potrebno. Ali ovog rada neće biti, ako пе 
bude i neke vrste deflacije egoizma i pesimizma, di 
nadode poverenje umesto nepouzdanja, da se radi 
umesto da se vodi negativna kritika, da povučenost 
ustupi mesto preduzimljivosti. Sa svom energijom 
treba proraditi, da se ukloni onaj stalni pesimizam, 
koji koči svaku inicijativu i paralizira sve žive snag;-. 

Ovo treba da kažemo i podvučemo našoj javno- 
sti, da ne smemo biti malodušni, tesnogrudi i bez 
osećaja neophodnosti izvesnih žrtava u vremenu, kad 
moramo punom parom da saradujemo na pobijanju 
svetske krize i time na oživljavanju narodne privrede. 

Mislim da treba da ne preziremo i ne potcenju- 
jemo rad i napore Vlade u vremenu privredne krize, 
jer je Vlada svojim radom i svojim naređenjima kota 
se osnivaju bilo na ovlašćenjima i predlozima Narod- 
nog pretstavništva ili na temelju postojećih kompe- 
tencija, dala psihološki poticaj, da naša narodna pri- 
vreda počinje, pa bilo tek u neznatnom obimu, oživ- 
ljavati, da se ublažuje teška stagnacija poslova i na- 
staje mali polet u privredi. 

Podvlačim da je ovaj vladin rad imao i svoje 
mane, svoje nedostatke, u prvom redu jer nije pošao 
onom brzinom, koja je bila u datim prilikama oso- 
bito potrebna. Ovaj rad takode nije bio u dovoljnoj 
meri i svestrano nadahnut spoznajom, da država u 
sopstvenom interesu mora da, krizom pogoden-'m 
privrednim krugovima, priskoči u pomoć bilo mate- 
rijalnim sredstvima  ili garancijom. 

Štednja u pogledu budžeta države mora da bude 
načelo, ali ne dogma, i velike privredne krize ne do- 
zvoljavaju izbalansiran budžet. Briea oko ravnoteže 
budžeta ne sme da dovodi do preteranog oporeziva- 

nja, do delimične konzumpcije narodnog imetka. 
Opravdano je predbacivano bivšim vladama, da su 
preterale oporezivanjem privrednih krugova i teško 
štetile platežnu moć i rentabilnost poduzeća, zanata 
i trgovine, pa i uništile stvaralačku realnu inicijativu 
ovih krugova. Naprotiv tome utvrđujem sa velikim 
zadovoljstvom, da sadašnja Vlada vodi poresku poli- 
tiku, koju možemo da pozdravimo kao nov kurs i 
kao napuštanje one poreske politike, koja je izazvala 
toliko kritika u javnosti. Premda se ova politika nije 
još popela do potrebne visine, uplivisaće ipak na 
moćno psihol-oško raspoloženje  poreskih  obveznika. 

Potrebna bi bila takode jedna bitna reforma na- 
šeg poreskog sistema u modernom duhu sa progre- 
sivnom dohodarinom i jačim opterećenjem kapitala. 
Poreska vlast ne sme da tako kruto postupa sa po- 
reskim obveznicima koji, — kako je u sadašnjim 
prilikama redovna pojava, pa će to biti i duže vre- 
mena, — više puta ne mogu da plate poreze ih mogu 
tek uz najveće napore i opasnost po svoju privrednu 
egzistenciju. 

Mnogo se govori o očajnom privrednom stanju 
našeg zemljoradnika. Uzroci ovog njegovog bednog 
stanja opšte su poznati i nesme se osporavati, da se 
nisu starale vlade i narodna pretstavništva, da pomo- 
gnu ovoj nevolji. Ali su, žalibože, na jednoj strani 
materijalna sredstva mnogo ograničena, a na drugoj 
strani ne mogu se paralizovati posledice svetske kri- 
ze i ukloniti merama lokalne naravi pojedinih vlada. 
Moramo da naglasimo i to, da su neke akci.ie blVSlD 
vlada bile nepodesne, odnosno delimično i štetne. 
Mislim tu, u prvom redu, na akciju razdužen.ia zem- 
ljoradnika — akciju, koja je bez sumnje socijalnog 
karaktera, ali se je tretirala kao politički problem. 
Dobili smo dva zakona i tri uredbe o razduzeniu — u 
glavnom propise o moratoriju plaćanja, redukciju 
kamatne stope i postepenom otplaćivanju dugova 
Ali ni zakoni ni uredbe ne daju rešenje u pravcu oda- 
kle da se uzimaju kreditna sredstva, koja bi zemij'v 
radniku u njegovim teškim prilikama omogućavala 
plaćanje kamate i amortizacije. 

Što se tiče plaćanja, država kao celina mora oa 
uzme na sebe i žrtve i mora da prinosi bar delimično 
kreditna sredstva ili garanciju. U duši zdrav i u svo- 
me materijalnom stanju zadovoljan zemljorađniK u 
našoj državi, koja je do 80% agrarni, toliko je od- 
lučujući faktor javnog, kulturnog i privrednog živo- 
ta u zemlji, da štednja državnim sredstvima u ovom 
pravcu ne samo nije indicirana nego je upravo 
štetna. 

Sa druge strane bilo bi u skladu sa pravilno shva- 
ćenim interesima sveukupne nacionalne privrede, da 
se razduženje ograniči samo na neprezaduženog zem- 
ljoradnika i na onoga, koji nije sopstvenom krivicom 
zapao u opasnost ekonomske propasti. Naša država 
ima najveći interes, da doprinosi žrtve jedino za one 
zemljoradnike, čiji privredni rad pruža opravdanu 
nadu, da će oni postati, odnosno ostati zdrav eleine- 
nat naše nacionalne privrede. Moralo bi sc^ sprovesu 
ne jedno opšte, nego individualno razduženje. za- 
štitna politika bezuslovno je potrebna našem zemljo- 
radniku, ali ona ne srne sa jedne strane da uništava 
kreditnu snagu zemljoradnika, a s druge strane aa 
ugrožava poverioca. Ovakva politika je na štetu na- 
cionalne privrede, dok temelj zdrave, solidne P'ivrea- 
ne politike mora da se sastoji u tome, da se nade pia- 
vedno izravnanje interesa, koji su medu sobom ц 
sukobu. 
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Smatram za svoju dužnost, da skrenem pažnju 
Vlade na fakat, da produženje ili, da kažem otvore- 
no, pooštrenje krize stvara u zemljoradničkom stale- 
žu jednu opasnu psihozu. Stalno životarenje u praz- 
nim nadama i razočarenjima stvara ne samo apatiju, 
nego dovodi zemljoradnika čak i do poznatog ne- 
srećnog duševnog stanja, obeleženog opozicionim du- 
hom, koji danas zauzima sve više maha u našim se- 
ljačkim slojevima. 

Kako već napomenuh, neka naređenja za zaštitu 
zemljoradnika, .odnosno, njina direktno štetna prime- 
na lišila su zemljoradnika kreditne sposobnosti, a na 
drugoj strani ogromnu većinu novčanih zavoda, toliko 
važnih faktora kreditne organizacije naše zemlje, do- 
vela u najpogibeljniji položaj. Uredbe o zaštiti novča- 
nih zavoda došle su mnogo kasno i bde su veoma jed- 
nostrane jer nisu u dovoljnoj meri vodde računa o 
tome da su ti zavodi bili teško likvidni, bez moguć- 
nosti'davanja odnosno dobivanja kredita, uopšte bez 
mogućnosti vršenja svojih bitnih zadataka. 

Neću da kritiku jem rad ili nerad bivših vlada na 
ovom polju. Sadanja vlada ne nosi nikakvu odgovor- 
nost za omaške i greške bivših vlada. Ona se vec po- 
starala i stara se i dalje, da različitim olakšicama, pre- 
inačenjima i naređenjima popravi ranije greške. Znam 
takode da je Vlada preopterećena mnogobrojnim za- 
mašnim radovima političke i administrativne prirode. 

Neka mi se oprosti što ističem jedno pitanje, čije 
mi se rešen je čini veoma hitno i važno, a to je pi- 
tanje nadzora nad radom privatnih banaka. Narodna 
nrivreda danas je najprisnije vezana uz normalna 
funkcije banaka. Neograničeni uticaj banaka koje 
vladaju novčanim pijacama dajući kredite, čim ove 
novčane zavode bez sumnje jednom od najvećih sila 
sadašnjice U radu banaka, a osobito u tretiranju nov- 
čanih poslova razvila se posleratna praksa, koja se 
veoma teško može dovesti u sklad sa načelima trgo- 
vačkih zakona, sa načelom »iskreno i pošteno«. Uzdr- 
man je kreditnog i novčanog gospodarstva, prouzro- 
kovano ratom i inflacijom, proizvelo je vanredno rda- 
ve posledice i danas još patimo od ove prakse, od- 
nosno od ovog lošeg morala. 

Ove su činjenice uputile mnogo Parlamenata, da 
stvore zakone osobito u pogledu stroge kontrole ra- 
da unutrašnje organizacije i administracije banaka, 
u Doeledu odnosa između njenih sopstvenih sredstava 
i njenih obaveza prema trećima, napose prema ulaga- 
čima novca i u pogledu sigurnosti ovog novca, bilo 
uvođenjem osobite garantije ili prava prvenstva u ste- 
čajnom postupku, kao i u pogledu sredstava kontrole. 

Narodnoj privredi mora se obezbediti da dobiva 
notrebne kredite pod normalnim uslovima i da se ban- 
karska politika više prilagodava i potrebama zem- 
lioradništva, zanatstva i trgovine. Našoj državi nedo- 
staju efikasne dispozicije u pre navedenim pravcima 
i ne bi smelo da se još dalje odlaze sistematsko za- 
konsko uređenje tako važnih pitanja orgamzatorno 
i bankarsko-tehničkog karaktera, zaštite bankarskih 
uložaka i odgovornosti bankarskih organa 

Gospodo senatori, bilo bi jos mnogo pitanja koja 
živo interesuju našu javnost i čije bi rešenje znatno 
oživelo našu privredu, ali neću da vas zamaram. Hoću 
inak da rečem još samo jednu reč o inostranoj poli- 
tici naše države. Sa velikim ponosom možemo da ka- 
žemo — ponavljam već sa druge strane upotrebljene 
reči _ da naša inostrana politika služi isključivo oču- 
vanju onšteg mira i bezbednosti, uz poštovanje po- 
stojećih međunarodnih obveza. Jugoslavija je verna 
članica Male antante, koja iznosi istovetno mišljenje 

u svim važnim pitanjima spoljne politike i udešava sa- 
vršeno jedinstvo akcija Antante. Balkanski spora- 
zum dobio je odlukama konferencije u Bukureštu 
meseca maja o. g. novih poticaja u smislu najprisnije 
saradnje balkanskih država. Naša spoljna politika 
nadahnuta je željom prijateljskih odnosa prema svi- 
ma državama. Najuže veze sa velikom Francuskom 
državom ostaju preka potreba za naš narod. 

Na horizontu internacionalne politike gomilaju 
se oblaci koji bi mogli doneti znatno zaoštrenje si- 
tuacije. Ali se nadamo da će prijateljstvo između ve- 
likih zapadnih sila. Francuske i Engleske, rasturiti 
opasne oblake na evropskom horizontu i time rašči- 
stiti obzorje. Jedno pitanje pratimo naročito i sa naj- 
većom pažnjom i brigom, a to je pitanje eventualnog 
povratka jednog potomka bivše Habsburške dinastije 
na najvišu državnu vlast u Austriji. Mi smo čvrsto 
uvereni da će ne samo naša Vlada, nego i Mala ап- 
tanta pratiti događaje u ovom pravcu najvećom paž- 
njom, da'se je već sve potrebno učinilo, a ima i ener- 
gične volje da se i dalje učini sve što može da ukloni 
ovu opasnost od naše politike očuvanja opšteg mira, 
osobito u Podunavskim zemljama. Prema izvesnim 
manifestacijama izgledalo je, da su se pređašnja mi- 
šljenja i shvatanja u ovom pitanju kod nekih zainte- 
resovanih sila pokolebala, te bi bilo potrebno za smi- 
renje naše javnosti, da g. Pretsednik Ministarskog sa- 
veta, kao Ministar inostranih dela, da uinirujuća oba- 
veštenja. 

Pre nego svršim svoja izlaganja hoću samo 
ukratko da još naglasim ovo: Ako sadašnja Vlada 
ima nameru da reši hrvatsko pitanje u skladu sa 
osnovnim interesima našeg celokupnog naroda i naše 
države, mi, nacionalna slovenska braća, rado ćemo je 
pomoći. Sa najvećim interesovanjem čekamo da ču- 
jemo na koji način se misli pristupiti rešavanju toga 
velikog pitanja. Mi, nacionalna slovenska braća, vi- 
deči svoju životnu egzistenciju u jednoj moćnoj, je- 
dinstvenoj, nedeljivoj Jugoslaviji, losećajući jednako 
bratski i prema srpskoj i prema hrvatskoj braći, ne- 
mamo veće želje, nego da naš celokupni narod nade 
onu sretnu formulu, koja će omogućiti, da svaki do- 
bije svoje, a da pri tome naša zajednica ništa ne iz- 
gubi, naprotiv da se ojača i još više osposobi za jedan 
napredan ekonomski i kulturan život, da bude naša 
zajednica unutra čvrsto konsolidovana a u inostran- 
stvu visoko cenjena.    (Odobravanje i buran aplauz). 

Potpretsednik dr. Uroš Krulj: Ima reč senator g. 
dr. Ivo Majstrović. 

Dr. Ivo Majstrović: Gospodo senatori, još uvijek 
pod neposrednim bolnim dojmom strahovite marselj- 
ske tragedije, pred kojom je ostao užasnut cijeli svi- 
jet, a koja je po zlikovačkim namjerama naših pro- 
tivnika imala značiti za jugoslovenski narod nakon 
kosovske najveću katastrofu, koju je njegova iston- 
ja zabilježila, mi se evo opet sastasmo, da nastavimo 
svojim radom pod okriljem blagoslovljene sjene 
Onog, koga proglasismo Viteškim Kraljem Ujedini- 
teljem (Jednodušni uzvici: Slava Mu!), nakon što je 
On sam sebi Svojim neumrlim djelima ovjekovječio 
slavu Tvorca* i Neimara Jugoslavije, da prede u svi- 
jetsku istoriju ovjenčan aureolom Kralja Mučenika i 
uzvišene žrtve svjetskog mira. 

I ako mi danas možemo da dobacimo u lice mno- 
gobrojnim našim neprijateljima, da je jugoslovenski 
narod preživio marseljsku tragediju, ipak ne možemo 
kazati, da ju je on prebolio, niti će je preboliti, jer je 
nikada neće moći da dostojno oplače, ni osveti. Od 
prvog početka bilo je jasno, da je zločin, koji se je 
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odigrao pod tako čudnovatim prilikama u Marselju, 
zlikovačko djelo međunarodne zavjere sa određenim 
političkim ciljevima, a da su mu materijalni izvadači 
bili plaćeno oružje u službi podzemnih, mračnih sila, 
koje žive od nemira medu narodima. Trebalo je u in- 
teresu ciljeva tih mračnih sila da padne jedan vladar, 
čiji je rad naročito zapažen kao izraz želje za održa- 
njem mira, nužno je bilo da se sa svijetske pozornice 
makne suveren jedne balkanske države, koji je znao 
da se u kratko vrijeme svojom moćnom ličnosti i od- 
likama nametne nosiocem velikih zamaha u međuna- 
rodnoj politici, ne samo u svojoj državi, već na cije- 
lom Balkanu i u Srednjoj Evropi, te potom da se do- 
vine položaja uvaženog faktora u borbi protiv sve to 
jačeg nadiranja onih elemenata, koji u današnjim 
haotičkim prilikama teže za ostvarenjem svojih pro- 
grama. Za potpuni uspjeh paklenog plana protiv 
svjetskog mira i opstanka naše države bilo je napo- 
kon potrebito, da se marseljski atentat prikaže svije- 
tu kao odraz unutrašnjeg nemira i nezadovoljstva u 
Jugoslaviji, te plemenskog sukoba medu Srbima i Hr- 
vatima. Time mora da se tumači nastojanje stanovite 
štampe, koja je pod domenom rečenih mračnih pod- 
zemnih sila, da se atentat, e da se prikrije prave nje- 
gove ciljeve, označi pošto poto kao isključivo djelo 
hrvatske ilegalne akcije u inostranstvu, i ako među 
glavnim akterima te ilegalne akcije ima i onih, koje 
nije rodila hrvatska majka, i ako izvadač atentata 
nije bio Jugosloven. Nego može se već danas ustvr- 
diti i istorija će zabilježiti, da se žalosna uloga ovih 
vajnih Jugoslovena, koji traže oživotvorenje svojih 
osnova u ilegalnoj akciji vani i protiv vlastite države, 
svodi na njihov plaćeni sramotni pristanak, da svo- 
jim imenom prikriju tuđe djelo i tuđe ciljeve, koji 
čak sa njihovim ciljevima, a pogotovo sa interesima 
njihovog naroda, nema ništa zajedničkog. 

U svom govoru u Aylesbury-u od 20 septembra 
1876 tadašnji premier Velike Britanije Earl of Bea- 
consfield, rectius Beniamin Disraeli, izrekao je ove 
znamenite riječi: »Državnici ovog stoljeća nemaju 
posla samo sa vladama, sa carevima, sa kraljevima i 
sa ministrima, već i sa tajnim udruženjima i elemen- 
tima, o kojima treba voditi računa. Ova tajna udru- 
ženja u stanju su da obezuspješe i unište sve političke 
aranžmane, ona raspolažu svugdje beskrupuloznim 
agentima, koji izvršuju umorstva i koji su kadri, ako 
to smatraju cjelishodnim, da upriličuju krvave poko- 
lje.« Nije bilo moguće, da se ne sjetimo ovih značaj- 
nih riječi, izgovorenih od znamenitog i o predmetu 
dobro upućenog engleskog državnika prije nekih 
50 godina i da ne uznastojimo potražiti onu crnu 
nit, koja se provlači od govora u Aylesbury-u do 
ma'rseljskog zločina. Žalibože ta nit je na mnogim 
mjestima pretrgnuta, ali nije isključeno, da je isto- 
rija jednom ne nadoveže i izreče svoj neumoljivi sud 
pravim krivcima i odgovornima, te izbriše ljagu 
koja je imala da padne na jugoslovenski narod. 

Uprkos rada i nastojanja mračnih sila, jugoslo- 
venski je narod izdržao strašni udarac upravljen pro- 
tiv njegovog opstanka. U tragičnom žaru mučeničke 
smrti velikog njegovog Kralja očeličena je velika 
ideja narodnog jedinstva, kojoj je on predano služio 
i za nju život žrtvovao. Mrtvi Kralj postao je čuvar 
svetog narodnog amaneta. Narodni ga je genij ro- 
dio i odgojio, da po svojoj smrti bude jači nego li 
za svog života. Tim se može tumačiti moralna snaga 
i otporna disciplinovanost našeg naroda, koji uvijek 
dolazi k sebi i svom unutrašnjem jedinstvu, kada 
god nastupi  ozbiljni  čas. Pod vodstvom   i  okriljem 

blagoslovljene sjene svog velikog Kralja jugosloven- 
ski narod krči svoj put kroz sve nesigurnosti i za- 
pletaje svog unutrašnjeg i vanjskog života i cn će 
ih svladati do konačne pobjede onih ideala, za koje 
je veliki Kralj živio i poginuo. 

Gospodo senatori, kakogod koji od nas danas 
stoji prema najnovijim političkim događajima, nitko 
neće poreći da je naš narod nakon samih nekoliko 
mjeseci od marseljske tragedije već zapao u nesigur- 
nosti i zapletaje, koji su kadri da nas jugoslovenska 
nacionaliste zabrinu. To je stoga što izgubismo vodu 
prije nego li je uzmogao da završi svoje sudbonosno 
djelo, koje je moralo da postane temeljnim kamenom 
našeg nacionalnog života i budućnosti. Pod devizom 
restauriranja našeg političkog života i u pretpostavci 
da je rad prošlog režima bio oličen u monopolu je- 
dne same partije, te da Jugoslovenska nacionalna 
stranka nije uspjela u svojim osnovnim zadatcima i 
zato da treba da se u osnovnom pravcu koriguje, da- 
nas se proglašuje kao jedino spasonosno rijesenje 
Gordijskog čvora jugoslovenske državne politike lik- 
vidaciju e-januarskog režima, te se u toj likvidaciji 
uočuju jedine garancije za etapni prelaz nase unu- 
trašnje politike na širi demokratski teren. 

Postulat je pravičnosti i utvrđenja jednog isto-, 
rijskog fakta pretpostaviti, da je sam Blagopokojni 
Kralj Ujedinitelj u više navrata posebno istaknuo, da 
je 6 januar nastao iz državne nužde, da je provizorij 
i da je Njegova želja, da se što prije vratimo demo- 
kratskom režimu. Likvidiranje toga provizorija tak- 
tično je otpočelo Ustavom od 3 septembra_iy.3l i oa 
je Blagopokojni Kralj poživio, u zgodan cas bih bi 
izmenjeni i oni zakoni, koji se obično vežu uz ^f-0' 
januarski režim, u prvom redu Izborni zakon, z.aKon 
o štampi i Zakon o zborovima i udruženjima. Likvi- 
dacija šestojanuarskog režima može se potom da oa- 
nosi jedino na izmenu ovih sporednih z^o"3' a p1' 
tanje je bilo jedino u tom, da se za to odabere zgo- 
dan čas i zgodna sredstva. . 

Stoga ako današnji paladini likvidacije sestoja- 
nuarske politike imaju u vidu temeljna načela na ko- 
jima počiva naša nacionalna država, a koja su izra- 
žena u šestojanuarskom manifestu, mi odlučno ustaje- 
mo protiv takve likvidacije, jer po našem najintim- 
nijem uvjerenju likvidacija te politike znaci likvida- 
ciju jedinstvene države. U zadnjoj Pnjestolnoj oe- 
sjedi 18 januara 1932 ta osnovna načela jos su jednom 
naglašena riječima: »Nacionalno jedinstvo i državna 
cjelina van svake diskusije«. Dosljedno ustali bismo 
najodlučnije protiv svakog pokušaja, da se nag are- 
nom likvidacijom hoće da dirne u Ustav od 6 septen> 
bra 1931 kao u državni temeljni zakon, po kojem se 
imadu održati, provadati i stabilizovati gore označena 
osnovna načela našeg državnog života. U tom prav. 
cu Prijestolna besjeda kaže: »Vjeran svojoj rijeci i 
tradicijama Moga Doma, Ustavom od 3 septembra 
prošle godine dao sam osnove za ostvarenje onu- 
ustanova, one državne uprave i državnog uređenja, 
koje će najbolje odgovoriti opštim nar.odnim potre- 
bama i državnim interesima. Načela novog Ustava 
daju sve mogućnosti zdravom nacionalnom i socijal- 
nom    napretku    i    normalnom    razvoju   pohtiCKog 

0СМајис1 na temelju postojećih zakona današnja 
Kraljevska vlada odazvala se je svojoj prvoj dužno- 
sti i u svojoj deklaraciji nije mogla nego dav odlučno 
naglasi, da je osnovni pravac ^a^J H^V11"38,"'?!^" 
litici dat osnovnim zakonom zemaljskim, stavom 
od  1931   god.  i da  je Kraljevska  vlada vjerna svim 
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načelima tog Ustava. Držim da ovako jasno i bez- 
uvjetno stanovište nove Kraljevske vlade prema 
osnovnim načelima našeg državnog uređenja is- 
ključuje svaki razlog podozrenja prema njenom 
radu, koji logično ne može da bude u nika- 
kovoj vezi sa namerama likvidatora šestojanuarskog 
režima, dosljedno, u koliko bi se moglo raditi o 
nuždi odbrane tih osnovnih načela. Kraljevska vlada, 
stalan sam, može računati    na   bezuvjetnu   potporu 

Onom istom iskrenošću, kojom sam označio svo- 
je stanovište u pogledu osnovnih načela šestojanuar- 
skog režima i našu riješenost da na njima ustrajemo, 
koristeći se prigodom koja nam se pruža ovom poli- 
tičkom debatom,-osjećam svojom dužnošću da se sa 
par riječi osvrnem i na metode u provadanju glavnih 
zadataka šestojanuarske politike, koje, iako se ne od- 
nose na istaknuta osnovna načela našeg državnog 
života, ipak, u uskoj su vezi sa omogućenjem njiho- 
vog uspješnog provadanja, pogledom na unutrašnja 
naše političke teškoće i divergentna politička strem- 
ljenja u zemlji. . ,   ..'. 

Gospodo, teško narodu kao i pojedincu, koji iz 
vlastitih životnih iskustava ne zna ili neće da povuče 
poduku za udešenje svog daljeg života! Budući isto- 
ričar, koji bude nastojao da utvrdi pravi razlog s kog 
je prvi četvrt vijeka našeg državnog života, inače kao 
i kod svih drugih naroda u početku njihovog držav- 
nog ujedinjenja, bio pun trzavica i peripetija, neće 
moći a da ne konstatuje, da taj razlog počiva u po- 
grešnom sistemu krutog centralističkog uređenja dr- 
žave uvjetovanom ne kakvom opšte osjećajnom na- 
cionalnom potrebom, već nametnutom od strane par- 
tijskog nadjačanja i premoći, koji su od prvog po- 
četka težili za monopolizovanjem državne vlasti u 
moralnom i materijalnom pogledu 

Šestojanuarski manifest nije bio drugo vec re- 
akcija protiv takovog centralizma. Zakon 10 novom 
imenu države. Zakon o podeli države na Banovine, 
te sam Ustav od 3 septembra 1931 godine imali su za 
glavni cilj, da se sistem državnog uređenja decentra- 
Hzuje U Prijestolnoj besjedi 18 januara 1932 godine 
izričito se govori o slobodnom, ravnopravnom nacio- 
nalno nedeljiv.om narodu i decentralizovanoj unitar- 
noj državi; u tome je bitnost šestojanuarskog po- 
kreta i bez udovoljenja tom principu šestojanuarski 
pokret bio bi u svom glavnom cilju promašen. 

I pri najčvršćim vlastitim uvjerenjima ja sam bio 
i uvijek sam spreman da poštivam tuda uvjerenja, 
nak bila i sa mojim oprječna, ali ni u svom razumu, 
ni u smislu pravičnosti, ni u svom jugoslovenskom 
patriotizmu, ni u shvaćanju općih interesa nacije, — 
ne bih mogao naći dovoljno snage da shvatim i poštu- 
jem tezu da je centralizam, pogotovo nakon dodana- 
šniih iskustava, podesna forma našeg daljnjeg držav- 
noa- uređenja i da ne postoji opravdana i opće osje- 
ćana nužda da se isti čim prije ne izmjeni; dosljedno 
ne bih smatrao ni zdravim ni patriotskim nastojanje 
s koje bilo strane, da se centralizam pod kojom bilo 
izlikom najmanje pod izlikom državne samoodbra- 
ne i dalje podržava. Ako centralizam treba smatrati, 
ili'ako je u jednom znatnom dijelu naroda osjecan, 
kao koeficijent jedne hegemonističke asimilatorne 
D^litike koja je svojim ekskluzivnim metodama i ten- 
dencijama za moralnim i materijalnim prevlastima 
stvorila jednu lošu, haotičnu partijsku državnu admi- 
nistraciju zaraženu korupcijom, koja je kod takove 
administracije neizbjeziva, - tada je opozicija protiv 
takove politike bez sumnje opravdana, te svi patriot- 

ski napori moralu biti upravljeni na to, da se ta loša 
državna politika bez daljnjeg odlaganja izmijeni. 

Svjesna opravdanosti ovakovog stanovišta, da- 
našnja je Kraljevska vlada u svojoj deklaraciji naja- 
vila, da će se truditi da u toku svog rada prilagodi 
težnjama i željama naroda pojedine zakone, naročito 
one političke prirode, a kao prvi napominje onaj o 
širokim narodnim samoupravama. 1 ako je navješte- 
nje ovog zakona bilo nagrađeno u oba doma naroči- 
tim odobravanjem, ipak ni jedan od narodnih pret- 
stavnika nije u tom času osjetio ono povjerenje i si- 
gurnost, koji inače pristoje svečanoj deklaraciji, 
kada se nova vlada pretstavlja i legitimira za 
smjernice svog budućeg rada. Glavni je razlog tom 
podozrenju u činjenici, što su sve dosadašnje Kra- 
ljevske vlade od 18 januara 1932 godine u svojim de- 
klaracijama na prvom mjestu navještale Zakon o sa- 
moupravama, a da nijedna u tom pravcu nije ništa 
poduzela. Neka zla kob visi nad sudbinom ovog za- 
kona. Pozivom na Prijestonu besjedu, kojom se ka- 
tegorično nalaže, da načela o državnom jedinstvu I 
decentralizaciji unutarnje uprave imaju biti lojalno 
primenjivana u njihovoj pravoj zamisli, te reflektu- 
juć na onu stavku u adresi Narodnog Pretstavništva, 
kojom se naglašuje spremnost da se prihvati inicija- 
tiva Kraljevske vlade da se samoupravni život u op- 
štini i banovini usavrši i utvrdi definitivnom organi- 
zacijom, ja sam sa ovog istog mjesta 21 marta 1934 
godine ustvrdio, ako nije došlo do oživotvorenja tih 
zakona, da se to ne može pripisati kakovom nelojal- 
nom propustu od strane Narodnog Pretstavništva, a 
da je pravi razlog u tome, što uzvišene šestojanuar- 
ske intencije nisu našle lojalne egzekutore. Ova moja 
obrazložena tvrdnja dala je povoda tadašnjem Pret- 
sedniku Vlade, da smjesta reagira, tvrdeći da za iz- 
vršenje odredaba po Ustavu nisu bili postavljeni ni- 
kakvi termini, ali da će i te odredbe biti izvršene, 
kada dođu na red. Međutim one ipak ni do danas nisu 
došle na red. 

Pretpostavljajući, da nastupna deklaracija nove 
Vlade, kao jedan formalni i u svakom pravcu tačno 
opredijeljeni akt, ne smije da pruži mogućnosti neiz- 
vjesnostima i dvojakim tumačenjima, po našem 
skromnom shvatanju bilo je poželjno, da se u dekla- 
raciju pri najavljanju zakona o širokim narodnim sa- 
moupravama izričito naglasi kao svrha zakonu decen- 
tralizacija državne uprave, jer jedino time bio bi 
označen pravi obim i državnopravna sadržina tog bu- 
dućeg zakona. Pojam o širokim narodnim samoupra- 
vama odviše je neizvjestan i neopredijeljen, u shvaća- 
nju odviše subjektivan i ovisan od sporednih prilika 
i uticaja, a da bi se sa sigurnošću moglo suditi o 
pravim intencijama Kraljevske vlade pri najavljenju 
ovog zakona. Mi smo bili u pravu da očekujemo, da 
Kraljevska vlada u svojoj deklaraciji čisto i bistro 
najavi decentralizaciju državne uprave, jer pretpo- 
stvaljajući i ona sama, da osnovnim pravcem svoje 
unutrašnje politike smatra septembarski Ustav, koji 
nalazi svoje upotpunjenje u Prijestolnoj Besjedi od 
18 januara 1932, a u kojoj je kategorično određena 
decentralizacija unutrašnje državne uprave, bio je 
zahtjev doslijednosti da deklaracija, mjesto izraza o 
širokim narodnim samoupravama, koji u državno- 
pravnom smislu ne pretstavljaju nikakav određeni 
pojam, naglasi decentralizaciju državne uprave. 

Ovakovo stanovište nije nam nametnuto od ka- 
kovih obzira na stav opozicije u pogledu njenih za- 
htjeva glede budućeg državnog uređaja, već je ono 
temeljeno čak i na programu po kojem su provedeni 
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izbori 5 maja 1935 sa osobitim naglašavanjem, da 
Ustav od godine 1931 predviđa reorganizaciju dr- 
žavne administracije u smislu potpune organizova- 
nosti banovina kao upravnih i samoupravnih jedini- 
ca, sa provedenjem pune decentralizacije vlasti, po- 
jevtinjenjem i uprošćavanjem uprave, kako bi зе 
ista što više približila narodu, a narod njoj; osim 
toga postojano se je naglašavalo, da upravnu decen- 
tralizaciju diktuju prilike, navike i raspoloženja po- 
jedinih krajeva, te nemogućnost da jedinstveni činov- 
nički kadar bude stvoren u kratko vrijeme. 

I ako vlada, koja je pod ovim lozinkama provela 
izbore od 5 maja 1935, nije danas na upravi zemlje, 
stoji ipak fakt, da današnji premjer Kraljevske vlade 
spada medu ličnosti koje su i u predašnjoj vladi bile 
njeni kardikalni stupovi, to bi se logično imalo za- 
ključiti, da su osnovne političke smjernice današnje 
Vlade identične sa onima predašnje Vlade. Ovu činje- 
nicu treba imati u vidu, e da se u razvoju naših po- 
litičkih prilika uzmogne nazrijevati logični kontinui- 
tet i dosljednost, koji su glavni antipod protiv uvijek 
štetne politike improvizacija i prepada. 

Gospodo senatori, bilo bi deplasirano kad bi se 
ovdje pobliže bavili analizom događaja, koji se kine- 
matografskom brzinom ovo zadnje doba odvijaju na 
platnu našeg političkog života; time bi zapali po svoj 
prilici u trnište, iz koga ne bismo sami znali kako da 
izađemo. Ipak ne možemo da pritajimo naše iznena- 
đenje, kad se bez okolišanja danas sa autoritativne 
strane, žalibože dovoljnom temeljitošću, može ustvr- 
diti, da nas novi kurs naše državne politike vodi ne- 
minovno tamo, gdje smo ostali godine 1928 pri skla- 
panju Bledskog pakta i da je sedam godina od Bled- 
skog pakta do danas uzalud prošlo. Naglašava se 
nužda prelaza naše unutrašnje politike na širi demo- 
kratski front, o čemu u ostalom niko ne dvoji i taj 
se prelaz zamišlja stvaranjem novih stranačkih for- 
macija na osnovu starih stranačkih grupacija; ali ža- 
libože sudeći po razvitku događaja očito je, da te 
nove formacije ne bi bile drugo već stare stranačke 
grupacije sa svim svojim zaslugama, ali i sa svim svo- 
jim starim porocima, koji su već jednom doveli našu 
državnu politiku do katastrofe. 

Označuje se kao maršruta nove državne politike 
nastojanje oko stvaranja dviju parlamentarnih gru- 
pa: jedna koja svoje konture ima u sastavu današnje 
vlade, a druga u sastavu ujedinjene Izborne opozici- 
je, koja bi u budućoj političkoj borbi imala sebi da 
izvojšti dolični uticaj; ali po svim znakovima, osobi 
to po nekim značajnim priznanjima da je već od ne- 
koliko meseci, dakle za vrijeme postojanja preda- 
šnje Vlade, i za vrijeme postojanja drugog politič- 
kog kursa, stvorena zajednica, kojoj je već od tada 
određen cilj, da prema kojem bilo razvitku događaja 
sebi osigura ne samo vodeću ulogu već 1 predominij, 
— moralo bi biti jasno, da se pri stvaranju takve za- 
jednice ne bi imalo u vidu utiranje puteva ka rešenju 
onih problema, oko kojih se okuplja opozicija, oso- 
bito rešenje hrvatskog problema, već da se opozicija 
zaokruži, izoluje i obesnaži. 

Opozicija je sama pozvana da vodi brigu o vla- 
stitoj sudbini, ali smo svi dužni voditi računa o nje- 
nim zahtevima, i u koliko su isti opravdani, nastojati 
da im bude udovoljeno, bez obzira na osobene inte- 
rese bilo većine, bilo manjine. I, ne zalazeći u analizu 
programa ni ujedinjene opozicije, a ni posebne hr- 
vatske opozicije, pri ocenjivanju njihovih zahteva, 
i ako oni nisu još konkretizovani, treba polaziti sa 
stanovišta, da današnji opozicioni pokret, bar for- 

malno, nije išao u destrukciju, nego hoće da bude 
konstruktivan i, dok on ostane takovim, treba ga 
uvažavati i o njemu voditi računa; sledstveno tome 
štetna je svaka partijska akcija, koja ide za zaokru- 
živanjem i majorizacijom, a što ne može imati drugog 
uspjeha već perpetuiranje i zaoštravanje onih sporo- 
va, koji koče cijeli naš državni život, a koje treba 
ipak čim prije riješiti. 

Ostajući pri temeljnom članu našeg nacionalnog 
političkog verovanja, da Jugoslavija, kao retko koja 
druga država u Evropi, pretstavlja jednu savršeno 
homogenu etničku cjelinu, smatramo, da bi bio gri- 
jeh protiv naroda i njegove budućnosti, da se ta et- 
nička cjelina umjetno cijepa u federativne kompo- 
nente. Jugoslovenstvo kao državni pojam u samom 
imenu države stvarno je pojam jedinstvenog politič- 
kog naroda; to je danas politička stvarnost, koja 
uokviruje sve moguće reforme o unutrašnjem uređe- 
nju. To je izraženo najbolje u Prijestolnoj Besjedi 
18 januara 1932 riječima, da što je plemensko dobija 
baš u jedinstvu, u cjelini, svoju najvišu vrijednost, 
svoj krajnji cilj. Prema ovoj stvarnosti zahtjev sa 
srpske ili hrvatske strane, da u uređenju države ima 
biti oličena i očuvana plemenska politička individu- 
alnost Srba i Hrvata, pretstavlja jednu anomaliju, 
koja je u opreci sa prirodnim pretpostavkama toga 
zahtjeva, kao takode i sa logičnim mogućnostima 
praktične vrijednosti i koristi od takvog neprirodnog 
državnog uređenja. 

Prema ovakvom stanovištu u načelnom pitanju 
ni skrajnje orijentisani jugoslovenski nacionalni uni- 
taristi ne mogu tvrditi, da centralizam, ma koliko bi 
isti teorijski najbolje odgovarao pojmu državne u- 
prave jednog etnički homogenog naroda, odgovara 
našim potrebama i prilikama, te je svjesna neistina u 
tvrdnji, da se je jugoslovenski nacionalizam ikada 
identifikcvao sa administrativnim centralizmom. Po 
našem shvatanju nastavak dodanašenjeg krutog cen- 
tralizma značio bi isto što i zavođenje federalizma, 
jer jedan i drugi ne mogu da urode nego istim zlim 
posljedicama za narod i državu. Stoga je veliki Kralj 
Ujedinitelj, dakelovidnošću narodnog genija i držav- 
nika, odlučno stajao na temelju upravne i s™™' 
upravne decentralizacije države i u pravcu te odluke 
morao se je razvijati cijeli rad šestojanuarske poli- 
tike. Da je decentralizacija državnog uređenja vec 
provedena, kao što je morala da bude, mi bismo da- 
nas bez dvojbe stajali pred mnogo jasnijom politič- 
kom situacijom i u mogućnosti da raspravljamo o 
drugim problemima, pa i o onima koje danas iznosi 
opozicija. 

Budućnost će dokazati na kome je krivnja za to, 
što je uspjeh šestojanuarske politike ostao promašen 
u svom glavnom cilju, ali već danas može se i mora 
se konstatovati činjenica, da dosad nijedna vlada nije 
ni pokušala iznijeti zakon o decentralizaciji i da su 
one sve u tome ostale dosljedne i na istoj negativnoj 
liniji. U tome je dokaz, da je ta zajednička negativ- 
nost poticala i potiče iz jednog te istog razloga i da 
je uz onog faktora, koji je stvorio i dao pravac še- 
stojanuarske politike, postojao iza kulisa drugi rak- 
tor, koji je postavio sebi za zadaću da tu politiku si- 
stematski slabi, očekujući zgodan čas, da zatraži 
njenu likvidaciju. 

Žalibože prva perioda našeg državnog života 
nije uopšte karakterizovana obiljem velikih politič- 
kih umova, a još manje karaktera; ne treba se tonu 
čuditi, jer ni Italija pri svome ujedinjenju mje^ imala 
već jednog Kavura. Značajno je ipak i za naše pri- 
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like da se medu današnjim likvidatorima šestojanu- 
arskog režima osobito ističu oni ljudi, koji su uz taj 
režim dotle pristajali i s njime saradivali, dok su bili 
na vlasti i korisnici režima, da bi se zatim udruže- 
ni u opoziciju ekselencija, u kojoj je mnogo čla- 
nova spremnih da igra ulogu Fuše-a; u tome je do- 
kaz zašto šestojanuarska politika nije postigla svoj 
glavni cilj. ..j-     ^^      х •     , A    ■ - 

Gospodo senatori, budući rad današnje vlade jos 
ie prazna stranica naše političke istorije, koji treba 
da ona sama ispiše. Stoga, kao što bi svaki sud o tom 
radu bio nemoguć, tako i svaka prognoza bila bi ne- 
stalna Može se jedino konstatovati, da je taj rad za- 
počeo pod teškim i mutnim auspicijama. Dok se u 
deklaraciji Vlade u prvom redu naglašuje njena vi- 
iernost svim načelima Ustava od g. 1931 kao osnov- 
nom pravcu naše unutarnje državne politike, dotle se 
u službenom organu jednog od glavnih faktora, koji 
sjedi u Kraljevskoj vladi, odmah nakon njene dekla- 
racije otvoreno ističe da je zadaća vlade g. dr. Stoja 
dinovića koja je nakon Jevtićevog unitarističkog re- 
žima okupila najbolje političke sile države, da postavi 
našu zajedničku domovinu na čvrst temelj narodnog 
povjerenja i priznanja srpske, hrvatske i slovenačke 
narodne individualnosti; da su se u tom duhu Jugo- 
sloveni udružili g. 1918 i u tom duhu da treba naš za- 
jednički život preporoditi, e da unitaristički i nede- 
mokratski centralizam ne uništi najbolje snage. Ta 
vanparlamentarna deklaracija zaključuje riječima: 
»Ako ljudi dobre volje, koji su dosad slijedili taj cilj, 
misle što doprinijeti za uređenje našeg zajedničkog 
jugoslovenskog doma, moraju s tom pogrešnom mi- 
šlju o unitarizmu i nedemokratskom centralizmu ko- 
načno likvidirati, da nas budućnost liši razočaranja 
i vječnog lutanja  oko  unitarističke fate  morganes. 

Gospodo senatori, mi se svi bez dvojbe brojimo 
u ljude dobre volje, spremne da prema svojim sila- 
ma što doprinesemo za uređenje našeg zajedničkog 
jugoslovenskog doma, ali bi htjeli najprije da bude- 
mo na čistu o tome, kako da se dovedu u sklad 
osnovna načela, na koje se poziva g. Pretsjednik 
Vlade sa fatom morganom partijskog organa g. Mi- 
nistra' unutrašnjih poslova, jer ako je od potrebe da 
za naš doprinos budemo na čisto sa programom i ra- 
dom opozicije, još je nužnije da budemo na čisto sa 
programom i radom vlade. 

Pretsediiik Ministarskogsaveta dr. Milan M. Sto- 
dinović: Je 11 taj članak potpisao Ministar unutra- 
šnjih dela? .■,.•.,. • ,    . 

Dr. Ivo Majstrović: Ah je njegov organ; to Je 
notorna stvar.     ,   ,      .    .      . , ,   . 

U dvoumici kako da dovedemo u sklad оргеке 
koje faktično postoje na onom mjestu, gdje ih ne 
smije na bude, mi moramo da zaključimo, da je to 
bilo moguće jedino uz neke žrtve vladine većine pre- 
ma vladinoj manjini, koja bi u vladi g. Stojadinovića 
imala da vrši ulogu Trojanskog konja, koga je opo- 
zicija uspjela da ugura u vladinu tvrđavu, očekujuc 
nod zidinama zgodan čas da navali i osvoji Troju. 

Ne treba spominjati da se te žrtve sastoje u pr- 
vom redu o obećanom novom izbornom zakonu, za- 
tim u zakonu o štampi, te zakonu o zborovima i 
udruženjima. Što se tiče zakona o štampi žrtva nije 
velika Mi smo i ranije stajali na stanovištu, izraže- 
nom više puta i u ovom Domu, da je posvemašnje 
Di-iirušivanje slobodne štampe nesmisao, koji je б-ја- 
nuarskom režimu nanio više štete, nego li je mogao 
da donese koristi. Dobar režim nema šta da se boji 
od dobre štampe i mi ćemo biti prvi da pozdravimo 

zakon, kojim bi imala da bude zajemčena našem na- 
rodu dobra štampa. Pozdraviti ćemo također novi 
zakon o zborovima i udruženjima, jer ako se hoće 
da računa sa normalnim razvitkom našeg političkog 
života, treba stvoriti i potrebite preduvjete za raz- 
voj istog. 

Pojmljivo je, da opozicija i njeni eksponenti u 
Vladi, najveću važnost posvećuju izbornom zakonu. 
Dodanašnji izborni zakon nije idealan stoga, što uop- 
šte ne postoji jedan idealni izborni zakon. O izbor- 
nom zakonu može se reći što i o kroju, da je dobar 
ako odgovara tijelu, koje ima da zaodjene. Kakav će 
biti naš budući izborni zakon to ne znamo, ali tvrd- 
nja, da stari izborni zakon najviše odgovara potre- 
bama naroda i pravilnog razvijanja stranačkog živo- 
ta u zemlji, krvava je ironija, koja se našem narodu 
može još jednom osvetiti. Krvava je ironija također 
tvrditi da narod čezne za starim izbornim zakonom, 
jer narod, gladan kruha a u nekim krajevima u ko- 
jima ja živim i žedan vode, ne čezne za drugim već 
da še ova država konačno sredi i da se, mjesto gubiti 
vrijeme u jalovim političkim borbama, napokon sta- 
ne voditi briga o ekonomskim pitanjima i ekonom- 
skim nevoljama naroda. Ne čezne dakle narod za 
starim izbornim zakonom, već za njim čezne ona 
plejada političara po zanatu, koji su najveća nesreća 
za narod i kojih će se narod prije ili kasnije morati 
da otrese. Ti političari potiču iz redova one pokva- 
rene gospode, od koje je pokojni Stjepan Radić htio 
da očuva seljački narod, ili iz redova onih pomaza- 
nika, o kojim je Stjepan Radić, a prije njega dr. Ante 
Starčević govorio, da su poživinčili narod. 

Istina je da je uređenje države odozgo nemogu- 
će i uz najmoderniji belgijski izborni zakon, ali je 
istina također, da se to uređenje neće moći da pro- 
vede niti odozdo, dok se narodu ne pruži mogućnost 
da se jednom za uvijek ne otrese politiĆKih posrednika 
i mešetara. Problem jugoslovenstva treba riješiti na 
bazi socijalno-ekonomskih reforma, a ne na bazi dr- 
žavopravne jalove politike, btoga stvaranju novog 
izbornog zakona trebalo bi pretpostaviti stvaranje 
pretstavništva ekonomskih grupa, kome se ima pri- 
vući u okvir narodnog života i posljednji radnik. 
I ako smo daleko od sindikalističke ili korporativne 
države, držimo ipak da, kakav god bio budući izbor- 
ni zakon, neće odgovoriti svojoj svrsi ako ne bude 
dao mogućnost odraza ekonomskih potreba naroda 
sredstvom staleških i ekonomskih grupacija. Po po- 
litičkoj koncepciji pok. Stjepana Radića politički bi 
parlamenat imao da bude izraz društvenih klasa, a 
unutrašnje uređenje Radić je zamišljao sa širokim 
samoupravama i sa pretstavnicima privrednih faktora 
za nepolitička, naročito ekonomska pitanja. Držimo 
da u ovakvoj koncepciji treba tražiti ključ, po kome 
bi se imao stvoriti novi izborni zakon, e da isti za- 
dovolji prave i trajne interese naroda. 

Gospodo senatori! Ovo nekoliko misli o vladi- 
noj deklaraciji i o političkom položaju smatrao bih 
nepotpunim, kada ne bih istakao jednu činjenicu, u 
kojoj je po mom sudu jedan teški propust, iako se 
tom propustu nije posvetila skoro nikakva pažnja. 
Potpunim se je pravom u jednom našem javnom gla- 
silu napomenulo, da ni jedan kraj u našoj zemlji, ako 
iole ima mogućnosti da se iz njega izvuče kakove 
koristi, nije izmakao sudbini, da ga ne zahvati ko- 
rupcija i aferaštvo. Izigravanjem pozitivnih državnih 
zakona državni funkcioneri na odgovornim mjestima 
zlorabe svoje položaje radi ličnog iskorišćavanja i to 
je jedna opća pojava. Nije rijedak slučaj,    da neki 
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funkcioner dođe na odgovorno mjesto go kao crk- 
veni miš, pa da nakon samih nekoliko godina gradi 
palače  i  kupuje luksuzne automobile. Našička i  Sa- 
rajevska  afera dokazuju, da se korupcija ne ustru- 
čava da juriša čak i na Parlamenat i da ona ne po- 
znaje više kućnog praga, koga se ne bi usudila da 
prekorači. Korupcija i razne afere zahvatile su toli- 
ko maha, da se lijek može naći jedino u najdrastič- 
nijim mjerama. Korupcija je u glavnom kriva svim 
našim   današnjim   političkim   teškoćama   i   neprilika- 
ma. Potreba zakona   protiv korupcije    ukazuje   se 
stoga kao neminovna narodna potreba;    time se i 
mora  tumačiti,  da  je  iz  ovog  Senata  potekao  kao 
prvi zakonski predlog upravo onaj o ustanovljenju 
porijekla imetka raznih javnih, političkih ljudi i dr- 
žavnih činovnika na  odgovornim položajima sa re- 
troaktivnom moći čak od godine 1918. Ovaj zakon- 
ski predlog prelazi od saziva u saziv,    a da mu sa 
nadležne strane nije  iskazana ona pažnja, koju za- 
služuje po svojoj  aktuelnosti  i  neophodnosti.  Izmi- 
jenilo se nekoliko vlada, a da taj zakonski predlog 
još uvijek nije dospio do ustavnog pretresa i uzako- 
njenja.     Deklaracija  Kraljevske , vlade  propustila  Je 
napomenuti, da se medu zakonima, za koje obećaje 
da će se truditi da ih tijekom svoga rada prilagodi 
težnjama i željama naroda, — nalazi i zakon protiv 
korupcije i time je počinila drugu jednu taktičnu po- 
grešku, jer taj zakon bila je jedina tačka, u kojoj bi 
se bile složile i većina i opozicija. Dok ne uspijemo 
da očistimo od gube naše torove,    nema govora o 
ozdravljenju političkih prilika u našoj zemlji, pa ob- 
darila  nas  Kraljevska  vlada  sa  stotinu  drugih poli- 
tičkih zakona. 

Gospodo senatori, današnje političko stanje naše 
države pod pritiskom neriješenih problema i pod 
uticajem tajnih sila, koje podzemnim rovarenjem 
hoće da u vlastite svrhe iskoriste teškoće, u kojim se 
jedna mlada i politički nejaka država mora neminov- 
no da nalazi, mnoge otadžbenike tjera u očaj, kao 
da je ova naša netom stvorena država na rubu pro- 
pasti. Ja držim da je svako očajavanje neumjesno, a 
do tog zaključka dolazim, ako se osvrnem na isto- 
riju i vidim da nema naroda, koji nije proživio ova- 
kovih i gorih kriza kakve mi preživljujemo. Kavur, 
nakon što je izveo veliko djelo talijanskog Risorgi- 
menta, nekoliko dana prije svoje smrti uskliknuo je: 
»Dovesti u sklad sjever poluotoka sa njegovim ju- 
gom teže je nego li je bilo voditi borbu protiv Au- 
strije i protiv papinstva.« Današnja generacija, uz 
sve svoje mane i poroke, prelazi u istoriju kao osvet- 
nica Kosova i kao ona, koja je krvlju stotina tisuća 
svojih najboljih sinova i svakojakim patnjama i stra- 
danjima izvojštila narodno oslobođenje i ujedinjenje. 
Nije moguće da ova ista generacija zaniječe svoje 
vlastito djelo i da ponovi Herostratov zločin, te pod- 
žeže onaj isti velebni hram, koji je ona podigla. 

Ali, ako je neumjesno očajavanje, ne može se 
poreći da današnje prilike nisu takove, da moraju sva- 
koga uviđavnoga jugoslovenskog otadžbenika zabri- 
nuti. Ogledamo li se oko sebe i po cijelom svijetu, 
svi osjećamo da sve sluti na pripreme jedne univer- 
zalne katastrofe. Dužnost je svakoga naroda da bez- 
odvlačno posveti sve svoje životne snage budućem 
velikom iskušenju, u kome će neminovno podleći 
slabiji i nespremniji. Sva svoja nastojanja moramo, 
dakle, upraviti cilju da naše unutarnje političke pro- 
bleme čim prije riješimo, ne zazirući od žrtava, koje 
se pokažu za to potrebitim, e da se naša cijela država 
uzmogne sva posvetiti    djelu    pripremanja    obrane 

vlastite egzistencije. Za taj cilj nijedna žrtva nije ne- 
razmjerna prema njenoj velikoj svrsi, osim one koja 
bi išla po cijenu neprikosnovne jedinstvenosti države 
i nacije. 

Mi smo u pravu očekivati, gospodo senatori, da 
napadaj, ma s koje strane on mogao uslijediti protiv 
jedinstvenosti države i nacije, ne može da uspije. Tu 
je sam narod, koji će se u usudnom času znati da 
pribere, otrijezni i okupi oko svog uzvišenog Kralja 
i vladara (Burno klicanje: »Živeo Kralj!«) na obranu 
svoje krvlju posvećene grude od Triglava do Varda- 
ra. Na braniku jedinstvenosti nacije i države bditi će 
kao mrtva straža i Senat Kraljevine Jugoslavije. Ve- 
liki Kralj Ujedinitelj (Senat kliče: »Slava Mu!«), pre- 
dajući svom narodu svoj veliki program u šestoja- 
nuarskom manifestu, koji se ima smatrati njegovom 
političkom oporukom, pobrinuo se je i za najpodes- 
niji način za izvršenje te oporuke. Predviđajući ne- 
minovne fluktuacije, bez kojih nije moguće zamisliti 
političkog života i razvitka kod nijednog naroda, sa 
svim  svojim  nužnim  izmjenama  i   prilagođivanjima, 
on je institucijom Senata htio da udari tvrdi i nepo- 
kolebivi temelj odbrani  onog što  je u šestojanuar- 
skom manifestu bitno i neizmenjivo, a ta je obrana 
najpodesnije zamišljena i izrađena u permanentnostt 
i u kontinuitetu Senata, uslijed kojih Senat je imu- 
nizovan od upliva dnevne politike i naglih zaokreta- 
ja državnim kormilom, koji mogu da budu od pogi- 
belji za državnu lađu kada plovi uzburkanim, olujnim 
morem. Senat je svjestan i u ovaj čas, kao što će 
biti i u buduće, velike svoje zadaće   i   odgovornosti 
prema  svetoj  uspomeni  Kralja  Ujedinitelja,    prema 
narodu i prema sebi, te će saradivati sa svakom, pa 
i sa današnjom, Vladom na očuvanju neprikosnove- 
nih    načela    šestojanuarskog    manifesta,    (Glasovi: 
»Tako je!«) na smirivanju i unapređivanju političkih 
i ekonomskih prilika i interesa našeg naroda. Jedino 
preko Iješa Senata Kraljevine Jugoslavije bilo bi mo- 
guće dirnuti u osnovna načela šestojanuarskog ma- 
nifesta. Jedino pričvršćeni ovako tvrdom i neopozi- 
vom odlukom, mi ćemo se smatrati dostojnim da ho- 
dočastimo k svetištu u Oplenac, i da se poklonimo 
sjeni Onog, koji mrtav bdije nad sudbinom naše dr- 
žave i naše nacije. 

(Burno odobravanje i pljeskanje). 
Potpretsednik  dr. Uroš Krulj: Ima reč g. dr. Be- 

njamin Šuperina. 
Dr. Benjamin Šuperina: Gospodo senatori, pred- 

log Zakona o budžetskim dvanaestinama sa izmena- 
ma Finansijskog zakona za godinu 1935/36 uputila 
nam je na dalnji postupak u smislu Ustava i poslov- 
nika Narodna skupština, izabrana 5 maja o.g. na te- 
melju izbornoga zakona od 10 septembra 1931 godi- 
ne, sa izmenama i dopunama od 26 septembra 1931 i 
24 marta 1934 godine. Ja sam imao prilike, da 
u senatskom Odboru, kojemu je bila upućena 
na proučavanje zakonska novela od 24 marta 1934 
godine, čitavi taj zakon okrstim »monstruoznim«, 
na što su slijedili prigcvcri, da je ovakva kri- 
tika strastvena i žučna. Kazao sam i to, da je taj iz- 
borni zakon jedna od armatura, koje imadu ^zadaću 
da pritisnu Hrvate i da im onemoguće izražavanje 
njihove volje. I na to nije rečeno: ne možemo dozvo- 
liti, da Mussolini postavlja kandidate u našoj državi. 
Danas pak znamo i vidimo, da ja nisam bio osam- 
ljen u ocjeni toga izbornoga zakona, jer su o njemu 
možda i gore sudili toliki srbijanski političari, koji- 
ma je već danas mjesto u političkoj historiji naše 
države. Jednako o tom zakonu sudi svjetska javnost, 
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koja ne može razumjeti, kako to da vlada dobija svih 
pet mandata u Beogradu, u kojemu je za vladu gla- 
salo okruglo 20.000 birača, a za opoziciju 10.000 bi- 
rača a da ta ista vlada dobiva i opet sva četiri man- 
data'u Zagrebu, gdje je za vladu glasalo 10.000, a za 
opoziciju 20.000 birača. Iz ovoga se jasno vidi da 
sam taj izborni zakon proračunato stvara jednu 
umjetnu Narodnu skupštinu. Tio se opravdava tenden- 
cijom jedne brojne, jake većine, na koju se može 
osloniti vlada. Mu branitelji ovakvoga izbornoga si- 
stema zaboravljaju, da ne može biti jako i trajno 
ono što se temelji na neistini i nemoralu. Oni time 
odriču političku zrelost narodu i poslanicima koje je 
narod izabrao, jer se mora pretpostaviti, da u njima 
ima uvijek toliko patriotizma, te će omogućiti sa- 
stav vlade, koja uživa povjerenje većine Narodne 
skupštine. U Čehoslovačkoj ima do dvadeset politič- 
kih stranaka i grupa, pa to nimalo ne smeta formi- 
ranju jedne jake vlade. Jednako je u Francuskoj. 
I ako se kod nas spominju godine 1927 i 1928, u ko- 
jima je došlo do poremećaja u radu Narodnoga 
pretstavništva, ima se to mnogo pripisati sabotira- 
nju onih političara, koji su poslije iskrsli kao auto- 
riteti u upravljanju zemljom bez naroda i protiv na- 
roda Svi su oni govorili: što gore to bolje; naravno 
ono bolje će njih zapasti. Sve su to još svježi doživ- 
ljaji pa će biti potrebno, da se unese svijetlo u ovaj 
period našega državnoga i narodnoga života. Histo- 
rija neće vjerovatno nikomu učiniti krivo. 

Posljednji autoritet bio je gospodin Bogoljub 
Jevtić koji je izašao sa parolom koncentracije poli- 
tičkih'ljudi, na koje je također prenio dijelak svoga 
autoriteta. On je izvršio i izbore, u koje je ušao sa 
nadom da u izborima neće učestvovati vanparlamen- 
tarna opozicija. Doista je mogao u to vjerovati. On 
je raspolagao sa kojih 200.000 državnih i samouprav- 
nih činovnika, kojima je svima stavio u dužnost, da 
budu njegovi politički agitatori; on je raspolaga-o 
svim saobraćajnim sredstvima, policijom, žandarme- 
rijom i državnim budžetom, pa je izričito izjavio, da 
ie njegova zemaljska lista ujedno lista Kraljevske 
vlade Naprotiv toj sili, kojoj se nije pridružila voj- 
ska — i to treba da svi sa zadovoljstvom i pohvalom 
istaknemo — stojao je narod osiromašen i bez vidne 
organizacije, jer je veliki dio voda opozicije bio 
utamničen ili konfiniran. Om koji su radili izborni 
/akon stvorili su ga onakvim kakav jest naročito l 
zato da se opoziciji onemogući ili bar jako oteža 
samo postavljanje liste, jer taj posao iziskuje ogrom- 
ne materijalne žrtve i teški napor, kada imamo u 
vidu da je potrebno najmanje u 184 sreza i iz 6 ba- 
novina sakupiti po 30 predlagača sreskih kandidata, 
a u svih 368 srezova pokupiti sudski ovjerovljene iz- 
jave kandidata i njihovih zamjenika. Već sam propis, 
da svaka politička grupa koja hoće da izađe na iz- 
bore mora imati kandidate baš u svim srezovima, 
iest 'jedan izazov zdravoga razuma. 

Kada je ipak opoziciji uspjelo da udovolji svim 
formalnostima izbornoga zakona, te kada je Kasa- 
cioni sud u Beogradu potvrdio opozicionu zemaljsku 
kandidatsku listu, stavio je g. Jevtić u pokret sav 
državni aparat, da skalupi ma kakvu većinu. Prela- 
zim oreko tolikih bezakonja, koje su pocrnili vladini 
nrfrani oa ću da ukazem na dvije propagandističke 
«l ke kolima je Kr. vlada okitila svoja nadleštva, že- 
liezničke stanice i biroe *Putnik«-a. Prva prikazuje 
Sv Đorda koji u naletu probada mačem crnoga 
7maia kao pretstavnika emigranata, prevratnika i 
Janka-Puste   Kada sam ovu sliku ugledao u poslov- 

nici »Putnik«-a u Crikvenici, uzviknuo sam: »Sra- 
mota što radi jedna Kraljevska vlada!« Na drugoj 
slici vidi se lik Dr. Mačeka u uniformi austro-ugar- 
skog oficira, kako se je ustremio pred nekoliko vje- 
šala i na njima visećim ljudima, okruženim jatom ga- 
vranova, uz ovaj apel: »Dragi prijatelju, ako žeiiš 
propast jugoslovenskog naroda, ti glasaj 5 maja za 
austro-ugarskog oficira Vlatka Mačeka. Ti dobro 
znaš, ko je vešao i ubijao jugoslovenski narod za 
vreme okupacije u Srbiji. U društvu neprijatelja Ju- 
goslavije nalazi se i Ljuba Davidović, bivši Ministar 
pretsednik.« Ponavljam, g. Jevtić je svoju kandidat- 
sku listu izričito oglasio kao listu Kr. vlade i čim je 
na ovaj način agitovao za ovu listu, on se je diskva- 
lifikovao kao pretsjednik Kr. vlade, jer je po njemu 
za Janka Pustu glasalo preko 1,000.000 birača. 

Rezultat izbora značio je poraz vlade i dužnost 
je bila g. Jevtića, da već 6 maja o.g. preda ostavku. 
Vlada je već noću između 5 i 6 maja o.g. znala za 
točni rezultat izbora, nu ona u svojim izvještajima 
nije dozvolila opoziciji ni jedan milijun glasova, pa 
je tek riješenjem Glavnoga biračkog odbora utvrđe- 
no, da je prema izbornim aktima opozicija dobila je- 
dan milijun i sedamdeset i šest hiljada glasova. Ja 
vjerujem opoziciji, koja tvrdi, da je njoj oduzeto na 
stotine hiljada glasova, a da je toliko pripisano vla- 
di. Pa kada se znade još i to, da je Glavni odbor Na- 
rodne radikalne stranke i vodstvo Slovenske pučke 
stranke apstiniralo od izbora, onda je jasno da je re- 
lativna vladina većina bila vrlo bijedna, ako je stvar 
no uopće postojala. Znade se naime, da Glavni bi- 
rački odbor nije uopće ispitivao autentičnost izbor 
nih akata, te se nije upuštao u ocjenu prigovora iz- 
nesenih tečajem glasanja od strane pretstavnika o- 
pozicione liste. To nije učinio ni Verifikaciom odboi 
Narodne skupštine. Da pokažem kakve su se nepra- 
vilnosti, da ne upotrebim oštriju riječ, događale kod 
izbora, navesti ću nekoliko događaja iz izbornoga 
sreza Sisak. Tako je na dan izbora na trećem glasač 
kom mjestu u gradu Sisku upala skupina od 53 lađa 
ra, koji su se slučajno toga dana našli na lađama i 
teglenicama u sisačkom pristaništu. Ni jedan od tih 
ladara nije bio unesen u birački spisak, na temelji 
koga se sprovodi izbor. Nu pretsjednik biračkog? 
odbora, uprkos protesta pretstavnika opozicione li- 
ste, dao je glasati svim tim ladarima i oni su svi gla- 
sali za listu g. Jevtića. Nije bilo nikako ni utvrđeno 
da ti ljudi imadu biračko pravo i da su uneseni u тч 
kojem biračkom spisku u našoj državi. Dapače niti 
to, jesu li oni jugoslovenski državljani. 

Sreski načelnik u Sisku osudio je bio oveći broj 
seljaka iz općine Lekenik radi toga, što su prisustvo- 
vali misi za upokoj duše seljaka, koji su u sukobu 
sa žandarmima u Sibinju kod SI. Broda izgubili svoje 
živote. Svi ti seljaci pozvani su da nastupe kaznu, te 
su zatvoreni točno na vrijeme tako, da se nadu u 
zatvoru na dan izbora, te da im tako bude onemo- 
gućeno vršenje biračkoga prava. Medu njima bila su 
trojica pretstavnici opozicione liste. Nije teško pogo- 
diti, da je tako postupano zato, da se izbori mogu 
provesti bez kontrole opozicije, pa su ti ljudi odmah 
nakon obavljenih izbora pušteni na slobodu. 

A sada da vidite, gospodo senatori, kako se je 
Kr. vlada prilježno brinula, da i nakon obavljenih 
izbora korigira izborne rezultate. Znade se, da sa 
pristaše g. Jevtića organizovali u Zagrebu posebnu 
kancelariju, te je to zapravo bila filijala Kr. vlade, 
kojoj su bili na usluzi svi činovnici, čitava Banska up- 
rava u Zagrebu. U noći od 5 na 6 maja o. g. nastala je 
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u toj kancelariji uzrujanost, jer je postalo dvojbe- 
nim, da li će Sisački kandidat biti obuhvaćen u one 
famozne tri petine poslanika, koje dobiva relativna 
većina u čitavoj državi. I odmah je u noći izdan te- 
lefonski nalog sisačkom sreskom načelniku, neka 
zaboga smogne još koju stotinu glasova za g. Jev- 
tića u sisačkom srezu, jer će inače njegov kandidat u 
Sisku ostati bez mandata. Znade se, da je Kr. vlada 
nesumnjivo i za ovakove poverljive naloge zadržala 
za sebe .raspolaganje sa telegrafom i telefonom. Rano 
ujutro 6 maja o. g. poslao je sreski načelnik sa autom 
jednoga svoga službenika u općinu Gušće, a drugoga 
u Martinsku Ves, rodnu općinu pok. Stjepana Radi- 
ća, sa nalogom, da sve pretsjednike biračkih odbora 
sa izbornim aktima dovede u srez. Ja sam uvjeren, da 
medu nama nema senatora, koji ne bi bio na čistu o 
tom, s koga razloga su izborna akta imala stići naj- 
pre u srez, a ne izravno u sud, onako kako su poslije 
završnoga izbora stavljena u kuvertu i zapečaćena. 
Kada je onaj službenik stigao u Gušće, našao je već 
spremljena kola, u kojima su se sa izbornim aktima 
imali odvesti sudu u Sisak pretsjednik biračkog od- 
bora sa aktima i pretstavnik opozicione liste. Treba 
naime znati, da su s obzirom na iskustvo od g. 1931 ti 
svim hrvatskim krajevima ljudi sve učinili, što je biio 
u njihovoj moći, da spriječe kršenje propisa izbor- 
noga zakona od strane vladinih organa, pa su zato 
sa skoro svih glasačkih mjesta pretstavnici opozicije 
pratili pretsjednika biračkog odbora na putu do suda. 
Šta je sada učinio onaj državni službenik, da se ota- 
rasi pretstavnika opozicione liste? Lijepo je i umilja- 
to kazao ljudima, da je on došao s autom samo zato, 
da izborna akta što prije stignu u sud, odakle će ih 
jedan sudija odnijeti u Beograd, pa ako ne vjeruju, 
neka i pretstavnik opozicije sjedne u auto. Seljaci 
su povjerovali, nu čim je pretsjednik biračkog od- 
bora sa aktima ušao u auto, onaj državni službenik 
je strelovitom brzinom zatvorio auto i bez pretstav- 
nika opozicije odjurio u Sisak, te izborna akta pre- 
dao u srez, gdje su ostala dva sata i onda predana 
sudu. 

Ekspedicija u Martinsku Ves uspjela je samo po- 
lovično, jer je onaj drugi državni službenik bez smet- 
nje dobavio izborna akta samo iz glasačkoga mjesta 
Željezno, dok je sa aktima iz glasačkog mjesta Mar- 
tinski Vas išlo poteže. Pretstavnik opozicione liste 
Mikliš Mat.o i općinski odbornik Pavša Ivan zvan 
Bugar brzo su se dosjetili, zašto po izborna akta do- 
lazi izaslanik Sreskog načelstva, pa su dojurili u Si- 
sak i pred Sreskim načelstvom protestovali. Kada je 
prt tjednik Biračkog odbora, općinski bilježnik Vuk- 
san Josip, stigao u Sisak i uputio se sa aktima u srez, 
istrgao mu je iz ruku ta akta Pavša Ivan, da ih nosi 
sudu. Gradski stražari i žandari navalili su na Pavšu, 
da spriječe nošenje akata sudu, pa je jedan žandarm 
kundakom udario Pavšu u leda takvom silom, da je 
ovaj posrnuo, i kada se je dizao dobio je od jednog 
nadstražara udarac oštricom sablje po glavi tako, da 
ga je svega oblila krv, koja se je prosula i po izbor- 
nim aktima. Nu bio je toliko priseban, da je akta do- 
bacio Uzelcu Peri iz Novoga Siska, koji ih je trkom 
odnio sudu, gdje je starešina suda o svemu sačinio 
zapisnik i taj zapisnik sa krvavim izbornim aktima 
mora se nalaziti medu ostalnim izbornim aktima u 
Narodnoj skupštini. Ovako se je narod morao boriti 
za zskon protiv bezakonja onih, koji su piozvani i 
zato plaćeni, da vrše zakon. 

A sada izvolite čuti kakav je bio uspjeh vladine 
Isorbe oko rezultata izbora u sisačkom srezu. Prema 

podacima opozicije, koji su se slagali sa podacima 
vladine grupe uz razliku možda par glasova, stvarno 
je dr. Maček u sisačkom srezu dobio svega 8.179 gla- 
sova, a g. Jevtić 1.576 glasova zajedno sa ona 53 
ladara. Pcslije izvršenih korektura dobio je 
dr. Maček 8.189 glasova, a g. Jevtić 1.744 glasa. Kada 
su se vladini organi usudili ovako raditi u sisačkom 
srezu, gdje je u seljaštvu i građanstvu živa tradicija 
o borbi sa Turcima za narodnu slobodu i o borbi sa 
feudalnim gospodarima za seljačka prava, onda si 
možemo lako pretstaviti kako je bilo u drugim kra- 
jevima države. 

No još crnje svjetlo baca na vladu g. Jevtića osvet- 
nička akcija proti onima, koji su glasali za listu dr 
Mačeka. Već 6 maja ove godine u jutro dao je sreski 
načelnik, ujedno upravnik gradske policije, poapsitl 
sve videnije icpozicionalce u gradu Sisku, na što je 
građanstvo protestovalo time, što su odmah zatvo- 
rene sve trgovačke i zanatlijske radnje, te pozvan 
pretsjednik gradske općine, da intervenira kod sela 
policije radi puštanja na slobodu uapšenika, koji nisu 
ništa drugo skrivili, no što su glasali za^ opoziciju. 
Ta intervencija imala je toliko uspjeha, što su oko 
5 sati poslije podne uapsenici pusteni na slobodu, jer 
je atmosfera u gradu postala toliko tmurna, te je 
bilo razloga vjerovati da će doći do neželjenih do- 
gađaja. Vladina osveta zahvatila je odmah siromašne 
gradske službenike i radnike, te je već slijedeći dan 
nakon izbora izagnan iz Siska jedan gradski stražar, 
te mnogobrojni radnici, koji su glasali za opoziciju, 
a sisačkim industrijama izdan je nalog, da ne smiju 
primiti u posao ni jednoga radnika, koga ne prepo- 
ruči šef policije. Ove progone maskirala je vlada suz- 
bijanjem komunizma, ma da bi ti isti radnici, da su 
glasali za g. Jevtića, postali onaj čas najlojalniji bur- 
žuji. Napokon je smenjen i tamošnji pretsjednik 
gradske općine, jer je i on glasao za opoziciju. Po- 
vedena je akcija, da se iz gradske službe maknu či- 
novnici, koji su dali glas dr. Mačeku, pa još ne znam 
da li je i koliki uspjeh ima ta akcija pod sadašnjom 
Vladom. I ova Vlada ne bi smjela govoriti o stišava- 
nju i smirivanju, kada bi ikome radi glasanja 5 maja 
o. g. i vlas pala s glave. 

Doista je već jednom vrijeme da prestanemo s 
tim barbarizmom, koji je nakon izbora od 8 novem- 
bra 1931 sramotio našu zemlju i upropastio na hi- 
ljade vjernih državljana samo zato, jer nisu glasali za 
takozvanoga službenoga kandidata zemaljske liste, 
makar je i onaj drugi kandidat na istoj listi imao pi- 
smenu privolu jednoga te istoga nosioca liste. Da se 
radikalno liječi ovo zlo trebalo bi donijeti zakon, na 
temelju koga bi sud kaznio sve kršitelje zakona, bili 
oni ministri, banovi ili policijski činovnici, bez prava 
na amnestiju, jer doista ako obični građanin što zgri- 
ješi proti zakonu, on zna da će zato pretrpjeti kaznu 
i biva kažnjen, a službena lica upravo iz objesti i pa- 
kosti krše zakone, znajući da ih zato neće mko p(> 
tegnuti pred sud. Treba naime znati da je upravo rad; 
ovih nedjela, a naravno i radi okrutnosti ili — kako 
se ovde kaže — svireposti policije i žandarmerije u- 
gled državne vlasti u hrvatskim krajevima spao vrlo 
nisko. v  •   \/i   т 

Prije nego što predem na ocjenu današnje Vlacie, 
moram se ipak ukratko osvrnuti na deklaraciju vlade 
g. Jevtića, koja me je zatekla kao člana Narodnog 
kluba Senata. Poznata je izjava toga Kluba, koju sam 
imao čast najprije podnijeti Blagopokojnome Kralju, 
a onda pročitati u Senatu. Taj Klub nije nikada imao 
zadaću, da se afirmira u narodu kao neka politička 
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organizacija, jer smo svi znali tko je voda hrvatskog 
naroda i da bi bio grijeh protiv toj u duši naroda 
postojećoj organizaciji stvarati neku novu organi- 
zaciju Ja sam inicirao i organizovao taj Klub, naro- 
čito radi toga što nisam htio da snosim odgovornost 
za politiku t zv. autoriteta, toliko štetnu za državu, 
napose za Hrvate. Takovoga je shvaćanja bila i ve- 
ćina članova senatskog kluba, pa i oni iz Narodnoga 
kluba u Narodnoj skupštini. Međutim kada je nakon 
oada g Uzunovića dobio mandat g. Jevtić, ja sam dr- 
žao da je došlo vrijeme, kada treba da klub u jednoj 
političkoj akciji dokaže vjernost svojoj deklaraciji, 
pa sam predložio izjavu koja će se publikovati i ko- 
jom ćemo dati na znanje, da će klub svoje držanje 
prema Vladi udesiti prema njenom radu i da žalima 
što u njenoj deklaraciji nema ni spomena o izmeni 
Izbornoga zakona. Zakona o štampi i Zakona o zboru 
i dogovoru te udruženjima. Klub nije to prihvatio 1 
ja sam iz njega istupio, pa sada kada dolazi Vlada, 
koja se ne samo obvezuje donijeti ove političke za- 
kone već i označava proceduru kojom će ići do oza- 
konjenja tih izmena političkih zakona, ja takovoj 
Vladi  ne   mogu   kratiti   mogućnost   izvršenja  tega 

Sada se gospodo senatori, nalazimo pred leđnom 
sasma novom situacijom, Nakon mnogogodišnjega 
mraka ukazala se svjetlost dana i da budem pravedan 
i da ne budem zlo shvaćen, moram reći da je dikta- 
tura pod g. Petrom 2ivkovićem bila na daleko sno- 
šljivija nego li t. zv. ustavnost i nekakav parlamen- 
tarizam za vlade autoriteta. Ja neću reći, da je to 
svjetlo došlo isključivo i jedino radi izdržljivosti hr- 
vatskog seljačkoga naroda, koji je doista doKazao 
koliko ima u njega junaštva u mukama i patnjama, 
ja vjerujem da su tome mnogo doprinjeli i drugi fak- 
tori pa i oni srpski i slovenski otadžbenci, koji su 
došl'i do uvjerenja,    da   dotadanji   putevi   ne   vode 

Г№си se upustiti u ocjenu spoljno-političkoga di- 
iela Vladine deklaracije, jer smo u tome svi saglasm 
sa izjavom Kr. vlade. Ja vjerujem, da će se prilike u 
našoj državi iz temelja promijeniti, ne samo na bolje, 
neeo na posvemašnje i potpuno dobro. Ja mislim, da 
to uviđaju i svi Srbi, koji su do sada stvarno od I 
decembra 1918 jedini upravljali našom državom. Ja 
mislim da će toga mišljenja biti i oni, koji su do sada 
sa omalovažavanjem govorili o sporazumu, te uzvi- 
kivali autoritete i majorizaciju, zaboravljajući da ne- 
ma na svijetu slučaja kakav imamo u našoj državi, 
koiu nastavaju narodi sa nejednakom prošlošću, vje- 
rom kulturom i običajima, pa ipak svi uviđaju da 
motru biti sretni samo u ovoj zajedničkoj državi. 

Mene ne smeta, što je Kraljevska vlada istakla, 
da ioj je osnovni pravac unutrašnje politike dat Usta 
vom od god 1931. To mora da kaže svaka vlada 
kola normalnim putem dolazi na upravu zemlje, a 
drutračije bi mogla govoriti samo vlada potekla iz 
državnoga udara. Ne smeta mene isticanje narodnoga 
iedinstva jer je moje uvjerenje da to spada u teoriju, 
a oošto se odmah iza toga spominje zakonitost, jed- 
nakost i ravnopravnost, vidjeti ćemo kako će to iz- 
gledati na djelu, t. j. kada se bude pristupilo deli- 
nitivnom unutrašnjem uređenju države. Nijedan za- 
kon pa ni Ustav, nije vječan i kada interes cjeline 
traži da se izmjene Ustav i zakoni, onda treba tome 
i nristupiti Pred srećom naroda gubi se t. zv. presti?, 
ier Ustav i zakoni treba da služe narodu, a ne obratno. 
Ia vjerujem, kada Kr. vlada kaže, da će ona u toku 
svoo-a    daljnjega    rada    pojedine     zakone,     naro- 

čito one političke prirode prilagoditi težnjama i želja- 
ma naroda, da će ti zakoni doista omogućiti konačnu 
unutrašnju konsolidaciju zemlje. Pri tom ne mogu a 
da se ne osvrnem na izjavu jednoga inače vrlo sim- 
patičnoga Ministra, koji je kazao da će se kod dono 
šenja tih zakona postupati postepeno i obazrivo. Onai 
»postepeno« sasvim je kompromitovan. T. zv. auto- 
riteti obećavali su »postepeno« uvođenje demokrat- 
skih sloboda, a da kroz lijepi niz godina nisu ni nogu 
podigli, da stanu na prvu stepenicu, već su još išii 
unatrag, te gasili jedno svjetlo za drugim tako, da 
je napokon od Maribora do Devdelije pao mrak na 
čitavu zemlju. Uvjeren sam da će novi politički zako- 
ni onemogućiti povratak vremena, koje su priželjki- 
vali i voljeli samo oni, koji hoće da svoju volju na- 
metnu narodu. 

Gospodin Pretsjednik Ministarskog savjeta zalo- 
žio se je za takvu organizaciju političkoga života, po 
kojoj bi se dvije velike stranke zamenjivale na vladi, 
pa je kao dobar primjer naveo Sjedinjene Države 
Amerike. Ne bi ni to bilo loše, kada bi ovakva orga- 
nizacija garantovala jednakost i ravnopravnost. Nu 
ne treba zaboraviti, da mi nismo Amerikanci i da Je 
historijski razvoj ove države bio sasvim različit od 
našega. Oni su na stotine godina živjeli zajedno dok 
su dospjeli do današnje državne organizacije, a mi 
smo tekar 17 godina zajedno, pa ne bi bilo dobro po- 
jedinim narodnim skupinama ili historijskim indivi- 
dualnostima nametnuti ma što, što bi učinilo dojam 
nasilja ili hegemonije. To nije ni potrebno, dok se zna 
da nema ni Slovenca, ni Hrvata, a ni Srbina, koji bi 
bio protivan Jugoslaviji kao jednoj državnoj cjelini 
i dok smo svi spremni zajedničkoj vladi dati sve ono 
što garantuje njenu nezavisnost prema vani, — nema 
lazloga pojedinim narodnim skupinama ili pokraji- 
nama kratiti ono, što imadu od stoljeća i čemu su se 
kroz stoljeća privikli. 

Mnogo se govori o političkoj organizaciji na 
plemenskoj, regionalnoj i vjerskoj bazi kao nedopuš- 
tenoj. Nu dozvolite da vam kažem kako o tome sude 
mnogi Hrvati, istinski odani ovoj državi. Oni kažu: 
jedan dio naroda kroz godine i godine stvarno pre- 
vodi i plemensku i regionalnu i vjersku politiku, pa 
imajući vlast u šakama postavio je to kao sveopće 
načelo samo zato, da ostalim plemenima, krajevima I 
vjerama oteža ili onemogući zaštitu njihovih inte- 
resa. Pa kad znamo, što se je u ovo 17 godina desi- 
lo u personalnoj i investicionoj politici, trebamo se 
pitati, ne imadu li ti Hrvati ipak pravo, kada ovako 
govore. Ja sam već na to ukazao u govoru od 21 
marta 1934 u ovom visokom Domu, pa samo navo- 
dim kao tipičan primjer još ovo: u godini 1932 svr- 
šilo je učiteljsku školu u Zagrebu 37 apsolventica, od 
kojih je bilo pet pravoslavnih a 32 katolikinje. U ljetu 
1934 konstatovao sam, da su od tih pet pravoslavnih 
dobile namještenje u osnovnoj školi četiri, a od one 
32 katolikinje samo jedna i to kći nadstražara, koja 
tu sreću može samo svome ocu i njegovoj službi da 
zahvali. 

Još pri koncu da učinim kratku napomenu o do- 
gađajima u Zagrebu dana 20 i 21 o. m. u povodu ma- 
nifestacija prigodom imendana i rođendana dr. Ma- 
čeka, sveopće priznatoga vode hrvatskoga naroda. 
Uz ozbiljne i trijezne građane svih slojeva od rad- 
nika do seljaka i visokih intelektualaca, koji su dah 
oduška svojim osjećajima na najljepši i najdostojniji 
način, našlo se je i ljudi kojima je bilo do toga, da 
ove manifestacije kompromituju. Prvi je bio jedan 
policijski agent, koji Je kuršnmom iz revolvera ra- 
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nio u trbuh jednoga dječaka, koji je publici nudio 
da kupuje male hrvatske trobojke. Taj agent nesum- 
njivo nije pristaša g. dr. Mačeka. Sve što je kasnij; 
slijedilo, bila je reakcija na izazov četnika i male šake 
protivnika g. dr. Mačeka.koji su željeli da pomute 
veličajnost manifestacije. Ni u kojem slučaju ne bi 
ovi incidenti smjeli uticati na liniju nove državne po- 
litike. Mi znademo, da je i ovde u Beogradu bilo vrlo 
teških sukoba između žandarmerije i studenata, a 
znamo i za događaje koji su se prije nekih 10 mjeseci 
desili u Sarajevu u vrijeme banovanja g. Velimira 
Popovića. O tim događajima podnio je naš bivši drug 
Stjepan Janković interpelaciju u Senatu, koja ne 
samo da nije objavljena na prvoj sjednici, kako pro- 
pisuje Poslovnik, već je uopće sasvim zatajena. Ja 
vjerujem da će svi mjerodavni politički krugovi u 
državi i da će čitavi narod preći preko svih sitnica, 
koje bi mogle pomutiti definitivni mir u našoj zemlji, 
koji će mu donijeti bolju i sretniju budućnost. Ja ne 
sakrivam svoje zadovoljstvo nad promjenama, koje su 
već tu i koje će još doći, jer od njih očekujem ko- 
načnu unutrašnju konsolidaciju naše države i sreću 
naroda i Kralja. 

Glasati ću za predložene dvanaestine sa izme- 
nama i dopunama Finansijskog zakona za godinu 
1935/36. 

Potpretsednik dr. Miroslav Ploj: Ima reč sena- 
tor g. Josip Šilović. 

Dr. Josip Šilović: Gospodo senatori, mi, domovi- 
na naša imade otvorena vrata u svijet, imade divno 
naše more. Jugosloveni, i Hrvati i Srbi i Slovenci, 
otkada su došli u ove krajeve, bili su prvorazredni po- 
morci, prvorazredni mornari; oni su to i danas. Mi 
stariji znamo, dok su jedrilice išle svijetom, dok ne 
dođoše parobrodi, kako se je naš narod takmičio sa 
najnaprednijim narodima pomorskim: sa Holandezi- 
ma, Svedanima, Norvežanima, Francuzima i t. d. Ja 
to govorim iz iskustva, jer sam sam dijete primorsko, 
jer sam roden na moru, jer je moj brat 40 godina 
kao mornar ne samo na našim brodovima išao na svih 
pet strana svijeta, nego i na brodovima stranim, en- 
gleskim, amerikanskim i t. d. 1 danas, gospodo, mi 
imademo svoju trgovačku mornaricu dosta jaku, a 
žao mi je, da nemamo još daleko i daleko jaču, o- 
nakvu, kakvu smo imali dok su bile jedrilice. Podite 
na Primorje od Sušaka pa do Boke kotorske, pa ćete 
vidjeti divne palate sa krasnim parkovima, pa podite 
da vidite i unutrašnjost njihovog uređenja, pa ćete 
videti što su sve donijeli naši kapetani i brodovlasnici 
sa svih pet strana svijeta, kako su uredili svoje palate, 
kako su uredili svoje bašte. Narod, koji imade svoje 
mornare, svoje kapetane, svoje brodovlasnike, odkad 
je došao ovamo, dakle preko hiljadu godina, imade 
pravo da traži od države da se i ona brine za more, 
da se brine za pomorstvo i da mu posveti svu svoju 
brigu, svu svoju pažnju. Prirodno je, gospodo sena- 
tori, da oni krajevi našega naroda, koji su daleko 
od mora, ne poznaju more, nemaju ni smisla za more 
i za njegovu vrijednost, za budućnost narodnu, za 
njegovu i ekonomsku i političku neodvisnost. Pošto 
svi pomorski narodi imaju svoje ministarstvo trgo- 
vačke mornarice, ja držim da je preka dužnost da i 
Kraljevina Jugoslavija osnuje svoje ministarstvo za 
trgovačku mornaricu. Ja držim da je to ministarstvo 
najpotrebnije. Ja držim da je ono potrebnije od mi- 
nistarstva pošta i brzojava i od ministarstva fizičkog 
vaspitanja, jerbo mi danas, gospodo senatori, pošto 
nemamo ministra trgovačke mornarice, ne vodimo 
brigu za more, ne vodimo brigu za luke naše i doga- 

đaju se uslijed toga žalosne činjenice, događa se da su 
nam luke zatrpane, da nemaju gde parobrodi da pri- 
stanu uz obalu, a to imade veliku važnost za narodnu 
privredu i za naš narodni ponos. A da vam navedem 
jedan karakterističan slučaj, da vam pročitam iz »Vre- 
mena« od 14 jula 1935 god. ovu anomaliju, jer znam 
da one, koji nisu Primorci, ta anomalija nije zanimala, 
a vi drugi možda niste to slučajno pročitali. Evo toga 
dopisa: »Split, 18 jula. Kod nas ima mnogo stvari 
koje se ne mogu dovesti u sklad sa potrebama života 
kao ni sa našim sopstvenim interesima. Pozabaviću 
se jednim konkretnim neobičnim slučajem, koji je 
moguć samo u našoj zemlji. Kao što je u »Vremenu« 
već bilo govora, nova velika luksuzna lađa Jugoslo- 
venskog Lojda »Princeza Olga« održava stalnu liniju 
između naših pristaništa na Jadranu i bliskog Istoka, 
I već prva putovanja pokazala su da je uspostavljanje 
ove redovne linije bilo potrebno, naročito u koliko 
se tiče Egipta i Palestine. Međutim, već posle prvug 
putovanja pojavile su se teškoće i to sa naše strane. 
Sa svog trećeg putovanja vratila se »Princeza Olga*: 
sa 257 putnika iz Palestine i Egipta, koji su došli da 
u Evropi, većim dijelom u samoj Jugoslaviji, provedu 
ljeto. Medu njima se nalazi vrlo veliki broj uglednih 
ličnosti, kao Naus bej Henri, koji se smatra najbo- 
gatijim Egipćaninom, zatim Herim Silbi paša, Krb. 
Abdul Izbej, bivši egipatski ministar, i drugi. Najveći 
dio ovih putnika, njih 183, došao je da provede ljeto 
u našoj zemlji, na Bledu, Bohinju, Rogaškoj Slatini, 
Vrnjcima, Crikvenici i Dubrovniku. Međutim om se 
nisu mogli iskrcati ni u Dubrovniku ni u Splitu. Put- 
nici, koji putuju našom lađom, ne mogu se iskrcati 
u našem pristaništu! To nisu mogli da učine zbog 
toga što pitanje pristanišne takse još nije riješeno. 
Italijanskim parobrodskim društvima ovo je omogu- 
ćeno time, što plaćaju, na primer Kozulić, 30.000 din. 
godišnje, paušalno, dok Jugoslovenski Lojd mora pla- 
ćati za svako pristajanje preko 30.000 dinara (prema 
tonaži pojedine lađe). Zbog toga je uprava Jugoslo- 
venskog Lojda prisiljena da u našim pristaništima, 
Splitu i Dubrovniku ne ukrcava niti iskrcava ni put- 
nike ni teret; jer ako ukrca ili iskrca samo jedno? 
putnika ili samo kilogram robe, mora da plati punu 
taksu, nešto preko 30.000 dinara! Jugoslovenski Lojd 
tražio je da pristanišne takse plaća paušalno, kao sto 
to plaćaju i strana parobrodska društva, koja kon- 
kurišu našim lađama u našim vlastitim vodama. 

Kolika se šteta ovim nanosi našoj cjelokupnoj pri- 
vredi, a specijalno našem Primorju, suvišno je i isti- 
cati. Putnici, bilo da putuju na Bliski Istok, bilo da 
dolaze, moraju da putuju u Trst, u italijansko prista- 
nište. Isti je slučaj i sa robom, koja se mora iz Splita 
ili Dubrovnika otpremiti u Trst, pa dalje za Egipat i 
Palestinu. A isti je slučaj i sa robom, koja se uvozi iz 
Bliskog Istoka u našu zemlju. Ona mora najpre da 
ide u Trst, pa odatle da se vraća u naša jadranska 
pristaništa ili se pak iz Trsta otpremi u unutrašnjost 
naše zemlje. Na taj način krivicom nas samih mi ne- 
mamo od ove direktne linije onu i onakvu korist 
kako se to moglo i moralo očekivati, nego veliki deo 
te koristi dajemo strancima. 

Zbog toga se nameće potreba da se ovo pitanje 
riješi odmah bez odlaganja onako kako to zahtijevaju 
naši opšti, jugoslovenski interesi, a ne da korist, 
koju sami možemo imati, damo drugome«. 

Ja držim, gospodo senatori, da boljeg dokaza 
ne treba nego li je ovaj, da je potrebno da se kod 
nas što prije osnuje Ministarstvo trgovačke morna- 
rice, da se ovakve stvari onemoguće. Sta će reci o 
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nama stranci, koji baš na našim lađama hoće da dođu 
u Jugoslaviju, a ne smiju da se iskrcaju u Dubrovniku 
i Splitu i nesmiju da se iskrcaju kod nas na Sušaku, 
nego moraju ići u Trst i Veneciju, i onda iz Trsta 1 
Venecije, da dođu u Jugoslaviju?! Šta će reći taj svi- 
jet o nama, o našim ustanovama?! Šta će svijet reći 
o našim zakonima i o našoj brizi za našu zemlju?' 
Zato je, po mome mišljenju, potrebno da se što prije 
osnuje Ministarstvo za trgovačku mornaricu, koje će 
onda o toj tako važnoj našoj privrednoj grani voditi 
naročitu brigu. . v . 

Gospodo, imam da vam spomenem jos i taj slu- 
čaj, da mi još danas imademo austrijsko i mađarsko 
javno pomorsko pravo. I danas' po cijelom svijetu 
naši mornari, za slučaj kakve havarije, znate li po ko- 
jim odredbama imaju da se ravnaju? — Po uredbi 
Carice Marije Terezije! ..    ,   , 

Preka je potreba da što prije dođemo do uređe- 
nja tih pitanja, jer inače šta će o nama da kaže svi- 
jet koji nas posmatra od svih pet strana sa čudenjem. 

' Ja gospodo, zaključujem s tim, da ću glasati za 
dvanaestine i preporučujem Vladi da što prije osnuje 
Ministarstvo trgovačke mornarice. (Aplauz). 
Потпретседниклр. Мирослав Плој:Реч има сс- 

натор г. Милутин Драговић. 
Милутин Драговић: Госиодо сенатори, Влада 

je нама поднела пројекат o дванаестинама држав- 
ног буџета за 1935/36 г. и ja унапред изјављујем да 
hv гласатк како за предложене дванаестинс тако и 
за предложени Финансијски закон, који даје Влади 
извесна овлашћења, али зато што изјављујем да 
ћу гласати за предложене дванаестипе, ja мис.ир.г 
и сматрам да не морам у свом говору да хвалим и 
величам рад Владе, јер сам од оних људи који iin- 
коме унапред не плаћам-и не дајом оцену, na како 
je ова дапашња Влада, на чијом je челу г. др. Ми- 
лан Стојадиновић скорагања, тс још пије имала вре- 
мена дасе пусти у рад те да би се из тога њезинога 
рада виделе њезине добре стране и намере или пак 
обратно, ja ради тога нећу mi хвалити ни осуђивати 
рад данашње Владе. Али ће ми бити дозвољено да 
кажем да ja осећам, a мислим и сви ви, господо се- 
натори, осећате, a то осећају и народни посланицп 
како садањи тако и они бивши. oceha сс и у Влади, 
осећају и политички прваци и партијске организа- 
ције у колико их има, да у нашом друштву и у 
Hainoj' држаии irc иду послови својим нормалиим 
TOKOM Свуда, готово у свима крајовима и у свнма 
друттпима постоји некн трулеж, пеко шкрипање, 
нека злоба и забринутоот тако. да се готово нико не 
може снаћи или бар назрвтн куда ово води и шта 
треба учинити, те да се ово зло отклони и поправи. 
И баш зато, господо сенагори, ja ћу локушати, 
V колико ja опажам n знам узроке овога стања, да 
их изнесем овде пред Вама, a изјављујем да гово- 
рим лично у своје име и по свом осоћају, не ми- 
слећи оиим'говором да кижт иишта што би. кога 
увредило, па макар он био рапији или садањи MOJ 
политички пријатељ или HI?. Ja сам, господо сена- 
тори v Парламенту jom од litos год. и добро зпам 
и сећам се какво су онда биле псштичкс организа- 
цијо и удружоња, са колико сс пажње водило pa- 
чуна o томе која he странка довеста бољи квалитст 
људи за народне посланике, која he политичка ор- 
ганизација имати што боље, што угледније, што ис 
правније и што памотније своје присталице у на- 
роду са колико се пажње и оирезности говорило са 
шшистарских столица или са посланичких говор- 
цнца   кпко го и колико шпми> \у,\чуџв o извршењу 

закона и појединих решења, како се строго иазило 
на рад појединих чиновника и љихово општење са 
народом, a све због тога, да се нс би дало маха про- 
тивнику или опозицији, да ма какав испад или HD- 
законитосткористи у народу приликом свога агп- 
товаља н говора. Па кад се подвучс линија између 
тога прошлога рада у друштву и у Парламенту у 
оној нашој малсиој Србији прс рата и парламентар- 
ног рада и политичких оргланизација од 1918 год. 
na до данас, човек, који имало има политичког осе 
haja и смисла, мора да види велику разлику како 
у раду тако и у понашању и у склопу и саставу го- 
тово свих политичких и друштвених организација. 
Слободно могу рећи да су се готово све владе и по- 
литичке организације, које су долазиле на државиу 
управу утркивале, и једина им je брига била да до- 
бију што више присгалица и иовећају свој број по- 
моћу кога би се одржали на власти или дошли на 
исту, не питајући и не проверавајући, je ли тај н.и- 
хов члан достојан и ваљан да буде примљен у њи- 
хово друштво и њихову организацију. Нијо се во- 
дило рачуна o раду појединих чиновникл, није се 
гледало ко се je постављао за чиновника. нијо се 
знало колики je број тих чиновника у комс вадле- 
штву, давале су се групе, положаји и унапређеч.гг 
појединцима no ћефу и симпатијама појединих ио- 
лигичара, тако да се пореметио рад како полити- 
чара тако и чиновника, a jom више je унсло неза- 
довољства и носпокојства у народу враћач.о појв- 
диних чиновника, који су били осуђени за ма ка- 
ква дела, поново на положај, или воскресавање не- 
Kdia за министра или народног посланика или за 
всћег државног функционера, a који je био осумњи- 
чен да није био исправан и поштен у своме раду и у 
својој прошлости. Такав се био створио хаос у дру- 
штву и у 'политичким оргапизацијама од претера- 
нихжеља и амбиција појединаца, да готово, a и без 
готово ни једна сгранка ни иолитичка оргализација 
пре 6 јануара 1929 г. није била у црлости, већ je 
исцепкана на личне групације и подвојености, тако 
да je за време једне радикалне владавине вођство 
бивше радикалне странке морало да склагта коали- 
цију са немачком организацијом др. Краг<1та и са 
џемнјетском организацијом из Јунше Србије, те да 
би са те две политичке организације, које су билз 
чисто верске и племенске, та државотворна ради- 
кална сгранка бранила и чувала државно једин- 
ство и народну слободу од удруженога пречанскога 
блока. 

РаДи таквих посгупака. господо сенатори, на- 
род je у целокупној нашој држави, изузев неколико 
политичара и* Министара који су изгубили својс 
положаје, поздравио шести јануар 1929 год. и мо- 
гли сте на сваком игкреном родољубу и пријатељу 
нашег државног јединства примстити да му je лак- 
нуло на души и да je добио уверење, да he се многе 
и' многе рђаве ствари, које су биле у прошлостн, 
иоиравити и завести ред и поредак у нашој државн, 
те ће се у новом стању избацити све оно, што na 
туђ рачун хоће да живи, да се размеће и да до- 
бија положаје у нашој држави. И збиља, господо, 
за време Владе г. Петра Живковића, од 6 јануара 
1929 год. na до 4 априла 1932 год., без малих изу- 
зетака појединих чланова тБеговог Кабинета. народ 
се осећао слободан, задовољан и спокојан на своме 
имању и занату. Али од 4 априла 1932 год. почеле 
су лоново политичке теревенке и мимоилажења по- 
јединаца, тако да je политичка организација, која 
je створонл jom за време Владе г. Петра Живковића. 
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после његовог силаска са исте почела одмах да се 
раопада и подваја у разне групице, иако je задатак 
те политичке организације био да сврста и органи- 
зује у једну јаку политичку странку свс сиособне 
људеи политичаро, нс водећи рачуна ко' je којој по- 
литичкој организацији припадао лре 6 јануара 
1929 год. и која би тако јака и снажна управљалп 
земљом без трзавица, без коалиције или макаквог 
споразума. Али вођство те саме организације, послп 
силаска са Владе г. Петра Живковића, склопљено je 
од таквих људи и таквих политичара, који су очи- 
гледно давали знака да им je прсче да воде рачуна, 
да ли he vhn у оиштински одбор један или два од- 
бориика више њогове прошле политичкс организа- 
ције, да ли he где и на ком месту наместити овога 
чиновника или служитеља. Просто су били завели 
у тоj тако званој јединственој политичкој организа- 
цији Југословенске национално странке кључ про- 
шлих партијских организација тако, да je и за нс- 
полигичара било јасно, да у вођству странко и 
странци нема јединства и слоге. И шта се догађа, 
догађа се, да приликом образовања Владе г. Бого- 
љуба Јовтића баш сами чланови ужега одбора Југо- 
словенске националио странке ударају секиром у 
гако младо и још довољно неразвијено стабло OBL- 
полигичке организацијс и излазе на изборе од 5 
маја без сагласности, без споразума, без икаквог 
додира и ирииита вођства ове политичке организа- 
дије, у којој су опи седели све до дана новс Владе 
Вогољуба Јевтића. Ja не миелим да критикујем r. 
Б. Јевтића, јер ми je пријатељ и ja га поштујем и 
изјављујем, да ме je послушао и да je прихватио 
предлого које сам му чинио, можда не би доживсо 
онакав политички крах као што га je доживео са 
својим присталицама и сарадницима готово тако 
како га досад пиједан иолитичар није дбживео. 

Господин Б. Јевтић, содајући на чоложај Прет- 
седника владе, мислио je и био je уобразио да јед* 
ним потезом, једном наредбом и једним говоро-*! 
проко радиа може да створи и направи проокрет у 
целоме народу, у свима друштвима и да збрише све 
политичке организације које су ттостојалс у нашо] 
држави. Он je сматрао да му je довољно само то, да 
се ослони на неколико људи елкупљених око Саве- 
за српских земљорадничких задруга и припадннка 
бивше земљорадничке странко, који су га уверава- 
ли да, које у организацији земљораднкчких задру- 
га, које у свошм политичким списковима п оргапи- 
зацијама које су ови људи водргли преко задругар- 
ства, имају преко милион и петстотина хпл^лла 6р- 
ганизованих сељака и да he та организација г, В. 
Јевтићу. са још малом помоћи осталих групација и 
присталицп. дати иа изборима од 5 uaja прбко два 
и no милиона гласача. Али та иста господа око Са- 
веаа српских земљорадничких задруга и бивше зем- 
љоралничке странке преклињали су и мо.игли г. Б. 
Јевтића као носиоца земаљскс листе, да им да sa 
каилидацију срезовс, где he бити сами каплил.пи 
без конкурента п тражшш отворено наређе&е за све 
упртше иласти и чиновнико. п ако су сами no сре- 
зовима, да им помажу и радс за њих. To je очиглс- 
дав дсжаз, да оу са тешком муком ови пародни при- 
јатељи, који се куцају у сруди да имају села и се- 
љака за себе, једва и са тешком муком, na може 
бити и noMoh.v пеких рђавих радњи, лош.ш цигло 
њих десетак v Народну окушптину. 

Г. Б.. JeBTnh давајући пристанке за поједппе 
кандидате, нијс прикупио податке o квалификаци- 
јама. o поиуларностп појединрг каидпдата no epe- 

зовима; довољно je било да му само неки рођак, 
пашеног, побратим или познаник препоручи некога 
и on je био примљен на листу г. Богољуба Јевтића, 
a други кандидати и политичари, који су истински 
имали народно поверење, нису на жалост у многим 
срезовима били примљени на*листу г. Б. Јсвтића за 
изборе од 5 маја 1935 године. 

ETO, господо сенатори, такав рад и такав посту- 
пак несређених мисли и несређенога плана полити- 
чара још више je nocejao раздора, неслоге и непове- 
рење у народу према режиму, према државпом ana- 
рату и према политичким људима. Много политн- 
чара на жалост има. који једно говоре и раде кад 
су на влади и кад еу на положају. a друго кад су 
у опозицији и кад иду у народ. Има политичарч 
који желе да буду народни прваци, који жело да 
дођу на положај за министра, сенатора или народ- 
ногпослапика, na у тој жељи толико су кратковиди 
и забораве се у својим амбидијама, да у народу 
критикују, осуђују све што им на памст дође; даје 
толика обећања да he да преуреди село, да ће да 
cnace трговца и занатлију, да he noTchn мед и мле- 
ко, a ни мало не води рачуна гата се можс дати и 
шта се може учинити и колике грешке тим сво,рш 
поступком и радом чини како себи, тако и лруштву 
и •организацији, јер сече грану иа којој стоји, a чнм 
се та господа врате из народа у Београд, Загреб или 
Љубљану, они одмах траже додира, праве састанке 
и вечеринке са људима које су у народу грдили n 
називали најпогрднијим речима, a који су на поло- 
жајима у државној управи, те да би им нешто учп- 
нили и дали. Примера ради наводим само ова,1 слу- 
чај: г. Милош Тупањанин за време Кабинета г. Ми- 
лана Сргакића био се одметнуо од власти и no се- 
лима у Босни, чачапском и рудничком округу крио 
се и с времена на време појављивао се на вашарима 
и пазарима у поједипим местима И иа тим сагтав- 
цима пајпогрдније речи и осуде бацао на режим, на 
министре, на чиновнике и уопште на државну УпРа- 

ву, a после када je дошао у Београд, томе истом Mu- 
лошу Тупањанину за време истог кабинета г. ми- 
лана Оршкића, Министар саобраћаја г. Л. 1адиво- 
јевић даје лиферацију једнога доста великог броја 
жељезничких шлипера и то тако да je Милош оио 
господар ситуације, јер je no неколико комисија ме- 
њао, ако му не би примили све шлипере којс je 
спремио, па^ макар они и ве одговарали условима. 
ETO, видите, господо, како се поједтш народни на- 
зови-пријатељи праве лажно пријатељи сељаку n 
селу у селу и међу сељацима. a кад дођу У DCO- 
град организују послове где he IIITO вите зарадити 
и скинути са коже баш тога сељака. 

Код нас v солу има једпа народна изрека: „ iy- 
вај ме Боже лажних пријатсља, a од непријатеља 
hy' сс и сам чувати". Оваквим поступком и радом 
појединих министара и политичара створено je уве- 
рење код народа, да ко ради наопако, ко грди, ко 
псује и клевета министре или државне фупкцио- 
нере или ко ради против државног једипства ИДИ 
државног иоретка, односно да треба човек да буде 
републикапац или комуииста или треба да сазовл 
сељаке да их упути у борбу против жандарма и илп- 
сти, као тто je билона Убу, иа тек онда такви људп 
треба да дођу до положаја и до награде од људи 
који су на уврави земљс, a које су они грдили, клв» 
ветали и осуђивали. He могу сс, господо сенатори, 
једном наредбом или једном вочером са рнбл^ом чор- 
бом регулисати и поправити све народне невоље и 
аедаље, као тто je то покушао др. Драгомир Јанко- 
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вић, бив. Министар пољопривреде и претседник Са- 
веза земљорадничких задруга, који се за љубав по- 
ложаја, hapa и шићара преврће у политици као ro 
.ivo превртач. 

Ha селу je тешко, пала je цена ссљачких произ- 
вода сељак иема зашта да узме соли, raca, дувана и 
жижидм Нсма прихода одакло би могао да подмирн 
најнужније потребе у оделу, храни. a држава неко- 
лико година нема никаквих радова и радних обје- 
ката да би могао сељак или ко други ко нема сред- 
става за живот. наћи рада и запослења, те да би ол 
те злехуде наднице могао да побољша своја сред- 
ства за' живот свој и своје породице. Немамо ника- 
квога државнога плана, ни у држави ни у поједи- 
ним надлежним Министарствима, немамо никакве 
статистике како за основну наставу. гако за средњ^ 
и занатске школе. Ми имамо no појединим крајо- 
вима v нашој држави једпу основну школу на 50 
io 60 'хиљада становника, a имамо места где има 4 

'io i основпих школа на четири до пет хиљада сга- 
новника Нико се ne стара. иико со ве труди, да ту 
омтадину коja пристиже и која je нада.каше бу 
ivhHOCTH сврста и упуги у доброи и ваљаном раду 
за добро Краља и добро ДЈ)жаве, добро народа и до- 
бро' друштва, већ смо их оставили сокаку и улици 
na их појечинци. затровани мржњом ирема државп 
и 'фжавном организму, ирема друштву и режиму. 
Tpvjv и заводе у своје планове, своје мрачне орга- 
низације, те да би помоћу такве омладипе необавс- 
штеие наивне и заведене могли ови слабићи и себич- 
њацидоћи до положаја и растурити наше државно 
и народно јединство. Чак има и таквих случајева, 
ла cv поједини омладинци у беди и невољи или за- 
тповани оваквим рђавим и злим iiaiiepana поједи- 
них рђавих политичара ступили у службу и ваших 
спољних непријагеља, да за извесну новчану на- 
rpaiv чине нереде и безакоња, те да би наше др- 
■жавно једииство и државни ауторитет ослабили и 
пољуљали. 

Ниједан г. Министар финансиЈа imje ceo да на 
прави предрачун, да састави статистику, na да зна 
какво he финансијско став.е наше државе и namera 
народа бити после IO до 16 година, када све ово 
што ie чанас v државној служби добије право на 
nensniv' a ja верујем, господо, кад то врсме дођо, 
m нематога народа, нема тих арихода и фипанси.1- 
гких изво])а који he те иотребс подмирити. Толитг 
ге памети na народ ударају пепромишљено, ne во- 
nrfiH рачуна ко колико може да плати и нашта 
тпеба да плати, да je дошло до тога, да се сељаку за 
ono m зоо динара иродаје и послвдае имање за no- 
nea или прирез, a да тргоицп u занатлиЈе затварЈу 
Kie вадње и носе кључеве од истих те их преда,)у 
масти и пореским управаш са нзаавом, да не могу 
laibe под оипм условима да обављају рад и да издр- 
;'.,,',,iv породицу. Док се сељак. занатлија и трго- 
lair тче u превијају од муке и пемаштине, дотлр 
OP m ■ [руиш странама расипа, нроводи. беспи ir 
тоопш тако да човек мора да се запита: Боже мој. 
ш m 'om л.уди имају срца, ocehaja и очи да виде 
шта  раде и шта   чине од ове  државпе и народне 
ИМОВЕ?о такав рад и гакви поступци, господо cefia- 
топи појединих управљача толико су улилн непо- 
ГЉење неспокојство и зловоље у народ иротив ра- 
жима и противу готово свих попгтчара, да je да- 
нлеготово и onaj последљи сељак у овчарскоЈ кр- 
"иби уверен. да je овде у Београду и уоиште код 
^даполитичара и кародних првака толикб завла^ 

дала корупција, да мисле да ми овамо крадемо ми- 
лионске суме и трошимо na своје личне прохтеве. И 
зато ja строго могу рећи, да ни десет ол хиљаде гла- 
сача у Моравској, Вардарској, Зетској и Дринско.1 
бановипи, који су гласали за др. Мачека, нису гла- 
сали за то што ее слажу са његовим начелима п ње- 
говим прохтевима или што одобравају његов посту- 
иак, него су гласали само зато, да тим својим гласо\! 
и поступком ставе na знање данашњим управља- 
чима n данашњем режиму, да им je тсшко, да нп 
могу да живе, да ие могула сноое финансијске те- 
рете, поједине обавезе, поступак и опхођај поједи- 
пих чиновника са њима. 

Јер, госшио сенатори, Ja не видех mi >■ .једиом ре- 
сору и ни у једној канцеларији наше државне pipa- 
še, која када први пут иоставља некога у државну 
службу позватога малога чиновника, да му дадп 
упуства и научи га како треба да ради и како тре- 
ба да се влада и да општи са пародом, како треба да 
извршује поједине наредбе и законске одредбе, eeh 
га те његове претпостављене старешипе, кад пође на 
место службовања. препусте самог себи и он као н^- 
искусани неупућен мора ла ради no своме неиску- 
спом нахођењу и тако чини испаде и такве постуи- 
ке у поједиинм крајевима, да људи тнх меета гле 
onaj чиповпик служи, no томе чиповпику и њего- 
пом раду цене целу државу, државну организацију 
ir иретставшгке данашњег режима. 

Г. др. Шуперина рече овде у његоком говору. 
да бива случајева где у хрватском племену хрват- 
еки службеници. — ja мислнм да тамо вема срп- 
ских службеника. a ако их има врло их je мало, — 
испребијају некога ко непоштује поредак и закон, 
na се буни запгго ово да се чипи. A ja га иитам. 
шта ћемо ми pehn у Србији. у Вардарској бановишг, 
где су већином командири жандармеријских стани- 
ца и жандарми као и финанеијекн службеници Хр- 
вати, na врло често ухвате и испребпјају Србина -за 
неки његов поступак, na ии јелап ол тих Орба не 
роче и ne помисли ла му то чшш цело хрватско 
племе. већ само критикује и осуђује опога поједик- 
ца који овако поступа са њиме. Негачна je и жа- 
лосна je изјава г. лр. Мачека, господо сепатори. ако 
je истина оно што сам читао у новинама да je ок 
рекао. да он приликом избора 5 маја није био кан- 
дидат полиличке организацнје и политичкога спо- 
разума, већ je био кандилат хрватскога народа и дт 
je њему као прртставпику и вођи хрватекога парода 
пемогуће. да улази у ма какву политичку органи- 
зацију, ма са којом политичком организацијом one 
државе. a најмање са групом г. Давидовића и Јотхе 
Јовановића. Ово није тачно. господо сепаторп. јер 
колико ja бнаМ, a сигуран сам да и ви знате, доста 
велики број житеља хрватскога племепа ne одо- 
брава овај поступак г. др. Мачека нитп су са н>им. 
A овн Хрвати, који су службепици готово no свп- 
ма гранаш у iianioj предратној Србији, у Вардарт 
ncoj и Зетској бановипи. толнко су ее сродили са 
пашим Србима, тако живе у зајелипци љубавн в 
слози, да ne можете да осетите никакву разлику ии 
подвојеност. зато што je он Хрват католнк или што 
гмо MU Орби — православни. Mn смо се толипо са- 
живелп јелпм са другпм. ла смо мн решени да бра- 
нимо. да гинемо и да падамо у борби за државно Ie- 
динство. за нашу слогу и за нашу зајелницу. Ради 
тога (i\i ja уверен, господо сенатори, да he ова na-m;!. 
држада да живи да ее развија n да наппеллле још 
тим пре, mro ова држава nama nnie створена IITI 
одлуком Сепата пи Окупштипе   нити   одлуком вл 
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неком збору или за неким зеленим асталом, већ je 
створена помоћу крви, иомоћу посејаних костију 
наших најбољих синова од преко милион душа п 
уверен сам, да би сутра за одбрану ове државе и 
државног једниства, на бранику наше миле и драге 
Отаџбино пало пет пута вите нагаих најбољих 
синова. 

ETO зато ја: a колико нидим и доста велики део 
нашега народа, не придајем никакву важност изја- 
вама г. др. Мачека, г. Љут Давидовића, г. Јоце Јо- 
нановића и осталих, којк говоре да у нашој држави 
постоји хрватско питање, јер оно не иостоји, a када 
би постојало, онда не би постојало само хрватско 
иитањс, већ би постојало питање Словенаца. Хрва- 
та и Срба, него заиста постоје болесне жеље и ам- 
бицијо неких политичара. који несвесно убацуЈу 
ову крилатицу у народ, искоришћујући економскс 
неприлике и невоље и несређеност, неслогу и раз- 
лор међу политичарима и првацима данашњег ре- 
жима, те помоћу те крилатице мисле да задобију 
народне масе, да, помоћу тих народних маса. како 
мисле да их они заведу и да нх могу завестн. дођу 
на власт и државну управу. 

У народу се, господо сенатори, oceha велик-ч 
потреба и жеља за политичком организацијом. oce- 
ha се иотреба да се та грађанска војска у гуњцу и 
капуту, у опанцима и ципелама организује и да се 
помоћу те политичке оргнизације народ осиособи. 
да брани и да чува државу и државно једипство, ла 
уређује друштво и друттвене установе, те да би сс 
створило такво стање, да се омогући да сваки вре- 
;(ан, сваки способан човек можс наћи себи запосле- 
ња, да може повољпијс. успешније и задовољније да 
живи од свога зноја и заната. Али ту иародпу ор 
ганизацију, како ми изгледа, не може са успехом 
извршити пити окупити ни један политички првак 
и Boba досадањих партија, јрр ic етворен такав раз- 
дор, таква омраза PI таква ссбичност међу нама. да 
немамо вере ни поверења један у другога. Ради тот 
народ чека и очекује и нада се у Бога и у човека, 
који није затрован и увучен у наша племенска, вер- 
ска и политичка размимоилажења и омразе: којч 
има чврсту руку, чисту прогалост и у кога народ 
има вере, да ho моћи и да ho бити у стању, да по- 
стави свакога на своје мосто и да доводо ред и по- 
редак у дрлтвним установама. Добра je ствар, го- 
сподо сенатори, што јо г. др. Милан Стојадиновић 
претседник данашњо Владе, увео у данашњу Владу 
г. др. Корошца. који je приотао да сарађује иа or- 
нову дапашњег Устава, тако исто и др. Спаху, којв 
je на изборима од 5 маја био у изборној борби у за- 
једници са др. Мачеком a тгротиву изборне владе г. Б. 
Ловтића. И ja бих се радовао, радовао би се и цоо на- 
рбд, када би све те народпо прпаке и политичкг 
вође видели у једној политичкој организацији. да 
заједнички сарађују за добро аарода и уверен сам. 
да би таквим радом PI поступком за свакога доброгп 
н вреднога политичара и народног првака имало ме- 
ста и положаја у овој нашој држави. 

Али се. господо сонатори. бојим тога, што сам 
i идсо да су ова господа политичари и иародне вођ^- 
који рефлектирају на волике положаје. много ие- 
искренији. много закопчанији и много лукавиј1г је- 
дан ирема другоме, него што смо ми људи из паро- 
ла. Људи у народу. и ако су можс бити крвио зп 
вађеии међу собом, после једног малог састанка и 
објаппвења тако се брзо спријатељс и тако брзо от- 
воро душу м срце једав другоме, да за кратко време 
дођу до искрене љубави и сарадњо и баце у заборвв 

све што je код њих било. Међутим код ових школо- 
ваних људи запажа се све неко лукавство, неко 
подметање и нека работа, да изгледа да се само ра- 
ди o подвали и подметању једнога другом. И изгле- 
да ми да се у школама и високим образовањима то 
лукавство и та неискреност учи, a ми смо људи из 
народа били уверени да се у тим високим пгколамл 
u образовањем долази до племенитости душе и iif- 
крености. 

Ja не бих желео, да г. др. Милан Стојадиновић 
као Претседнш': данашње Владе пође путем његово- 
ra претходника г. Б. Јевтића већ да буде сретнирт 
и умешнији у одабирању својих сарадника и при- 
јатеља. него што je био г. Јевтић. Али се бојим, ro- 
сподо, и чини ми се да су саввим друкчији људи 
док но дођу на поједине положаје. јер су кад су без 
иоложаја приступачнији. искренији, љубазнији и 
веселији, a чим дођу на положај као да промене па- 
метг укоче се, одбију од себе пријатеље, немају до 
дира ни с ким, слушају наметљивце и удвара 
че. тако да збиља уобразе да су свемошш. 
да све . знају и умеју и да им нпко но 
треба и никога нс признавају. Ja бих се ра- 
довао. a и уверен сам, да се г. др. Стојадиновић. 
који je искусан ттолитичар, спреман финансиЈер. 
нознаваоц друштвених прилика и политичких љу- 
ди у нашој држави. у своме раду пеће проварити и 
неће поћи путем његовога претходиика и осталих 
политичких величина, које су долазиле на држав- 
ну управу, већ да he паметно и смишљено свако 
државно и народно питање тфостудирати и у дого- 
вору са народним претставницима и људима KOJIT 
познају народне потребе узети у решаваае. Јер ни- 
каква срамота и грехота мијо обавестити се, прику- 
иити податке. припитати искусне и способне људе 
приликом доногаења једнога закона, уредбе или ва- 
жне одлуке за добро нарола и државс. 

И ако господа из опозиције — клуба г. Б Јев- 
тића — нападају г. др. Стојадиновића и примоћују 
му, да je у декларацији коју je дао Бародном прет- 
(тавништву, врло мало поменуо задругарство и за- 
дружне организације. ja ипак верујем у H>er^ и ' 
п.оговог сарадника r. Светозара Станковића, Мини- 
стра пољопривреде. који je и задругар и познаваоп 
привредних тегоба и задатака наше државе, да no 
они наће пута и начина, да се задругарство у uaitioi 
држави ереди и оспособи, да буде од истинске ко- 
ристи сељаку и задружиој организациЈИ, ^l' !'' 
оно нашој држави потробно као насушни хлеб, Ми- 
слим. господо сенатори. да сте вн сви уверени и дт 
je тако исто и данашња Влада уверена, да се нашв 
задругаретво данас налазн расцепкано, подвоЈено и 
разорвно н да су се појединци, који инчега зајст- 
ничког са оелом немају, који не позпају душу " 
потропу нашега задругарства, увукли у задругар- 
ство као молјЦи, нагризају га и заводе ra у својг 
политичке сврхе и амбиције. да би помоћу задру- 
гарства добивали положаје и материјалне извор« 
за подмирен>е овојих жења и болесних амоицила 
He мож(\ господо оенаториЈедна набављачка задру- 
ra га бризу 100 или 150 задругара да плаћа управ- 
iiin;a задруге са 3000 дин.. благајника и иосло- 
вођу 3.000, служитеља 1000 до 1500 дин. месечно ол 
прихода једне тако мале задруге. A то све na рачун 
јадног свљака и задругара, који плаћа н.ихоие вро- 
водс и разметања. Ja бих рад био видети тг Јвднога 
заЈфугара у вапшм задружним организадијама. 
коме je задружни оавеа после преузимања п.сгоиих 
пољопривредних производа и стоке изврпгао испла- 
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ту додатка у иовећашш цепама, када je исти савез 
иродао li уновчио те прикупљене прбизводе од nojo- 
итпх задругара, али сам уверен да нсма mi једно- 
ra већ да му je савез плаћао исту онолику цену 
којшко je плаћао и поједини трговац незадругару 
sa пијаци, само са том разликом, што je онај неза- 
■шугар од трговца добио одмах новац, a задругар 
преко задрУЖ11С организације и свога савеза чека 
no неколико месеци, na и татаву годину дана, дак 

(оГшјс новац за своје производе и стоку дате сво- 
јој врховној задружној организацији. 

Мене би, господо сенатори, далеко одвело кад 
бих набрајао и наводио овде пред вама какав хаос, 
порад и непоштењо влада у управи појединих за- 
гоужних оавеза и задруга. Ви сви знатела je иођ- 
стно једног задружног по^рета у Хрватсвој упропа- 
етило око 22 милиона задрулшог и народног иовца, 
a гоуга, гако нсто савезна задругарска управа у 
Далмацији, упропастила je л потропшла око 16 ми- 
лиона задрулсног u иародног новца. Коликс Cm тек 
цифре у динарима изишле, када би се детаљно и 
пажљиво ирсглсдао рад Савеза српских земљорад- 
ничких задруга и још неких других задружних Је- 

(ииица, које збиља под (рпрмом као да их иеко 
гоии због тога што нема симиатије за задружну ор- 
гатгазацију и задругарствб, -покривају се за сво.је 
задругарс и тако под том хсрилатицом чине чуда и 
троше немилостивно задругарски и народни повац, 
иако им држава и државна управа jiaje ове бенефи- 
иије и повластице, да би задругара, да би сељака 
ојачали, подигли и оспособили за бољи живот и 
развитак на своме имању и поседу, у своме дому н 
у својој породици. 

Наше je задругарство, господо сенатори, нодво- 
јено у разне облике и разне послове, тако да данас 
шгамо задругарсгво у Далмацији, Босни и Херце- 
говини, Хрватској, Словеначкој, Војводини, Србији 
И Јужној Србији са разним правцима, разним ор- 
ганизацијама, разним пословалБима и разним нача- 
1,'IIMJ. Ja бих се с тога радовао, ако би Влада г. др. 
Стојадиновића све те задруге сврстала под један за- 
дружни закон, под једну задружву капу са тачвим 
,,„„,. „M.ni.rM niTii ho радити, шта je дужност и шта 
je потреба кредитног задругарства, произвођачког 
вадругарства и иотрошачко-набављачког задругар- 
ства. Треба уредити односе између истога и поста- 
ВИхи слогу и љубав међу задругарима, како би за- 
цругарство, као јсдна од најважнијих и најпотреб- 
пијих организација за ваше село и задружне осно- 
вице, могла да послужн корисно и са успехом по- 
требама задружног покрета. 

Молпм иас. господо сенатори, да мм ие замери- 
Т(. mro сам Вас овим мојнм говором замарао, али 
сматрам да je била дужност и потреба, да као чо- 

• век који живим у пароду изнесем ово своје гледи- 
ште и своја опажаља нскрено п иоштено, онако ка- 
ко осећам и видим на дслу у пароду и нашој дру- 
штвеној организацији. И овом приликом изјављу- 
јем да liv гласати за ирсцо/ксии пјшјсгјпт пуџот- 
ских двааестина и Финансијског закона. (Аплауа n 
узвици: Живео!) 

Potpretsednik dr. Miroslav Ploj: Ima reč sena- 
tni- g   Fran Kukuljevic-Sakcinski. 

Fran Kukuljević Sakcinski: »čuvajte Jugoslavi- 
ju« poslednje su riječi Našeg Neprežaljenog Vite- 
škog Kralja Aleksandra 1 Ujedinitelja, iskrene na sa- 
mrti u čašu, kada se Njegova Velika i Plemenita 
Duša  dijelila  od napaćenog  tijela  daleko   od  svoje 

ljubljene Uzvišene Kraljevske Obitelji koju je toliko 
žarko ljubio, daleko od svoje države, svoje drage 
Kraljevine Jugoslavije, kojoj je bio tvorcem njezine 
veličine i moći, daleko od svojih dragih Jugoslovena, 
Srba, Hrvata i Slovenaca, za koje se je uvijek i u sva- 
kom času poznatom velikom očinskom ljubavi zala- 
gao. U tom času kada su mu sile malaksale usljed 
krvarenja dindušmanskim tanetom prostreljeucg ple- 
menitog i dobrog Mu srca Njegovog, u tom času 
misli On još uvijek na svoju Jugoslaviju i ostavlja 
nam u amanet ove zlatne riječi: »Čuvajte Jugosla- 
viju«. 

Jugusloveni, Srbi, Hrvati i Slovenci izgubili su 
za uvijek svog dobrog, brižnog, plemenitog, velikog 
uma i svijetlog duha Gospodara, koga su veličali i 
drugi narodi priznavajući Ga kao oštroumna, dale- 
kovidna, puna stvaralačkog duha državnika. Naša je 
narodna bol velika i teška. Preduboko su nam za- 
dane rane, da ih ni vrijeme izliječiti neće, jer nas 
dobri Kralj nije umro naravnom smrću, nego je pao 
žrtvom gnjusnog i odvratnog zločina u prijateljskoj 
nam državi i to upravo u času, kada je imao da okru- 
ni svoja velika nastojanja, da ne samo svojoj državi, 
Kraljevini Jugoslaviji, koju je učinio velikom i moć- 
nom, nego i cijeloj Evropi osigura trajan mir. Zato 
njegove posljednje zlatne riječi: »Čuvajte Jugoslavi- 
ju« narod je duboko usadio u srce svoje, pa upravo 
ova narodna velika bol i uvijek otvorena rana, te 
velika ljubav prema državnom ujedinjenju daju nam 
prava, da ćemo znati najpripravnije čuvati ujedinjenu 
našu državu svom sinovskom ljubavi i time udovo- 
ljiti poslednjoj želji Velikog nam Kralja Mučenika. 
Dobri i veliki Kralj pokazao nam je za života tolikim 
živim primjerima, kako treba svoju državu ljubiti 
zahvalnom sinovskom ljubavi, kako treba ljubiti brata 
svoga, svoga bližnjega, naročito onoga koji je naj- 
potrebniji svake pomoći, našeg seljaka, koga je sma- 
trao srži Svoje države, kako treba bratskom ljubavi 
uz nas stojati svaki na svoj način, da u svačijem do- 
mu i Srba i Hrvata i Slovenaca zavlada taj toli želj- 
kovani mir i blagostanje, da u svačijem domu uskr- 
sne p.otpuno zadovoljstvo, koga danas, žali Bože 
naročito posle Njegove smrti nema. 

Da, gospodo, to potpuno zadovoljstvo, koje lc 
imalo da uskrsne u Njegovom narodu, isticao je naš 
Blagopočivši Kralj Mučenik svakom prigodom, dr- 
žeći se one: „Zadovoljan narod, jaka i moćna dr- 
žava«. Gospodo, samo ona država napreduje, samo 
ona postaje jaka i moćna, samo u onoj državi cvate 
mir i blagostanje čiji je narod zadovoljan. Zato Je 
naš Blagopočivši Veliki Kralj svu važnost polagao 
na to, da sve vlasti i državne i samoupravne čine sve 
i sva, da se udovolji mnogim potrebama narodnim, 
da se odstrane od naroda sve one tegobe i tereti 
koje tište narod, a koje ga sprečavaju u njegovom 
razvitku i napretku, koje ga sprečavaju da dođe do 
svog željenog mira i blagostanja. A mi još i danas vi- 
dimo, da mnoge vlasti i državne i samoupravne, a na- 
ročito općinske vlasti koje su narodu najbliže, ne rade 
onako kako bi morale da rade, pa da prijateljski po- 
stupaju sa svojim općinarima. Mnogi upravnici se- 
oskih općina — ne velim svi, jer imade i dobrih, sa- 
vjesnih i čovjekoljubivih upravnika — ne susreću svo- 
je općinare onako kako bi morali da ih susreću, sa 
punim poštovanjem i taktom u svojim uredovnicama. 
Mnogi od njih zaboravljaju da su oni ovde za narod, 
a ne narod za njih. Imade takovih koji smatraju ve- 
likom milosti, ako dozvole jednom općinaru da može 
pristupiti u njegovu uredovnicu, a kad pristupi, su- 
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sreće ga osorno, grdi ga, postupa s njime kao da ne 
stoji pred njim čovjek slobodan i čestit općinar, bliž- 
nji njegov koji ga svojim 'općinskim namet.om plaća, 
hrani i uzdržava, već kao da stoji pred njim nečovjek, 
a nije drugo htio nego moliti ga za kakav savjet ili 
da mu izda kakvo potrebno uvjerenje, k.oje mu pre- 
ma postojećim propisima mora izdati. Naročito sada, 
poslije obavljenih izbora za narodne posjanike, po- 
stupaju neki sa općinarima upravo nečovječno. Osve- 
ćuju se onima koji su glasovali za opoziciju, te ih pro- 
ganjaju svim mogućim i nemogućim sredstvima. Ta- 
kav postupak jednog općinskog činovnika, a sličan 
takav postupak i kojeg sreskog načelnika ili pod- 
načelnika ne može da približi našega seljaka vlasti, 
nego ga odalečuje od iste. On ovakvu vlast ne voli, 
nije mu mila, odvratna mu je, a što je svega t.oga fa- 
cit, gospodo, — nezadovoljstvo. To nezadovoljstvo, 
to veliko z!.o, ta velika mora koja pritište naš narod 
treba da se svakako odstrani. Ova teška rana na na- 
rodnom tijelu treba da se temeljito izliječi, ako želi- 
mo zadovoljstva u narodu, onog zadov.oljstva za ko- 
jim je toliko težio naš veliki Kralj Mučenik. Njemu, 
tom velikom geniju našem i narodu našem za ljubav 
dužni smo, da državnu i samoupravnu administraciju 
stavim.o na druge i jače temelje, kako će ona zado- 
voljavati svakoga našeg državljanina, zajamčiti mu 
mir i blagostanje u njegovom domu i donijeti mu 
potpuno zadovoljstvo. 

Zato treba što prije donijeti toli željkovani za- 
kon o banskim samoupravama, koji nam se već tri 
godine dana uzastopce obećavao, a čije donošenje 
je vladi u dužnost stavio Svojom Prestolnom Bese- 
dom i naš Blagopočivši Kralj Aleksandar I Uje- 
dinitelj, polažući na taj zakon osobitu važnost, zna- 
jući da će takav zakon donijeti u narodu velike olak- 
šice i mn.ogo zadovoljstva. Ovim bi se zakonom, go- 
spodo, administracija koliko banovinskih, toliko sre- 
skih i općinskih vlasti imala reorganizirati tako, da 
bi odgovarala svim današnjim zahtjevima i životnim 
potrebama našega naroda — Srba, Hrvata i Slove- 
naca, jer današnja administrcija, naročito kod sre- 
skih i općinskih vlasti, apsolutno ne valja, ona koči 
svaki pravičan i pravedan rad u pojedinim srezovima 
i općinama, ona koči svaki njihov napredak. 

Mnogi današnji sreski načelnici ne znaju uprav- 
ljati povjerenim im srezovima, a jošte manje voditi 
nadzor nad općinama, naročito nad vrjo važnim a- 
gendama iopćinsk.og bilježnika i blagajnika. Oni su u 
većini posvema nesposobni da vode administraciju, 
ali, gospodo senatori, ne svojom krivnjom — to mo- 
ram da naročito naglasim — već krivnjom pretpo- 
stavljene vlasti, koja im nije dala prilike, da od svo- 
jih starijih prokušanih i vrsnih kolega nauče kako 
treba upravljati srezom, kako općinom, kako treba 
poslovanje (općine nadzirati, naročito agende općin- 
skih bilježnika i blagajnika, i kako je njihova naj- 
preča dužnost najvećim marom proučavati narodna 
životna pitanja, da se dođe do željenog narodnog smi- 
renja i blagostanja, do potpunog zadovoljstva. Po- 
navljam nisu ovi sreski načelnici imali prilike da na- 
uče od sv.ojih prokušanih starijih kolega, jer su svi 
ovi stariji prokušani upravni činovnici poslani od 
strane raznih partizanskih vlada i raznih režima u 
penziju, pa nije bilo od koga da nauče pravilnu ad- 
ministraciju srezova i nadzor nad općinama. Ovi u 
većini mladi sreski načelnici bili su upotrebljavani i 
danas ih se upotrebljava — žali B.ože — najviše u 
političke svrhe. Oni su danas panduri, policajci i ništa 
drugo, umjesto da se bave ■— zašto su najviše i po- 

zvani — ispitivanjem potreba i tegoba povjerenog 
im sreza, proučavanjem gospodarskih, prosvjetnih, 
privrednih i inih problema, da se tako našem narodu 
donese toliko željkovano blagostanje, ono blaženo 
zadovoljstvo. Zato je dužnost naših najviših držav- 
nih vlasti tako .odgajati naše upravne činovnike, da 
Oudu dobri prijatelji i pravedni skrbnici svoga naroda, 
koji ih plaća i uzdržava. Oni treba da osjećaju 
za narod, da ga priljube sebi, da ga podučavaju, da 
mu budu dobri savjetnici, a ne da ga vječno progone 
kaznama, zatvorom i globama, samo za to, što neće 
da služi sad jednom, sad drugom ili trećem režimu, 
na koje narod gleda sa nepoverenjem jer ih smatra 
krivcem svog nesnosnog stanja. Pouzdajući se u Kra- 
ljevsku vladu uvaženog gospodina Ministra pretsjed- 
nika dr. Milana St.ojadinovića, koja je već odmah na 
početku svoje vladavine uznastojala ublažiti i obu- 
staviti mnoge nepravedne progone naših sudržav- 
Ijana, smjelo mogu ustvrditi, da će ona znati naći 
načina, kako da ovakvog upravn.og činovnika, da- 
nas još narodnog progonitelja, sutra učini prijateljem 
i dobrim savjetnikom, te učiteljem svoga naroda. 

Još je jedno z\o, gospodo, koje bije naš narod i 
čini ga u velikoj mjeri nezadovoljnim, a to je nemi- 
losrdno i proti svim principima finansijskog zakono- 
davstva provadano utjerivanje i ubiranje državnog 
poreza i daća u narodu. Trebalo je, gospodo', prošle 
i pretprošle godine zaviriti u naša sela, pa bi se vi- 
djelo kako su državni p.oreski organi na jedan ne- 
dozvoljeni i protuzakoniti način ubirali poreze, na- 
ročito u Savskoj banovini, a za njima su se brzio po- 
veli i općinski .organi. To, gospodo, nije bilo ubira- 
nje' poreza, to je bilo haračenje. Naročito pred sam 
katolički Božić 1933 godine, kada vjernici pjevaju 
Narodenom Malom Isusu omiljenu pjesmu: »Svim na 
zemlji mir, veselje« kao da ih je bjesnilo uhvatilo, 
zaredaše od sela do sela i izvukoše za dužni porez iz 
seoskih kolibica sve što se vrijednijeg izvući dalo. 

Gospodo senatori, bio je to grozan prizor. Svat- 
ko ko je to haračenje po selu vidio, zgrozio se nad tim 
nedjelima Sto su ih počinjali .ovi državni i opštinski 
organi. Majke i djeca plakali su, jer im se iz doma 
vuče i ono malo posteljine sa kreveta, otimlje ono 
malo boljeg odjela i .obuće, koju nose, jadnici, samo 
nedjeljom i svetkom. Usred oštre zime ostadoše bez 
zimskih kaputa, bez toplijih odijela, bez toplih po- 
krivača, a neko i bez hljeba, jer im nekoji organi i to 
zaplijeniše. Samo uslijed oštre intervencije nekoje go- 
spode poslanika i senatora vlast je tada bila zabranila 
plijeniti hramu. Djeca, starice i starci nisu imali čime 
da se u ovoj oštroj zimi pokriju. Tak.o su svi ovi 
jadnici dočekali Rođenje Hristovo u tuzi, žalosti i 
plaču, dok su muževi, očevi, hranitelji obitelji, sto- 
jeći na pragu sv.oje siromašne kolibice, zdvojno zu- 
rili pred sebe, blijedi, mirni ali tužni. Sto dočekaše 
u sv.ojoj slobodnoj državi ovakove strašne i crne 
dane. 

Narod, gospodo, nije d.obivao od poreske uprave 
propisne opomene, što je bila njena dužnost prema 
postojećim propisima, nego su p.orcski organi t. zv. 
državni ovrhovoditelji u zajednici sa općinskim or- 
ganima sa teretnim kolima banuii iznenada u selo i 
tko nije mogao uplatiti odmah cijelu dužnu svotu za 
porez, smjesta je bio plijenjen i odmah je obavljena 
transferacija zaplijenjene robe, tovarilo se na kola 
i vozilo u općinu, gdje su se .odmah nakon dva dana 
održavale dražbe zaplijenjenih pokretnina. 

Gospodo, taj državni poreski organ plijenio je 
svakoga i onoga siromaška, kome inače općina izdaje 
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svakom prigodom uvjerenje o posvemašnjem širo 
maštvu, a kome bi trebala nadležna državna finan- 
sijska vlast upravo radi tog potpunog siromaštva ot- 
pisati taj poreski dug. Pljenilo se sve do čega se je 
došlo. Za malu svotu duga plijenio se predmet velike, 
vrijednosti. Tako je jednoj seljakinji za ciglih 27 di- 
nara poreznog duga zapljenjena jedna kompletna 
nova šivaća mašina, vrijedna 2.000.— dinara. Šika- 
nacije bilo je na pretek, a da je to vredalo naš narod. 
o tom ne trebam da govorim. Dapače, ako nije bilo 
dužnika kod kuće, a stan bio zatvoren, poreski or- 
gani jednostavno provališe silom vrata i odniješe svu 
robu bez da je ma iko bio prisutan od njegovih do- 
mara. ...... 

Gospodo, sami možete zamisliti, da .ie ovakav 
protivzakoniti i upravo nečovječni postupak ovih dr 
žavnih organa ogorčio naš narod, da je naš seljak 
zamrzio ove organe i da ove po njega crne dane tako 
brzo zaboraviti neće. Nije onda čudo, gospodo, da Je 
u narodu zavladalo veliko nezadovoljstvo, pa treba 
samo željeti, da se ovakovo zlo više nikad u našoj 
državi ne pojavi, jer, gospodo, još samo jedno ova 
^ОУО — kako sam opisao — nasilno i protivzakonito 
ubiranje i utjerivanje poreza baciti će našeg državlja- 
nina-porezovnika, naročito našega seljaka, na pro- 
sjački štap. Otkuda da on u buduće udovoljava kao 
porezovnik svojim dužnostima? Finansijalna znanost 
uči, da treba porezovnika jačati a ne slabiti, treba mu 
dat'i prilike da se ekonomski ojača, da može lako i bez 
perturbacija u svom gazdinstvu namiriti svojoj dr- 
žavi poreze, koji su joj potrebni za vodenje njenog 
gazdinstva. Nemojmo, gospodo, zaboraviti, da naš 
narod rado plaća poreze svojoj državi kada možo. 
On je svjestan toga podavanja, dapače prva mu |c 
briga kada u jeseni pobere svoju ljetinu, da najprije 
namiri državi poreze. Ali kada on ne može, kada 
mnogi nema u kući jedan dinar da kupi soli, karia 
nema ni za šibice da naloži vatru, onda, gospodo, 
treba imati uvidavnosti i naći načina, kako će se ipak 
do ovih državnih prihoda doći, a da se ne povrijedi 
plemenito srce i duša našeg naroda. 

Gospodo senatori, kako na čelu Kraljevske vlade 
stoji danas muž osobitih vrlina, odličan stručnjak u 
finansiiskim pitanjima, koji je nikao iz naroda, ko.ii 
ljubi i voli svoj narod, voli Srbina. Hrvata i Slovenca 
podjednako, a uz njega desna mu ruka isto stručnjak 
u finansijskim pitanjima g. Ministar finansija Dušan 
Letica, narodni čovjek, uvjeren sam, da se oni neće 
laćati takovih protuzakonitih i nečovječnih sredstava, 
takovih kaznenih ekspedicija kako ih dobro narod 
naziva, nego da će dati ubirati poreze onako kako ro 
finansi'jski propisi propisuju, redovnim putem, ai; 
uvijek obazirući se na ekonomsku snagu naroda. 

Gospodo, veliko nezadovoljstvo postoji i medu 
državnim penzionerima i to samo u Savskoj banovini, 
jer teško zasluženu penziju ne dobivaju redovito, 
kako bi to morali da dobivaju, svakoga prvoga u 
mjesecu, nego uvijek neredovito tako, da se mora 
čekati na isplatu i po cijeli mjesec dana. Gospodo, 
kad se znade, da se u svim drugim banovinama ispla- 
ćuju redovno svakoga prvoga u mjesecu penzione- 
rima njihove penzije i kada se čita i u beogradskim 
novinama, koncem svakog mjeseca poziv, da imadu 
penzioneri sačekati kod kuće na prvoga kako će ini 
nošta moći uručiti penziju — tada, gospodo, nas pen 
zionere iz Savske banovine, jer i ja sam penzioner, u 
duši boli da se ovako nejednako postupa sa isplata- 
ma da se nejednakom mjerom mjeri, pa se pitam u 
seh'i   zašto docne doznake od strane Ministarstva fi- 

nansija za našu Savsku banovinu, kada se drugima 
banovinama uvijek na vrijeme doznačuju? Nekoji vele 
da je to opet jedna vrst kaznene ekspedicije na pen- 
zionere iz Savske banovine. U toj stvari interveniralo 
se često puta i od strane gospode poslanika i nas ne- 
kolicine senatora kod bivšeg g. Ministra finansija 
Đordevića, ali bilo je sve uzalud. Pouzdavajući se u 
današnju Kraljevsku vladu koja je spremna donijeti za- 
dovoljstva u narod i u uvaženog našeg Ministra fi- 
nansija g. Dušana Leticu, uvjeren sam, da će ona ovo 
nesnosno stanje penzionera iz Savske banovine po- 
praviti i odmah odrediti, da se doznake za penzije 
Savskoj finansijskoj direkciji u Zagrebu imadu na 
vrijeme doznačivati, da se tako svim penzionerima i 
penzionerkama iz Savske banovine mogu svakog 
prvog u mjesecu točno njihove penzije isplaćivati, 
da   nestanu već jednom   protežirani  i  zapostavljeni. 

Nije ni čudo, gospodo, da medu Hrvatima i Sr- 
bima s one strane Save vlada nezadovoljstvo, kada 
Savska banovina ne može dobiti jednu formalnu do- 
zvolu, naglašujem formalnu, i to od Ministarstva pro- 
svjete, Ministarstva narodnog zdravlja i socijalne po- 
litike, te Ministarstva građevina da se smije graditi 
vrlo potrebna nova gimnazijska zgrada u Zagrebu, 
mada sve finansijske troškove, naglašujem, snosi sa- 
ma Savska banovina, dakle da ih ne snosi država, 
nego se tako dugo s tom formalnom dozvolom raz- 
vlači, uza sva požurivanja i intervencije, da se ta po- 
trebna gimnazija-neće moći ove godine ni graditi jer 
je za gradnju prekasno, mada je od spomenutih mi- 
nistarstava ta dozvola na vrijeme zamoljena. Međutim 
kako sam naknadno saznao Ministar socijalne poli- 
tike g, Nikola Preka, čim je svoj resor preuzeo, smje- 
sta je izdao dozvolu, a tako i gospodin Ministar gra- 
đevina, samo se još čeka na dozvolu g. Ministra pro- 
svjete. 

Uopšte se opaža, da naša Savska banovina nije 
tako od strane naše države tetošena kao što su dru- 
ge banovine — njezine posestrime, što dokazuje već 
ovaj slučaj, pa slučaj sa isplatama penzija penzione- 
rima iz Savske banovine i još mnogi drugi slučajevi, 
kao n. pr, slučaj da je državna dotacija Savskoj ba- 
novini prema ostalim banovinama vrlo malena ili 
nikakova (iznaša samo 2 miliona dinara), iako se 
dobro znade, da Savska banovina prema svome ve- 
likom prenesenom djelokrugu poslova, što ih je pre- 
uzela od države, mora uzdržavati veliku većinu po- 
stojećih cesta, dok državnih cesta u ov.oj banovini 
imade razmjerno vrlo malo. Dogodi se katkada đa 
naša država u Savskoj banovini niti nekoje dijelove 
svojih državnih cesta neće da uzdržava. Evo, gospo- 
do, za to eklatantnog primjera. Grad Zagreb obratio 
se svojedobno, nekako početkom prvih godina na- 
šeg ujedinjenja, molbom na naše nadležne državne 
vlasti, da se Savska cesta, koja je bila državna cesta 
a iza ujedinjenja našega ostala i nadalje takova, te 
meljito popravi, ali sve uzlud, jer država nije htjeli 
kaldrmisati tu cestu. Grad Zagreb se tada ponovo 
obratio pretstavkom na našu državu i molio da dr- 
žava doprinese barem polovinu oko kaldrmisanja 
ove ceste, ali opet, gospodo, sve uzalud, odbijena je i 
ova molba. Tako gradu Zagrebu nije preostalo ništa 
drugo, jer je ta cesta bila već neprohodna, nego đa 
ju iz vlastitih sredstava temeljito popravi. 

Kada se nadalje znade, da Savska banovina i 
njeni gradovi uzdržavaju i veliki broj bolnica i da u 
toj cijeloj banovini nema ni jedne državne bolnice i 
kada se znade, da sve ostale socijalne ustanove uz- 
država naša Savska banovina i njeni gradovi, tada s^, 
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gospodo, opravdano pitamo, zašto ta državna dota- 
cija nije mnogo veća, već prema samom prenesenom 
deiokrugu, koji je Savska banovina, kako prije spo- 
menuh, od države preuzela, kad bi i onako morala 
biti razmjerno veća već i prema državnim dotaci- 
jama, koje dobivaju ostale banovine posestrime? 

Ako se, gospodo, uzme u obzir da ni dugo tra- 
žena i neophodno potrebna izgradnja novog želez- 
ničkog mosta preko Save kod Zagreba nije ni zapo- 
četa, tada, gospodo, nemojmo se čuditi ako tamo u 
narodu vlada nezadovoljstvo! 

A nije li čudo, da medu cijelim našim narodom 
i Srbima i Hrvatima i Slovencima vlada veliko ne- 
zadovoljstvo i radi toga, što sve tri bivše vlade nisu 
provele Zakon o Privrednom Vijeću, koji je još u 
mjesecu februaru 1932 godine — dakle prije tri i po 
godine — izglasan u Narodnoj skupštini i Senatu, i 
to još kao hitan, i od strane Blagopočivšeg Kralja 
Aleksandra I Ujedinitelja sankcionisan. Usprkos toga 
— kao što rekoh — sve tri bivše vlade nisu iinenovaic 
ovo toliko potrebno i korisno Privredno Vijeće, koje 
bi imalo po intencijama samoga Blaženopočivšeg Ve- 
likog Kralja svojom stručnom spremom davati Kra- 
ljevskoj vladi svoja stručna mnenja o pojedinim za- 
konskim projektima, kojima se ureduju privredni ! 
socijalni odnosi. 

Kakvih je teških  posljedica  imao  ovaj  propusi 
Iriju bivših vlada, to se opisati ne da, a vidimo naj- 
bolje te posledice na eklatantnom primjeru Prve hr- 
vatske štedionice u Zagrebu, toga najvećeg i najsta- 
rijeg novčanog zavoda u državi, kada su njeni ula- 
gači upravo bezumno navalili na njezine blagajne i 
vadili svoje uloške. Ma da su uprava ove Štedionice 
i mnogi poslanici i senatori preduzimali sve moguće 
korake kod tadašnje Kraljevske vlade, da priskoči u 
pomoć brzo i odmah s većim novčanim sumama, ne. 
gospodo, to se nije učinilo odmah, već vrlo kasno, 
onda kada je navala ulagača preotela mah i dakako 
pomoć je došla prekasno. Da je tadanja vlada odmah 
na početku pritekla dostatnim sredstvima Prvoj hr- 
vatskoj štedionici u pomoć, mi, gospodo, — smjelo 
mogu to da tvrdim, — ne bismo imali ni bankarske 
ni novčane krize, koju danas svi na sebi osjećamo i 
dobri  Bog znade kako ćemo je još dugo osjećati. 
Kako vam je svima poznato sve druge države su u 
sličnim slučajevima energično i brzo pritekle u po- 
moć svojim novčanim zavodima, pa ih je tako mi- 
nula ova kriza. Gospodo, ja sam uvjeren, da je tada- 
nja vlada imala za savjetnika »Privredno Vijeće«, za- 
cijelo ne bi došlo do ovakove krize novčanih zavoda. 

Nezadovoljstvo  medu  Srbima,   Hrvatima   i   Slo- 
vencima vlada i radi toga, što, kako Zakon o seo- 
skim opštinama, tako i Zakon o gradskim opština- 
ma, koji su izglasani u Narodnom pretstavništvu  i 
sankcionisani takode od strane Blagopočivšeg Veli- 
kog Našeg Kralja, nisu pnavadali bivše vlade, jer su 
te vlade i dalje — kao da ovi zakoni ne postoje — 
imenovale i gradske i općinske vijećnike, te pretsed- 
nike gradskih i seoskih općina, umjesto da su raspl- 
sale općinske i gradske izbore, da tđko bude zakonu 
udovoljeno. Od nas državljana traži se respektiranje 
zakona u svakom pogledu, dok sama državna vlast 
iste  ne  respektira. Pouzdano se  nadam da će naša 
današnja Kraljevska vlada, koja je pokazala volju da 
unese u narod što prije mira, zadovoljstva i blago- 
stanja, odmah u život privesti sva ova tri pomenuta 
važna zakona. 

Imademo, gospodo, još jedno zlo koje bije naš 
narod, koje ga  čini nezadovoljnim,  a to   je vječno 

isticanje  poznatog   nacrta   Zakona o štedionicama, 
koji u članu 51 predviđa jednostavno likvidaciju svih 
postojećih banovinskih štedionica.  Gospodo, ja mi- 
slim da nema nijednoga senatora koji ne bi pozna- 
vao koristan rad i poslovanje ovih banovinskih šte- 
dionica. Ja sam, gospodo, već prošle godine 21 mar- 
ta, prigodom proračunske rasprave za godinu 1934 l 
1935 govorio dosta opširno o tim banovinskim šte- 
dionicama i naročito pobijao eklatantnim dokazima 
smjelu tvrdnju sastavljača tog nacrta zakona, da ba- 
novine tobože nisu nikakove ekonomske jedinice, te 
da  njihove štedionice  nemaju  uslijed    toga    raison 
d'etre, i pobijao daljnju njegovu tvrdnju, da dosada- 
nji  rad banovinskih štedionica  nije tobože pokazao 
uspjehe i da one ne bi mogle izvršiti zadatak u po- 
gledu propagiranja štednje  i sabiranja uložaka, pa 
s toga, gospodo, smatram posvema nepotrebnim i da- 
nas o tom govoriti. Žalosna je samo činjenica, da je 
pred dva do tri tjedna izašla u beogradskim i zagre- 
bačkim dnevnicima ponovno jedna notica o tom na- 
crtu zakona i u toj se notici hotimično i zlobno is- 
taknula — već odmah u početku te notice — likvi- 
dacija banovinskih  štedionica.  Ustanovilo  se,  da Je 
to jedna te ista osoba, koja je već prošle i pretprošle 
godine rovarila protiv banovinskih štedionica, a sve 
u korist jednog državnog  novčanog zavoda,  da je 
upravo sam sastavljač toga nacrta zakona proturao u 
javnosti ovu noticu, da time i onako uzbunjene du- 
hove jošte više uzbuni. Kada se znade, da je narod 
te banovinske štedionice i  hranilnice  upravo  prilju- 
bio i zavolio, da je u njih stekao veliko povjerenje, 
da ga one ekonomski pomažu i podižu, da ga upra- 
vo one štite od lihvara, zelenaša, tada će, gospodo, 
upravo taj isti narod — kojemu današnja naša Kra- 
ljevska vlada pripravlja teren da on bude zaista odlu- 
čujući faktor u našoj lijepoj i moćnoj Kraljevini Ju- 
goslaviji — imati odlučnu riječ o biti i ne biti ovih 
banovinskih štedionica, a neće biti odlučan taj gospo- 
din, sastavljač toga nacrta, niti ona državna institu- 
cija u čiju korist hoće banovinske štedionice da se 
ukinu. 

Naš Blagopočivajući Kralj Aleksandar 1 Ujedini- 
telj,  taj  Veliki nosioc mira  i  blagostanja, pokazao 
nam je put kojim moramo da koračamo da do cilja 
dođemo, da u istinu očuvamo Jugoslaviju. Jeste, go- 
spodo, mi Srbi, Hrvati i Slovenci trebamo da kroči- 
mo ovim putem. 4J našim srcima mora da bukti is- 
tinska,  nepokvarena ljubav  prema  narodu  i  državi. 
Sve   što   radimo,   treba   da    radimo   samo   za  na- 
rod, treba da radimo ne za sebe, za svoj ego, nego 
uvijek za drugoga, za bližnjega svoga. Sebičnost mo- 
ia daleko biti od nas, mora da zavlada altrui/am, jer 
u državi, gde gospoduje sebičnost, uskrsava nesloga i 
nezadovoljstvo medu državljanima, dok tamo gde go- 
spoduje altruizam vlada mir i blagostanje. Žalibože, 
ni naša država nije pošteđena od takvog egoizma. Ne- 
kojim sinovima  ove  lijepe  i  velike  naše Kraljevine 
Jugoslavije preča je stvar, da njima ide dobro, a za 
drugoga ni brige ih. Taj egoizam ide kod mnogih 
tako daleko, da svojim  radom  oštećuju cijelu našu 
državnu zajednicu. To nam dokazuju razne afere ko- 
je su izbile na javu, tako najmlađa »Našička afera«, 
koja je u nas uzvitlala mnogo prašine. Za dobro na- 
roda našega, za dobro naše države ova afera mora 
da se u tančine raščisti. Treba privesti kazni bezob- 
zirno  svakoga kojemu  je  dokazana  krivnja  da  je 
oštetio  našu  zajednicu,  našu  državu.   To,  gospodo, 
zahtijeva prestiž  naše  države,  to zahtijeva  naš  na- 
rod, koji smatra ovakovog »egoistu« najvećim svo- 
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jim neprijateljem, smatra ga otimačem svoga dobra, 
svoje imaštine. Naglasio sam: bezobzirno svakoga 
kazniti, jer ne smije se dozvoliti da se mali ljudi pro- 
ganjaju i kažnjavaju, a veliki se oslobađaju svakog 
progona i kazne. Ovakovim postupkom stvaraju se 
opet nezadovoljnici, a to ne vodi dobru nego sa- 
mo zlu. 

Polažući mnogo nade u našu današnju Kraljev- 
sku vladu, koja ima potpuno razumevanje i potpu- 
no shvaćanje za narodne želje i potrebe, uvjeren sam, 
gospodo, da će ona znati sve uzročnike tog narod- 
nog nezadovoljstva odstraniti i time smiriti i stišati 
duhove u zemlji. Uzaludno je, gospodo senatori, os- 
nivati nove stranke i stare uskrsavati, nove i stare 
programe na svjetlo donašati I natjecati se, koji će 
ljepši i narodu simpatičniji program donijeti, ako u 
duši ovih ljudi ne bude kucalo srce puno žarke i is- 
krene ljubavi za svakog Srbina, Hrvata i Slovenca 
jednaka, da ga učini zadovoljnim u svojoj velikoj 
i lijepoj, Bogom obdarenoj domaji. Kraljevini Jugo- 
slaviji. Tada ćemo, gospodo, svi moći veselo usklik- 
nuti: Imademo moćnu i jaku Kraljevinu Jugoslaviju, 
jer je njezin narod Srbin, Hrvat i Slovenac u njoj 
zadovoljan, imademo ju onakovu, kakovu je želio 
naš nikad zaboravljeni Blagopočivajući Kralj Alek- 
sandar I Mučenik. 

Naš Blagopočivši Veliki Kralj učio nas je, na- 
dalje, kako imademo da ljubimo i naš najlepši dragi 
kamen u kruni njegovoj, naš plavi Jadran, naše si- 
nje more, na kojem nam zavidaju mnogi i mnogi 
prijatelji i neprijatelji. Velike Njegove riječi: »Kao 
dosada tako od sada budite vjerni i budni čuvari na- 
šeg Jadrana, za vama čvrsto stoji ujedinjena Otadž- 
bina«, upravljene Primorcima, a izrečene prigodom 
prvog pohoda u naš lijepi historijski grad i luku 
Split, te velike Njegove riječi najbolji su nam dokaz 
koliku je važnost Veliki Kralj polagao u to naše Jad- 
ransko more, kako je velikih i dalekih pogleda bio, 
kad je ovo naše more smatrao snagom i veličinom 
svoje države. 

Jest, gospodo, i treba da ovaj naš plavi Jadran 
bude u istini naša snaga i veličina. Taj naš Jadran 
biti će zaista snagom i veličinom našom samo onda, 
ako će država naša ulagati što više brige i mara za 
ovo naše more, ako će što više unapređivati našu po- 
morsku trgovinu, dolaziti u susret našoj privredi sni- 
ženjem postojećih previsokih željezničkih tarifa, koje 
naša privreda danas podnositi ne može, graditi nove 
luke onde gdje to zahtjevaju interesi naše privrede, 
odnosno stare postojeće luke proširivati i trošne te- 
meljito popravljati, iste snabdjevati najmodernijim 
spravama za istovar i utovar morem i kopnom dola- 
zeće robe. To naše sinje more, gospodo, ne daje 
koristi samo Primorcima, kako to nekoji misle, ne- 
go ono daje koristi cijeloj našoj otadžbini, jer pomor- 
skim prometom razvija se ne samo naše pomorstvo, 
nego uveliko se razvija i željeznički saobraćaj. To 
nosi koristi državi našoj u obliku raznih pristojba i 
prihoda (lučke, carinske pristojbe i t. d.) a onim mi- 
lionima, koje ovakovim veleprometom u našim lu- 
kama zarađuje lučko radništvo, o tome ne treba da 
govorimo. Ovakovim unapređivanjem pomorskog, 
lučkog prometa i privreda se naša znatno razvija i 
jača dok se u primorskim mjestima ekonomska kri- 
za ovako zauvijek rješava. ,,   ,.   . 

Gospodo, svaki dobar sin ove Kraljevine Jugo- 
slavije, koji želi svojoj državi napredak i procvat, 
imade'da duboko shvati i važnost našeg Jadrana, ima 
da ga shvati onako kako ga je shvatio naš Blaženo- 

počivajući Veliki Kralj Mučenik. Naš uvaženi Mini- 
star saobraćaja g. dr. Mehmed Spaho, kojemu na 
srcu leži samo boljitak naroda i države, koji nema 
drugih ambicija do li ove: sve za narod i otadžbinu, 
pa naš uvaženi Ministar Pretsjednik g. dr. Milan Sto- 
jadinović, koga poznam i kao velikog ljubitelja na- 
šeg plavog Jadrana, te dobrog poznavaoca njegove 
vrednosti i bogatstva — daju nam jamstva, da će na- 
stupiti bolji dani i za našu privredu, za naš pomorski 
saobraćaj, da će se našoj lijepoj i prostranoj Kralje- 
vini Jugoslaviji zaista podignuti ugled pomorske si- 
le, koji ona zaslužuje. 

Kako će biti mnogima od gospode senatora poz- 
nato, da su se u prošloj godini u gradu Sušaku otvo- 
rila javna i slobodna carinska skladišta, kamo uvoz- 
nici i izvoznici usklađuju svoju robu, da se tako oslo- 
bode tuđih luka i tuđeg posredovanja, to se ovim ot- 
varanjem uveliko počeo navraćati u luku Sušak nov) 
promet. Ova luka (Sušak) postala ja uz izvoznu i u- 
voznom i provoznom — tranzitnom lukom. РЛгпег 
je u skladištima počeo rasti tako da skladišne prosto- 
rije danomice postaju sve tjesnije, pa se već sada 
mora misliti na proširenje istih. Parobrodska dru- 
štva dobila su novi teret, naše državne željeznice veći 
promet, naš radnik stalniju i sigurniju zaradu, a dr- 
žava naša uvađanjem ovih javnih i slobodnih carin- 
skih skladišta dobiva najboljeg svog kontrolora, da 
je faktično ocarinjen svaki kilogram uskladištene 
skupocjene robe, a to znači, gospodo, za nas mno- 
go, a da ne govorim o njenim novim velikim pri- 
hodima. 

Gospodo, ako ova naša javna i slobodna carin- 
ska skladišta dotjeramo i usavršimo, akO' ih budemo 
snabdjeli najmodernijim potrebnim  uređajima,  tada 
ćemo se uistini moći takmičiti sa svima onim tuđin- 
skim skladištima, preko kojih se prije posrednim pu- 
tem uvažala roba u našu državu. Kruna usavršavanja 
tih naših skladišta na Sušaku bila bi, da se Karador- 
devo pristanište, na kojem se proetoru danas nalaze 
ova skladišta, proglasi   slobodnom   zonom,   te bi se 
time uistini afirmirala ova luka kao uvozna i prevoz- 
ila — tranzitna luka. Današnji je sistem naših javnih 
i slobodnih carinskih skladišta preskup, jer svaka ma- 
nipulacija sa  robom mora biti  izvršena u prisustvu 
finansijskih organa i svaki rad preko uredovnih sati 
carinarnice mora biti  posebno  naplaćen, pa  je ra- 
zumljivo da sve to poskupljuje samu manipulaciju i 
otežava uveliko odvijanje prometa. Nadalje i prosto- 
rije u našim skladištima — kako sam već prije spo- 
menuo — jesu danas uslijed novog prometa prema- 
lene, a da se u njima može slobodno manipulirati iz- 
voznom, uvoznom i provoznom robom, što opet us- 
porova brzo manipuliranje robom. Kako sve ovo, ovi 
nedostatci, koče i sapinju snažni razvoj našeg ekspor- 
ta, importa i tranzita, to je apsolutno od velike po- 
trebe da se u luci Sušak uredi slobodna zona, u ko- 
joj se može po miloj volji, slobodno bez ikakovih zapreka 
manipulirati robom i prema prometnim zahtjevima po- 
stepeno podizati prikladne zgrade za uskladištavanje 
i  manipulaciju robom, jer će se tako, gospodo, ne 
zaboravimo, najbolje unaprediti  promet, od kojega 
imadu velike koristi opet samo država i narod. Ja 
sam za to slobodan umoliti današnjeg uvaženog Mi- 
nistra finansija g. Dušana Leticu, da izvoli posvetiti 
osobitu pažnju ovim slobodnim carinskim skladišti- 
ma, te slobodnim zonama i udovoljiti pravednim za- 
htjevima našega naroda, a time pribaviti našoj drža- 
vi nove izvore prihoda. 

Današnja naša luka Sušak je već pretijesna a da 
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bi mogla udovoljavati u cijelosti naročitim zahtjevi- 
ma naših izvoznika drveta. Na Delti i Brajdici nalaza 
se velika stovarišta drva svih mogućih vrsta, koje 
drže u zakupu brojni naši izvoznici iz sviju krajeva 
naše lijepe i prostrane domovine, pa kako se svaki 
dan pojavljuju novi izvoznici drva, potražnja za sto- 
varištima danomice je sve to veća. Parobrodarski saio- 
braćaj se u toj luci uveliko razvio, pa kako su se po- 
lovicom prošle godine, kako već prije spomenuh, o:- 
vorila i javna slobodna carinska skladišta u toj luci, 
to su danomice sva pristaništa u ovoj luci zaposjed- 
nuta parobrodima tako, da se mnogi parobrodi mo- 
raju usidriti pred lukom, gdje čekaju i gube i po dva 
i tri dana dok u luku pristanu, a to je ne samo gubi- 
tak vremena, nego parobrodarska društva trpe ovim 
velike materijalne štete, a mi, gospodo, reskiramo da 
ovi parobrodi neće više u našu luku sa teretom na- 
vraćati. 

Gospodo, kada se sve to uzme u obzir, kada se 
sve ove manjkavosti uoče, tada nam ne preostaje 
drugo nego da ovu luku proširimo na taj način, da 
obližnji zaljev Martinščicu, koji je od davnih vreme- 
na služio kao sastavni dio luke Sušak, upotrijebimo 
kao pristanište, a pozadinu njegovu, onu veliku ra- 
van od 80.000 kv. metara upotrebimo kao stovarište 
svih vrsta drva. Tako bi Martinščica postala izvoznom 
lukom Sušak br. II isključivo za drvo, pa bi se time 
Delta i Brajdica, ta velika skladišta drva, u veliko 
odteretila. 

Sa vrlo malim troškom uredila bi se privremeno, 
do boljih vremena, ova luka Martinščica, posagradila 
bi se pristaništa — gatovi za početak na betonskim 
stubovima i izgradio željeznički odvojak, koji bi vo- 
dio ka obali, a koji bi se troškovi u vrlo kratko vre- 
me amortizirali. Radi svoje preopterećenosti luka 
Sušak imala bi se proširiti i na danas postojeću, a ii 
davna vremena najfrekventniju naravnu luku Bakar, 
kamo bi se imao iz luke Sušak skrenuti svakoliki 
promet glomaznoru robom, ugljenom, rudaoom itd., 
kako to i sama narav izgrađene luke zahtijeva, a koja 
luka je i onako spojena sa novom vrlo solidno gra- 
đenom željezničkom prugom, koja vodi do samoga 
mora. Sa vrlo malim troškom imala bi se i ova luka 
Bakar popraviti i usavršiti. 

Uvjeren sam, da će i naš uvaženi Gospodin Mi- 
nistar Pretsjednik, koji je tada u svojstvu Ministra 
finansija jednim muževnim i spretnim poitezom pera 
uznastojao već na početku svoga službovanja olak- 
šati ekonomsko i finansijalno stanje našega naroda, 
da će on i njegova desna ruka Gospodin Ministar 
finansija Letica znati brzo shvatiti i ovu narodnu po- 
trebu proširenja luke Sušaka i uočiti da je ovo pro- 
širenje jedan bogati izvor novih prihoda za našu dr- 
žavu. Štogod ćemo, gospodo, u to naše more, u taj 
naš plavi Jadran, koji je naša dika i ponos, uložiti, 
stostruko će nam se vraćati, jer ne zaboravimo da 
je naš Jadran veliki izvor bogatstva, on je u istinu 
snaga, život i temelj naše Kraljevine Jugoslavije. 

Gospodo senatori, još malo strpljenja pa ću od- 
mah svršiti. Svima nama je znano, da naša — puna 
naravne ljepote i romantike — Dravska banovina 
nije vezana direktnim željezničkim spojem sa našim 
Jadranom osim onim obilaznim preko Zidanog Mosta i 
Zagreba na Sušak, odnosno na Split, koji je radi viso- 
kih željezničkih tarifa i radi ogromne daljine preskup, 
a da bi ga tamošnji eksporteri mogli rabiti. Upravo 
radi toga tamošnji eksporteri, naročito drvom, pri- 
siljeni su da svoje drvo izvažaju kraćim putem i to 
mnogo jevtinijim, ali putem koji ide, žali Bože, po 

tuđem teritoriju, u tuđu luku — Trst. To isto prisi- 
ljeni su činiti i tamošnji importeri, što je, gospodo, 
za nas žalosna činjenica. Za volju patriotizma ne mo- 
žemo od tamošnjih privrednika tražiti i zahtijevati 
da voze svoju robu duljim i skupljim putem, t. j. 
preko Zidanog Mosta, Zagreba na Sušak, kada je ta 
vožnja usljed previsokih željezničkih tarifa presku- 
pa, a ne možemo od njih tražiti da rade na gubitak. 
Tu, gospodo, razumijeva se, prestaje svaki patri- 
otizam. I upravo s toga razloga kao i još važnijeg 
razloga, što se ovim gubi veliki državni i narodni 
prihod, država je dužna da sagradi u prvom redu 
ovaj željeznički spoj, tim više kad će biti rentabilan, 
te će se u par godina amortizirati. 

Zamislimo se malo, gospodo, pa računajmo, šta 
sve gubimo kad se ovim putem preko tuđeg terito- 
rija i preko tuđe luke izvaža i uvaža. Naše državne 
željeznice gube na pristojbama milijune, jer te mili- 
june progutaju tuđe željeznice, naše radništvo gubi 
svoju zaradu opet u milijunima, jer ih tudi radnik za- 
radi, napokon naša parobrodarska društva gube te- 
rete, a time gube na zaslužbi milijune, koje tuda dru- 
štva zasluže. Svi ovi milijuni, gospodo, ostaju u tuđoj 
državi i tamo se troše i promeću, tako da ovi milijuni 
stvaraju opet druge milijune. Na ovaj način, gospodo, 
kako su to naši stručnjaci prema broju tona izvezene 
i uvezene robe po tuđem teritoriju izračunali, gubi 
naša država i narod oko 80,000.000 dinara godišnje, 
a to je, gospodo, težak gubitak. 

Da se našoj državi i narodu našem, privredi na- 
šoj pribavi opet jedan izvor prihoda, molim uvaže- 
nog Gospodina Ministra saobraćaja da posveti pa- 
žnju i ovom nacionalnom i korisnom pitanju, naime 
izgradnji direktnog željezničkog spoja Dravske ba- 
novine sa najbližom lukom Sušakom i da dobrotom 
pristupi pozitivnom rješavanju mnogih te mnogih u 
ovom pitanju zajedničkih pretstavka, predanih jos 
njegovim prethodnicima od strane privrednika Drav- 
ske i Savske banovine, koje pretstavke još i danas 
kod Ministarstva saobraćaja leže neriješene. 

Kako je upravo na inicijativu i predlog današ- 
njeg našeg uvaženog Ministra Pretsjednika g. dr. Mi- 
lana Stojadinovića, a tada Ministra finansija, propi- 
sana hvale vrijedna i upravo spasonosna Uredba o fi- 
nansiranju velikih javnih radova u svrhu oživljenja 
narodne privrede, suzbijanja nezaposlenosti i unapre- 
đenje turizma, kojom se između ostalog, članom pr- 
vim ovlašćuje g. Ministar saobraćaja, da izgradi že- 
ljezničku liniju za upotpunjenje postojeće željeznič- 
ke mreže i da izvede nove željezničke linije radi pri- 
ključenja željezničke mreže onih krajeva, koji do 
sada nisu bili vezani željeznicom. Istom Uredbom na- 
ređuje se g. Ministru finansija finansiranje ovih jav- 
nih radova sa jednom milijardom dinara. S toga u- 
Ijudno molim uvaženog inicijatora te Uredbe u osobi 
g. Ministra Pretsjednika dr. Milana Stojadinovića, pa 
današnjeg ministra finansija g. Dušana Leticu, te g. 
Ministra saobraćaja g. dr. Mehmeda Spahu, da, do- 
brotom, od ove jedne milijarde dinara osiguraju, re- 
zerviraju jedan dio za izgradnju vrle potrebnog^ že- 
ljezničkog odvojka Sušak—Martinščica radi prošire- 
nja luke Sušaka," a tako i za neophodno potrebnu že- 
ljezničku liniju Ljubljana—Sušak, koja će oba željez- 
nička spoja biti rentabilna i brzo će se amortizirati. 

Gospodo, patriotska me dužnost veže kao sina 
ove naše lijepe i prostrane Kraljevine Jugoslavije, 
kao Hrvata," da u ovom visokom Domu dignem svoj 
glas na obranu teško povredenih Hrvata i najener- 
gičnije  protestvujem   u   ime  njihovo   proti   onoj  te- 
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škoi kleveti, koju je nama Hrvatima nanio javno u 
Narodnoj skupštini prigodom verifikacione debate 
poslanik Sreza Sušačkog g. Milan Banić. Ne mogu, 
stid me je ponoviti svu strašnu klevetu, jer je tako 
gadna i ogavna. Što je g. Banica ponukalo na to, da 
"e ол kao Hrvat blatom nabacuje na hrvatski narod, 
to će nam, ako Bog dade, vrijeme odgonetnuti, a hi- 
storija će reći svoje! 

Sa bolom u srcu odbijani ovaj najprostiji, crnt 
napad na Hrvate, što su ga ikada doživili, i sa bolom 
u srcu moram se žaliti, da se je uopće dozvolilo u 
Narodnoj skupštini, pred tako uvaženim i visokim 
forumom, — u kome je prisustvovala i tadanja Kra- 
ljevska vlada, — nesmetano blatiti cio jedan narod, 
koii je sastavni dio naše Kraljevine Jugoslavije. 

Kako je, gospodo senatori, našoj državi apsolutno 
potreban i nuždan proračun za normalni tok njenog 
Gazdinstva pa kako imadem povjerenja u ovu našu 
današnju Kraljevsku vladu, koja je već kod samog svog 
nastupa pokazala najbolju volju smiriti i stišati du- 
hove u zemlji, što nam opet daje jamstva da će za- 
ista i nastaviti sređivanje naših unutrašnjih neprili- 
ka to izjavljujem da ću glasati za ove proračunske 
dvanajestine. (Odobravanje.) 

Potpretsednik dr. Uroš Krulj: Ima reč senator g. 
Vojislav Protić. 

Војислав Протић: Господо сенатори, ja, као нај- 
мтађи члан у овоме Дому no времену ступања у 
н.ега не мислим да ce упуштам у политичка пи- 
тања пошто he господа говорпици који he после 
менедоћи и пошто су г. г. сенатори који су већ 
роворили у главном дотакли све оне тачке на осно- 
BV КОЈИХ кад ce Сенат изјаеии, Сеиат гласа за бу- 
петске дванаестине. Ja хоћу, узимајући први пут 
оеч у овоме Дому, само у политичком погледу да 
VMHHHM то изјашњење: да je :!а меио. иЈшсталицу 
бивше демократске странке, након шестог Јануара 
[929 године, основно политичко кродо остало: чу- 

i Vni тжавно и национално јединство. Сваку oii> 
владу II;I п влаДУ '• И'- ОтојадиноввЉ^ помагаћу 
токлегод она буде на том основном принципу. Из 
'icr laiunni'' lM>i'i.i.<'i!<'i,v li.ia.ir MU смо добидн уве- 
',',■,,' o (овољним гараитијама да тај основни прлп- 
miu КОЈИ je, no моме дубоком схпатап.у. уолоа за 
oiKTaiiai; национадне југословенске заједницо, има 
ма буде очуван. Зато уиапред пзјављујем, да h.y 
•^,..,',,.',, ;,,., iiiuM.ior ^акона o буџетоким дванаеста- 
нама  и Финансијски закоч и вавредне кредите. 

ja сам, гооподо, узео реч ие да гов(^им овде o 
политици које je било доста, в коју ва моменат 
ппепуштамо Краљевској владн да ce она више o 
томе брине, ja caw узео реч да Eiao оре^ставнвпк нако 
vi-'viiiH (ржавнс целине, али као човек из јужпих 
LjaieBa учиним једау малу вапомену ва рад, иа 
иолитикј   желез DROI   саобраћаја,   etoja   тангира 
паш класични Jyi'- 

Господо. арзната je втвар, и банадно би било 
,., vonuiTc'o томе разлажем, да су наши јужни кра- 
.' и ј;,,;(| ;Јао<-талп, да чптаии nacvim. чнтаие. ако 
тоћете мале економскв обаастн немају ве;«1 са ва- 
жним трговачким чентрнма, сде бв иогле да отупж 
v iioTirniiv in-iv. ii да ce iKUimi.v иа onaj стандард 
гинота на коме су давно и давно, npo мпого дс- 

ircimii 'крајеви преко Оаве и Дунава. Ми ne можр- 
,L негирати иапоре раадш влада да ce аа Јужпу 
runiiiv vMiiiiii OHO MITO ce можс првма iiaciiofloam- 
и, м Љинансијским средствима. Тамо je учињено 
оста   \,"i v погледу ввзивања важних. интервсан> 

тних. богатпх крајева на Југу. које многи — нека. 
ми je допуштено да то кажем — не познају, ниЈе 
учињено онолико колико je потребно, колико мора 
и колико je неодложно. Ja говорим o овој сгвари по- 
водом напора пређашње владе г. Богољуба Јевтића; 
који прихвата и ова Влада, да ce из ванредног кре- 
дита за јавне радове учини нешто у тим крајевима. 
Говорим поводом тога, да, иако je данас тешка прп- 
вредна и финансијска ситуација у земљи, ипак на- 
ђемо могућности да тај наш крај добије нешто из 
тог ванрвднот кредита у погледу изградње Жб' 
лезница. 

По Уредби o кредитирању јавних радова, o ко- 
Јој говоре тачке 7 и 19 § 90 Финансијског закона, 
uко сам тачно обавсштен, ио већ донетој одлуцн 
Краљсвске владс пројектовапа je ируга Скопље — 
Тетово—Гостивар. Kao човск. с Југа, ja не бих имао 
ништа. да приговорим тој одлуци. Шта више, госпо- 
до. ja ппх поздравио сваку одлуку која доноси ма 
и један километар железничке пруге на Југу. Али, 
ако би та одлука значила да ce одлаже, или сасвим 
у ведоглед одбацује питање подизања, изградње ж«- 
лезничке пруге Битољ—Ресан—Охрид, пруге чија 
je изградња одлучена мислим још пре 10 година. 
пруге која je вев пројеЕтована и пре више година 
трасирана, — ja бих могао и морао да замерим 
што ce овде чини једна диверзија, једно oдтcyпaIIУ^ 
од једног плана, и имао бих да нагласим: да та пру- 
га не би требало да изостане иза пруге Скопље— 
Тетово—Гостивар. Може ми ce приговорити да нема 
новаца, да нема довољно иоваца за две пруге. To je 
оправдана ствар. To могу да прахватим. Код решава- 
ња тих иитања треба поћи од принципа да ce ра- 
сположивм материја.ша средства употребе онамо. 
онако и оним редом како ће најефикасније доприне- 
тп oiuiiToj народној привреди и опште народном до- 
бру, да ce та питања рсшавају оним редом како ce 
по природи случаја и no хитности налаже. Ja сти- 
јим на гледишту да je иитање изградње пруге Бп- 
тољ—Ресаи—Охрид било много важније и много 
нрешније него питање изградње пруге Скопље—rlV- 
тово—Гостивар. Ради тога сам узео реч и хоћу да 
изнесем неколико аргумената, познајући месне при- 
лике, иознајући теренске прилике за овај други за- 
кључак: да треба градити редом, оним редом како 
Je најхитније и најпотребније и оним редом како je 
иајкорисније. да докажем да je објективно решењс 
тога другог поступка у ирузи Битољ—Ресан—Охрид 
a m; у прузи Скопље—Тетово—Гостивар. 

Господо када то кажем, када то говорим, када 
го пстичем ja кажем опет да нисам против томе да 
ce иодиже пруга Окопље—Тетово—Гостивар и да 
мора иретходити иодизању пруге Бнтољ—Ресав— 
Охрид. Зашто? (ду. Франгеш: Па то спада у специ- 
јалну дебату.) Ja сам тако и хтео. Господин Прет- 
седник ако допусти... ja нисам ни очекивао да hy 
говорити сада н ja hy ce потрудити да ограничим 
мој говор на десетак минута (Претседник Владе ćp. 
Mn.KiH Стојадиновић: Молим. ja нисам иравио при- 
l'OBOp). 

Седамнаест година je откако смо ce ујединнлп 
a MU немамо до дапас никакве жељезничке везе са 
Албанијом и ако no географском положају Алба- 
пија у погледу робног и трговачког промета грави- 
тира сувим преко Југославије. Ми немамо ни пут- 
ничког промета ни робног промета са том земљом. 
Међутим Грци су у међувремену успели да како- 
гако преко .'leimiia—Бикчишта и Корче освоје тр- 
жиптте у Албанији. Док ми у томе праг.цу ire pa- 



82 V РЕДОВНИ CACTAHAK — 2tj ЈУЈ1А  1935 

димо ништа? њихови окретни трговци везују кре- 
литнс односс које he бити иеома тешко развргнутн 
чак н онда када будемо омогућили успешну тргови- 
ну са Алоанпјом. To je један разлог да би требало 
поћи у томе правцу да се омогући пашим трговцима 
да ступе у везу са албанским тржиштима na, разу- 
ме се, да уз друге административне околпости и на- 
иоре отму то тржиште, којо je, за нас изгубљено. 
Дакле то je тај разлог којн диктује хитност, a када 
диктујс хитпост он упућује на то да се идс оним 
правцем где ће се постићи тај циљ да се изгубљено 
албанско тржиште »овратп. Господо. да je то н.ч 
прузи Битољ—Ресан—Охрид има пуно разлога. 
али мени не доиушта одмакло време да их све из- 
несем. Ja hy само да на неколико најглавнијих ука- 
жем, верујући да he Краљевска влада при конач- 
ној изради ревидирати своју ранију одлуку да веза 
са Албанијом треба да буде тим правцем a не она- 
ко како се пројектовало да се дође до Влајинаца na 
да се ту годинама стојп. 

Господо, први основни разлог јесте у томе што 
би ируга  Битољ—Ресан—Охрид значила у својо.] 
суштинв  завршење  пругс   Велес—Прилеи—Битољ. 
Пруга Велес—Битол, биће, верујем и надам сс, го- 
това крајем ове године. У њу je уложено 250 мили- 
оиа динара. Ta ируга каква je таква je и ако народ 
иоллжт ведике наде у њу, неће имати никакав свој 
значај него he се свести на транзитни промет иут- 
ника између севернс Грчке, Македоније и name 3t>- 
мље и за иромет нешто ма.к) житарица и стоке штс 
he се извести из котлиис битољске и то he биги 
једна недовршсна пруга. Али, ако би се одмах при- 
ступило изградњи пруге Битољ—Ресан, онда би ти 
цродужење значило довршење ове пруге у којој je 
seh један велики материјал и ефекат инвестиран. 
To би учинило да ова пруга у коју je инвесгирано 
250 милиона динара добије и један рентабилитет н 
постане не једлом пругом локалног cao6pahaja из- 
међу Битоља и центара у држави neh једном међу- 
државном пругом која би спајала наше трговачкс 
центре оа албанском територијом   једним   иравцеЈг 
који води у јужну Албанију где je, како hy даљс 
рећи, птандард живота инте1>есантнији за трговину, 
него што je станда||д жпиота у цонтру п на геверу 
Албаније. 

Гооподо, по гоме ирвом разлогу што би та пру- 
ra Блтољ—Ресан—Охрид значила употиун^њс, до- 
(фпкчве и појачаЈБе рентабилигета   пруте  Велес — 
Прилеи — Битољ, налазим да га ируга Битољ—Ре- 
сан—Охрид треба да  претходи прузи Скопље—Те- 
тово—Гостивар. која до Влајинаца идући.  где би 
се зауставила, никаква иитереса нема   за   банску 
грговину и баноки промет као и за рситабилитет 
готове пруге, него би била само конкурснт те пгруге. 

Други разлог, који би уиућивао na аалњуЧ&к 
да треба прво приступити изградњи пруге БитоЛ)— 
Pecan—Охрид, јесте у томе, да се — ftao тто cair 
ма.И) npf лодирнуо и наиоменуо — покушало отети 
изгубљено албанеко тржиште у јужној  Албанији. 

' Господо, пруга Тетово—Гостивар, и кад би де- 
бупшрала у охридском базену, оставила би извак 
тога ллана, базен Корчев. IlHTahe ме неко: Шта то 
значи, зашто je тако интересантно да се тај базел 
Корчев треба да ухваги. Зато, господо. што у то.м 
бааену треба да бијемо битку са грчким трговцима 
који су се већ власирали. Пруга Битољ—Ресан— 
Охрид са варијантом преко Стења, која нс би ко- 
штала десетину  милиона динара,   не би оставила 
рзван тога плана хржиште Јужне Албаније. које je 

много интересантније него северне и централне. 
Интересантно зато, што je стандард живота у томе 
крају много виши него горе. 

Tpohii разлог, господо. којп би упућивао на 
лрешност и хитност пруге Битољ—Ресан—Охрид je 
у томе, што слободна солунска зона, која до данас 
не показује особиту активност, тек преко ове пруге 
може добити своју пуну валшост у погледу нагпе 
увозне трговине за Албанију. 

To су углавном разлози, које ja овлаш додиру- 
јем зато, што желим да вас не замарам. To су у 
главном разлози општс привреде, разлог опште тр- 
говинске политике, a не локалне. Има један разлог, 
JUTO би та пруга требала да прође кроз Преспански 
срез, кроз преспанску котлину. Питаће неко, што 
овет то треба да му значи. 

Преспански срез, господо, Преспа, та класична 
Преспа, то je један крај, у коме има једно лепо је- 
зеро, око кога има иуно насеља, лепих села, наста- 
њених људима, који су годинама били у Америци, 
који су Hai;iii;.iii на један висок стандард живота, 
KOJU су — док je Америка примала паше радникв, 

доиооили милионе долара, тај срез нрети да 
остане ласиван, срез, o коме he држава морати као 
o сирочоту да се стара. Ja xohy да кажсм, да je ту 
било такво једно благостање, да су преспанкс ва- 
диле здраве зубе, да би наместиле златне upe 4 го- 
дане, a да данас постављају питање, да ли he Moliir 
сутра купити хлеба. To je један срез, који треба 
преоријонтирати ка BohapcTBy, a да би се створилп 
продуслови да то BohapcTBO успе, и да држава буде 
као iioMohHHK и да пружи изворс за живот томс 
свету, који je на високом стандарду живота, то Je 
средство да се створи једна ируга, која у вези са 
ирвим, другим и трећим разлогом налаже, да се еа 
тим питањем похита, да се оно де одлаже. 

Госиодо, истиче се и пише се много o туризму, и 
кад год се говори o туризму у Јужној Србији* гово- 
ри се o Охриду и Охридском језеру. Ja возпајем тс 
крајеве лепо, и жалим што их многи други не ио- 
знају толико, јер je збиља то јсдан леп крај, једап 
од вајлеппшх крајева у нашој земљи. Али ако се 
жели да се истим материјалним ефектима постигнр 
у иотиуности туристички циљ у јужним крајевима, 
ja мислим да треба иругу воја би тај туризам омо- 
гуЗшла, уиравити оним правцем који he обухватитп 
два језера a нс једно. Поред Охридског ми имамо и 
Преспалско језеро. Ja тврдим да je ono свежије и 
зеленије'од Охридског језера. Ono je маље познато, 
али je и лешпе и интересаитиијс. Сама аруга Бптољ 
-1'есан—Охрид ре ke у иотпуности питање ту- 

ризма, Пруга Тотово—Госпшар и ВЛајинца за ту- 
риеазм ne значн пишта. 

Гогподо, да арекратим, може да ми се приго* 
вори да вема пара. Ja акцептирам то, али кад je 
било могућности да се поправља Београдско при- 
сталиште, држам да иеће стати мање лађа ако во 
буде поправљено онако вао пгго je пројектовано it 
одлучено, a нашло се кредита. Ja мислим да je исто 
i a ко иеопходио и хитио ако не 0 хитпијг. да се ти 
крајеви Kdjn су лншени ввзе са центрох na me држа- 
ве IHTO пре вежу. II код иитаља. да ли приступитн 
нзградњи пруге Скошве—Тетово—Гостивар, илн та,] 
iiian напустити, na nhn овамо куда сам ja указао. 
ja MIICIIIM да сви разлози говоре да ne треба иа- 
пуштати ону пругу чија je изградња одлучена. Ако 
се не може одмах утрошнти 250 до 260 милиона ко- 
лико кошта пруга Битољ—Охрид, ja мислим дапру- 
ra Битољ—Ресан—Охрид са  варијадтом до Стења 
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коштала би мање него пруга. Тетово—Гостивар са 
рледишта туризма. Ja мислим да са гледишта хит- 
ности са гледишта потребе везе са Албанијом мно- 
10 je 'интересантнија и кориснија него ова која hc 
значити само задовољење локалних мометалних 
потреба Тетова и Гостивара, који могу своје тетов- 
ске јабуке и пасуљ да превозе овом уском жељез- 
ницом koja већ постоји. 

Господо. мени Je жао да говорим онда кад ни- 
сам очекивао и кад je време тако одмакло. да нз 
могу рељефно да изнесем разлогс који су ме побу- 
шт да изнесем ове ствари. Бојим се да нисам 
veneo да убедим Краљевску владу o потреби да o 
то i ствари размисли, али се надам да овај мој го- 
вор ма какав био. ма како био схваћен. неће остати 
без дејства. 

Господо, крајње je врсме да се помисли мало 
и o Битољу. Господо сенатори, крајње je време да 
се каже да Битољ, који пропада, не треба и не сме 
na проиада Државии и национални интереси на- 
лажу да će Битољу створи могућност да се одржи и 
подигне To нијеразлог националне сентиментал- 
ности Разлог здраве и трезвене националне и др- 
жавне политике налаже да се Битољ одржи и да 
Битољ напредује. Национална je малодушност или 
нехат резигнирано понављати да Битољ мора да 
поопадне Међутим за нашу националну и привре- 
uiv снагу иа југу јак Битољ протставља најбољу 

itiVuiHHiv Остварена веза Битољ—Ресан—Охрид 
r'i invniM .i Јминистративним погодкоетима за трго- 
вишГ Битоља са Албанијом донеће огромне користи 
како јужнпм крајевима тако и укупној натој n.v 
ционалној иривреди. 

Уверен да he Kp. влада при изградњи свог же- 
лезничког плана у јужним крајевима имати у виду 
изложене чињенице и дати једно повољно решењ',; 
овога питања, гласаћу за предложени Закон o бу- 
џетсЕИМ дванаестинама (Пљескање са узвицима: 
/Кивео!). 

Иотпрегседнш др. Урош Круљ: lipe но што 
пређем на закључењо данашње седнице. пмам да 
caoiiniTiiM г. г. сенаторима, да je Имунитетски одбор 
поднео Сенату свој извегагај o захтеву г. Министра 
правде o издавању суду сенатора Асима Алибего- 
вића. Овај извсштај Имунитетског одбора отштам- 

, пан je, раздољен г. г. сенаторима и биће ставлЈен на 
лневни ред. 

Господо сенатори. ja hy ca Вашим аристанком 
да приступим закључењу данашње седнице a идућу 
гедницу заказујем за сутра тпчно у i) <Јати пре IK-- 
дне са овим диеввим редом: 

i) Наставак иретреса извештаја ФЕнансијског 
одбора o преллогу Закона o буџетским двапаости- 
}1ама: 

2) Претрес извештаја Имуиитетског одбора од 
25 јула 1935 г. o тражон>у г. Минисра ирапде за из- 
давање сенатора суду: u 

3) Претрес извештаја Имунитетског одбора од 
26 јула 1935 г. o тражењу г. Шнистра иравде за 
издаваље сонатора суду. 

Да ли Сенат ирихваћа овај дневни ред? (При- 
хваћа). Закључујем данатњу еедницу. 

Седница je закључена у 21,20 часова. 




